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Historie obce Uzenice
Obec Uzenice se nachází na rozhraní středočeského 
a jihočeského kraje, vzdálená asi 30 km od okresních 
měst Příbrami, Strakonic a Písku.
První zmínka o Uzenicích je z r. 1227, kdy tvrz Uzenice, 
poté ves, patřila svatojiřskému klášteru na Pražském 

hradě. Jako zástavní majetek přešla do držení pánů 
hlubockých a zvíkovských. Poté patřila pánům z Křikavy. 

Roku 1537 ji od Adama Lva z Rožmitálu a Blatné Koupil Jan 
Běšín z Běšin, jehož potomek Zbyněk Jiří Běšín ji prodal Vilému 

staršímu Vrábskému Tluksovi. Ves byla připojena k Drahenicím a tvrz 
přestavěna na sýpku.

Na uzenické návsi stojí kaple z konce 19. století, hned 
vedle místního hostince. Za obcí cestou do vsi Chobot 
byl v roce 1711 postaven barokní kříž. Další kaple se 
nachází směrem na Černívsko.
Za další zajímavost lze považovat žulový pomník 
T. G. Masaryka z r. 1938, který se nachází uprostřed 
návsi a raritou je, že pomník na svém místě přečkal 
jak dobu okupace za 2. světové války, tak i celou dobu 
komunistického režimu.
Dnes žije v obci trvale 112 obyvatel a několik 
chalupářů. V obci se nachází Hostinec U Krejčů 
a hasičský klub v budově bývalého krámu. Z tradičních 
lidových řemesel můžeme poukázat na řezbářství 
p. Lávičky. 
Tolik ve zkratce o obci Uzenice.

Pokračování na str. 2

Slovo na úvod

Představujeme naše o
bc

e

Vážení milí čtenáři a spoluobčané 
Blatenska, před nedávnem nám začal rok 
2024, kdy jsme na Tři krále skoro všichni 
odzdobili vánoční stromečky a z ulic 
měst a obcí postupně mizela vánoční 
výzdoba. Než jsme se všichni v novém 

roce rozkoukali, tak je tu březen a jsou tu další významné 
svátky, a to Velikonoce, které jsou hlavně křesťanským 
svátkem, ale bez pochyby nejen pro mne, ale i pro řadu 
z Vás, svátky jara, které všichni tak očekávaně vítáme. 
Velmi si uvědomuji, v jak uspěchané a složité době řada 
z nás žije, kdy pevně věřím, že nadcházející roční období 
do nás vnese novou sílu, odhodlání a trochu i optimismu. 
V době, kdy vzniká tento 
článek a sleduji při tom 
dění z domova i ze světa, 
přišla pro mě jedna 
alespoň dobrá zpráva. 
Inflace se konečně v naší 
republice dostává na 
únosnou úroveň, a tím 
snad již končí po dlouhých 
letech temné dny české 
ekonomiky. V tomto směru 
je to pozitivní informace, kdy doufám, že se tak zastaví 
alespoň zdražování nám nejvíce potřebného. 
V dnešní době je celý svět tak uspěchaný, každým dnem 
přijdou na svět nové a nové inovace ve všech směrech 
a odvětvích, které člověk nemá ani možnost všechny 
zaregistrovat. Proto mi na závěr dovolte mimo přání 
dobrého zdraví, klidu, pohody a osobních úspěchů popřát 
také zachování klidu, racionálního uvažování, dobrých 
přátelských vztahů a vytrvalost ve všech ohledech tak, 
aby naše společnost mohla předat odkazy a hodnoty 
generacím budoucím, tak, jako je přebíráme od nepaměti 
od našich předků my. 

David Melichar, starosta obec Uzenice 

Rozhovor se starostou obce Uzenice
V čele obce Uzenice stojí 
pan David Melichar. Rádi 
bychom vám představili 
pana starostu v krátkém 
rozhovoru.
Od kdy jste zvolen 
starostou obce? 
Starostou naší obce 
jsem byl zvolen po 
komunálních volbách na 
podzim v roce 2022 a je 
to mé I. funkční období 
v čele obce. 
Už před svým zvolením 
starostou jste byl členem 
ZO?
Ano, v předchozím volebním období v letech 2018–2022 
jsem byl místostarostou v naší obci. 

Kaplička na návsi
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Co se v SOBu peče

Svazek obcí Blatenska
Kancelář SOBu na adrese:
Spálená 727, 388 01 Blatná 
tel.: 728 881 358, 383 420 300
e-mail: blatensko@blatensko.eu

Úřední hodiny:
Pondělí  8,00–11,00 12,30–16,00
Středa  8,00–11,00 12,30–16,00
Pátek  8,00–11,00

Uzávěrka příjmu příspěvků
do květnového vydání

SOBáčku č. 97
je ve středu 1. 5. 2024.

Příspěvky posílejte na e-mail:
sobacek@blatensko.eu

Co se v SOBu událo 
a co se bude dít

 ¾ V měsíci lednu proběhla 
inventarizace majetku SOB.

 ¾ V průběhu měsíce ledna 2024 
spolupracovaly pracovnice SOB s obcemi 

při podávání žádostí o dotace především 
z Programu obnovy venkova.

 ¾ V lednu 2024 jsme také podali žádost 
o dotaci na další společný projekt SOBu s názvem „Doplnění sběru 
separovaných odpadů ve Svazku obcí Blatenska – 2. etapa“. Z tohoto 
projektu budou moci obce nakoupit zvony na tříděný odpad 
a velkoobjemové kontejnery dle svých požadavků.

 ¾ V projektu „Předcházení vzniku odpadů a posílení separace 
odpadů ve Svazku obcí Blatensko“ proběhlo výběrové řízení a byla 
podepsána smlouva s vítěznou firmou Elkoplast CZ s. r. o., Zlín, která 
dodá veškeré potřebné vybavení.  Obce, které se zapojily do tohoto 
projektu, byly požádány o spolupráci a zaslání podkladů, aby mohla včas 
proběhnout realizace projektu.

 ¾ Členské obce byly požádány o vyplnění formuláře „Výpočet 
členského příspěvku“, který musíme dokládat při přezkoumání 
hospodaření Krajskému úřadu Jihočeského kraje.

 ¾ Ve čtvrtek 1. února 2024 byl zahájen letní semestr VU3V 
akademického roku 2023/2024. Studium opět probíhá ve dvou kurzech. 
Pro první kurz si studentky bylo vybráno téma: „Santini“ a přihlásilo se 
celkem 24 studentů. Na druhý kurz bylo vybráno téma: „Habsburkové 
bez trůnu“. Na tento kurz se přihlásilo celkem 12 studentek. Společné 
přednášky probíhají vždy ve čtvrtek ve velké klubovně Komunitního 
centra aktivního života v Blatné.

 ¾ Na konci měsíce března proběhne přezkoumání hospodaření 
SOB za rok 2023 Krajským úřadem Jihočeského kraje.

 ¾ Pracovnice Svazku obcí Blatenska průběžně poskytují 
poradenství starostům a dalším pracovníkům obcí dle jejich aktuální 
potřeby.

 ¾ Své příspěvky, články, reportáže i s fotografiemi, pozvánky na 
dění u Vás, další informace o životě ve Vašich obcích posílejte, prosím, 
pouze na naši e-mailovou adresu: sobacek@blatensko.eu.

Dana Vohryzková, předsedkyně SOB

Kalendář SOBu na rok 2025
Pro obyvatele, návštěvníky a všechny příznivce Blatenska začínáme jako 
tradičně připravovat stolní kalendář SOBu na rok 2025. Žádáme zástupce 
obcí, spolků a organizátorů sportovních, kulturních a společenských 
akcí, aby nám poskytli podklady pro nový kalendář na rok 2025. Prosíme 
Vás o včasné poskytnutí podkladů a jejich zaslání na e-mailovou adresu 
blatensko@blatensko.eu nebo poštou na adresu Spálená 727, 388 01 
Blatná (případně se na tuto adresu můžete přijít domluvit osobně). 
Svoje podklady prosím zasílejte co možná nejdříve, nejpozději do 
30. dubna 2024, aby mohl být kalendář včas předán ke zpracování 
a k tisku. Nezapomeňte uvést název akce, datum a místo konání akce, 
případně pořadatele a další podrobnosti. Můžete nám poskytnout 
i fotografie ze života v obcích. Zde uveďte jméno autora a případně 
název fotografie. Děkujeme a těšíme se na případnou spolupráci. 

Dana Vohryzková a Bohumila Hoštičková

Rozhovor se starostou obce Uzenice - Pokračování ze str. 1

S jakými představami jste šel do komunálních voleb? Jaké jsou slasti 
a strasti starosty obce?
Do zastupitelstva obce jsem poprvé kandidoval v roce 2014, do 
následných voleb v roce 2018 jsem byl osloven tehdejším dosluhujícím 
zastupitelstvem, zda bych nechtěl do zastupitelstva kandidovat. 
Moc dlouho jsem o této nabídce nepřemýšlel, protože jsem se vždy 
zajímal a aktivně zapojoval do dění v obci a byla to příležitost, jak být 
pro naši ves přínosný. Po mém zvolení místostarostou jsem aktivně 
spolupracoval s předchozím panem starostou Jiřím Pýchou a tím jsem 
dostal na chod obce náhled i z druhé strany. S postupem času a blížícími 
se komunálními volbami v roce 2022 jsem chtěl ve svém pomáhání obci 
pokračovat, a proto jsem opětovně kandidoval. V té době jsem si ještě 
nepředstavoval, že bych se stal starostu, byl jsem spokojen na postu, 
na kterém jsem do té doby byl. Po vyhlášení výsledku voleb se však 
spousta věcí změnila a já jsem se v té chvíli rozhodoval, jelikož jsem 
chtěl pokračovat ve své práci a zamýšlených plánech, že se budu ucházet 
o post starosty naší obce proto, aby naše malá vesnice mohla být nadále 
samostatnou a pokračovat v tom samém duchu a plánech, jako tomu 
bylo doposud. 
Slasti a strasti starosty, no spíše bych řekl radosti a starosti. Určitě mi 
dá za pravdu spousta mých kolegů, že v této funkci převládají spíše 
strasti. Starosta by měl být vůči svým občanům objektivní a nápomocný. 
Řešení obecních záležitostí je někdy opravdu náročné, a to jak na půdě 
naší obce, tak i mimo ni. Jsem přesvědčen, že kdo to alespoň z části byť 
jako zastupitel nikdy nevyzkoušel, tak nemůže pochopit, jak náročnou 
práci a úsilí to člověku dá, aby dosáhl byť malého úspěchu či shody. Na 
druhou stranu pak přijde na řadu ta slast, tedy radost z těch starostí, 
které se tomu obětovali. Samozřejmě vše, co se tohoto týká musí mít 
podporu a důvěru jak zastupitelstva, tak i pomoc ostatních občanů, bez 
toho bych si nic z toho nedokázal vůbec představit. 
Jaké problémy vaší obce vás nejvíce trápí a jak byste je chtěl řešit? 
Znáte to, problémů v současné době je nespočet, každou chvílí vás trápí 
něco víc a něco míň. Kdybych si zde stěžoval na vše, tak to bude hodně 
dlouhý a jistě nezáživný článek. V současné době mě trápí zdražování, 
kdy ceny rostou úplně u všeho, na co si vzpomenete, například služby 
firem a živnostníků, které potřebujete na různé investiční pobídky a pak 
materiál i nově pořizovaný krátkodobý majetek. Z těch důvodů pak 
musíme přemýšlet dopředu do čeho a jakým směrem investovat peníze 
našeho rozpočtu. Dále mě například trápí odpadové hospodářství jako 
celek, a to včetně nákladů na likvidaci odpadů, ale i samotný sběr 
a třídění, kdy spousta lidí stále nepochopila, jak se správně odpady 
vyprodukované v domácnostech třídí a jak se s nimi dále nakládá. Jako 
poslední, na co bych si asi postěžoval a myslím si, že nebudu jediný, je 
zvyšování nároků na administrativu obcí, kterou bych se nebál nazvat 
byrokracií, protože následné zatížení obcí naší velikosti začíná být čím 
dál tím víc náročné, a to ve všech ohledech.
Co chystáte pro obyvatele vaší obce na nejbližší období a jaké máte 
dlouhodobé plány? 
Vždy jsem se snažil a snažím se rozdělovat tuto kapitolu na několik 
řekněme sekcí. Jednou z nich je kulturní a společenský život v obci. 
Již tradičně se pořádá několik kulturně společenských akcí, na letošní 
rok, když to vyjmenuji vzestupně, budou následující akce: Hasičský 
ples hasičů Uzeniček, Uzenic a Chobota, který se pořádá tradičně v KD 
Uzeničky a všechny dotčené obce se na této akci jak finančně, tak 
i aktivně podílejí, následně posezení v našem hasičském klubu k oslavám 
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Svazek obcí Blatenska 
Spálená 727, 388 01 Blatná 

IČO: 68538189 
Dana Vohryzková tel.: 728 881 358 

e-mail: pradelna@blatensko.eu 
 

 

Komunální služby 
Blatenska 

 

praní a žehlení | mandl | švadlena 

 
PONDĚLÍ | 9,00 – 12,00; 13,00 – 16,00 

ÚTERÝ | 9,00 – 12,00 

STŘEDA | 9,00 – 12,00; 13,00 – 16,00 

ČTVRTEK | 9,00 – 12,00 

PÁTEK | 9,00 - 11,00 

 
| U ručního žehlení se připočítává částka 20,-Kč za kus. 

| Ceny jsou konečné, nejsme plátci DPH. 
| Dopravu nezajišťujeme. 

| Individuálně může být stavena cena vyšší např. u nestandardního prádla velkých rozměrů 
nebo při silném znečištění. 

| Dodací lhůta 5 pracovních dní, do dodací lhůty se nezapočítává den příjmu, 
sobota, neděle a svátky. 

| Možnost zakoupení dárkových poukazů. 
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Ceník praní a mandlování prádla 
Platnost od 1. 1. 2024 

1. Kapna…………………………………………………………………………………………………………….. 30,- Kč 
2.  Prostěradlo……………………………………………………………………………………………………… 25,- Kč 
3.  Povlak na polštář………………………………………………………………………………………………. 20,- Kč 
4. Ručník, utěrka…………………………………………………………………………………………………... 12,- Kč 
5.  Ručník froté, mopy, prostírání velké……………………………………………………………………….. 15,- Kč  
6.  Ručník malý, prostírání malé………………………………………………………………………………… 10,- Kč 
7.  Osuška…………………………………………………………………………………………………………… 20,- Kč 
8.  Ubrus…………………………………………………………………………………………………………….. 25,- Kč 
9.  Závěs, záclona………………………………………………………………………………………………….. 30,- Kč 
10. Sedák…………………………………………………………………………………………………………….. 35,- Kč 
11. Mikina, vesta……………………………………………………………………………………………………. 30,- Kč 
12. Košile…………………………………………………………………………………………………………… 35,- Kč 
 Košile pouze žehlení…………………………………………………………………………………………... 30,- Kč 
13. Tričko…………………………………………………………………………………………………………….. 25,- Kč 
14. Kalhoty…………………………………………………………………………………………………………… 35,- Kč 
15. Zástěra, šaty…………………………………………………………………………………………………….. 18,- Kč 
16. Ponožky…………………………………………………………………………………………………………..   8,- Kč 
17. Plyšové hračky do 30 cm……………………………………………………………………………………… 20,- Kč 
18. Potah matrace………………………………………………………………………………………………… 200,- Kč 
19. Spacák slabý………………………………………………………………………………………………….. 100,- Kč 
 Spacák silný…………………………………………………………………………………………………… 180,- Kč 
20. Mikroutěrka…………………………………………………………………………………………………….... 8,- Kč 
21. Chňapka, žínka…………………………………………………………………………………………………. 10,- Kč 
22. Plášť……………………………………………………………………………………………………………… 45,- Kč 
23. Bunda slabá…………………………………………………………………………………………………….. 90,- Kč 
 Bunda silná……………………………………………………………………………………………………. 135,- Kč 
24. Deka slabá, závěs slabý………………………………………………………………………………………. 80,- Kč 
 Deka střední, závěs silný……………………………………………………………………………………. 100,- Kč 
 Deka velká……………………………………………………………………………………………………... 200,- Kč 
 Deka ovčí vlna………………………………………………………………………………………………… 220,- Kč 
25. Podložka do postele ovčí vlna………………………………………………………………………………. 80,- Kč 
26. Potah sedací souprava………………………………………………………………………………………. 180,- Kč 
27. Potah křeslo…………………………………………………………………………………………………….. 80,- Kč 
28. Polštář malý…………………………………………………………………………………………………….. 40,- Kč 
 Polštář velký……………………………………………………………………………………………………. 80,- Kč 
29. Potahy do auta 1 sedačka……………………………………………………………………………………. 50,- Kč 
30. Potah zahradní silný malý……………………………………………………………………………………. 80,- Kč 
 Potah zahradní silný velký………………………………………………………………………………….. 120,- Kč 
31. Župan slabý…………………………………………………………………………………………………….. 25,- Kč 
 Župan silný……………………………………………………………………………………………………… 35,- Kč 
32. MANDLOVÁNÍ vyprané suché prádlo  
 Polštář, ubrus…………………………………………………………………………………………………... 15,- Kč 

Kapna, prostěradlo…………………………………………………………………………………………….. 20,- Kč
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MDŽ, pak obec uspořádá akci na Den dětí, již tradiční táboření u rybníka 
Radyně o posledním víkendu prázdnin, pouťové oslavy Sv. Václava se 
mší svatou v naší kapličce a na závěr roku setkání seniorů a rozsvícení 
vánočního stromku. Jako druhou podkapitolu plánů a investic vnímám 
péči a údržbu o vzhled naší obce, a to včetně komunikací, kdy je zde 
pořád o co se starat, zdokonalovat, takže pokud to finance dovolí rád 
bych k usnadnění nelehké práce doplnil či modernizoval k tomu určenou 
techniku, která je v těchto ohledech k nezaplacení, a hlavně je pak vidět 
výsledek dobře odvedené práce. 
Třetím mnou vnímaným bodem krátko, či dlouhodobých plánů, jsou 
investice do vybudování něčeho nového či rekonstrukce již stávajícího 
majetku. Tyto investice jsou sice vidět až po delší době, stojí větší 
obnosy veřejných finančních prostředků a bez nadsázky jsou náročné 
na svou realizaci, ale u nich není jednoznačná shoda, zda se do 
zamýšlených projektů pustit, či nikoli. V letošním roce stojí za zmínku 
realizace vybudování fotovoltaické elektrárny na budově hasičského 
klubu, kdy vyrobená el. energie bude sloužit po potřeby obce na kterou 
naše obec získala dotaci od MŽP, dále jsme požádali po dotaci POV 2024 
od Jihočeského kraje na pořízení orientačního osvětlení na fotovoltaický 
ostrovní provoz a tím by se naše obec mohla stát částečně soběstačná co 
se týká spotřeby el. energie. Jako poslední, co se v letošním roce povede 
zahájit, je rekonstrukce a přístavba kryté terasy před hasičským klubem, 
kde dříve býval obchod. Plánu do budoucna mám já i zastupitelé v hlavě 
určitě mnoho, některé projekty jsou v současné době již v plenkách, ale 
nerad bych se o nich zmiňoval dříve, než bude alespoň trochu jasné, zda 
se je povede realizovat. 
Jak vidíte „svou“ obec za 10 nebo 20 let?
Nejsem prognostik, dokonce ani moc optimista, takže je to pro mě 
hodně složitá otázka. Moc bych si přál, aby se do naší obce nastěhovalo 
pár mladých lidí s rodinami či je zde založili, a tím nám vzrostl počet 
obyvatel, protože posledních několik let je tomu naopak. Také bych 
rád do budoucna viděl naši obec jako vesnici, kde jsou i nadále dobří 
sousedé, mílí lidé, a každý si pak může říci, že se mu zde dobře žije. 
Prozradíte na sebe něco osobního? 
Narodil jsem se takřka před čtyřiceti lety v Příbrami, dětství a dospívající 
věk jsem strávil v sousední obci Uzeničky, kde jsem žil se svými rodiči 
a bratrem. Vystudoval jsem SOŠ v Písku. Chvíli po maturitě jsem pracoval 
v gastronomii a v současné době jsem již sedmnáctým rokem ve 
služebním poměru jako policista na Krajském ředitelství Středočeského 
kraje. V Uzenicích žiji se svou manželkou a dvěma dcerami. Rodina 
a trávení volného času s ní je pro mě hodně důležité a když to časové 
okolnosti dovolí, rádi podnikáme různé výlety. Dcery chodí do čtvrté 
třídy ZŠ Jana Ámose Komenského a obě k tomu navštěvují Základní 
uměleckou školu v Blatné, kdy obě hrají na hudební nástroje a chodí 
na zpěv a jsem na mě patřičně hrdý. Mezi mé koníčky mimo jiné patří 
zahrada, zimní sporty a v příznivém počasí jízda na motorce, tím se 
v současné době asi nejvíce odreaguji od běžných starostí. 
Co vám udělá radost? A co vás zaručeně rozčílí?
Radost mi udělá vše, co se povede, když jsou lidé spokojení a byť 
jen z maličkosti se jim vykouzlí úsměv na tváři. Taky se těším z toho, 
když se lidi scházejí, drží po hromadě jako parta a s tím se pak nechá 
pracovat v různých směrech, ať jsou to různé kulturní akce, brigády, 
nebo společné výlety či dokonce dovolené. A co mě rozčílí? Ti, co to 
udělali, vědí… Ne, teď vážně, nesnáším pomluvy, zcela vymyšlenou lež, 
neschopnost a sliby lidí, kteří svými činy dokážou člověka doopravdy 
nakrknout. 

Které místo v Jihočeském kraji (mimo vaši obec) máte rád?
Mám rád v celku celé jižní Čechy, dle mého názoru je to jeden z nejhezčích 
krajů v zemi. Ale asi bych vyzdvihl okolí kolem Vltavy, tím myslím 
prameny na Šumavě, Lipenskou přehradu a zakončil bych to přehradou 
Orlík, prostě jižní Čechy. Je zde krásná příroda, památky a místa pro 
odpočinek, zkrátka spousta zajímavých míst, kde lze různorodě trávit 
volný čas. 
Něco na závěr? 
Závěrem bych chtěl vyzdvihnout velkou úctu a poděkovat všem lidem, 
kteří i byť malou mírou svého volného času přispívají ke zkvalitnění života 
v naší vesnici, kteří svým úsilím, pracovitostí, nápady a odhodláním 
dělají náš společný život v obci takový jaký je a za to jsem moc rád! Dále 
stojí za zmínku velké díky všem, kteří mi pomáhají, respektují a důvěřují, 
nesmírně si toho vážím a je to věc, která dodává mně, ale i ostatním sílu 
a chuť jak do pracovního, tak i osobního života.Vítání uzenických občánků v Bělčicích

Informace z regionu

i Přehled počasí 
v Blatné za leden
Průměrná teplota: – 0,7 °C, odchylka 
od normálu: + 0,3 °C.
Úhrn srážek: 50,4 mm, tj. 136 % 

normálu.
Měsíc jako celek teplotně normální, 

srážkově mírně nadnormální. V lednu 
panovalo velmi rozmanité počasí ve stylu „od každého trochu“. 
Na počátku ledna převládalo teplé, větrné a na srážky bohaté 
počasí, dne 2. vydatně pršelo s denním úhrnem srážek 
13,4 mm. Od dne 7. se výrazně ochladilo, napadl sníh a nastoupily 
celodenní mrazy, které se během několika dní postaraly o vytvoření 
po delší době skvělých bruslařských podmínek na přírodním ledu. 
Měsíční teplotní minimum bylo – 14,5 °C, naměřené dne 21. 
Následovala silná obleva, kdy bylo již za pouhé tři dny naměřeno 
měsíční teplotní maximum 12,3 °C dne 24. Na samém konci ledna se 
ochladilo, kdy přes den panovalo příjemné, slunečné a suché počasí 
a v noci mrzlo. Ve dnech 30. a 31. pak bylo mlhavo, to, aby se také 
připomněly inverzní dny, které jinak doposud během zimy chyběly. 
Sněhová pokrývka během ledna ležela v 16 dnech o maximální výšce 
3 cm naměřené ve dnech 8., 16., 17. a 19. Ledových dnů bylo v lednu 
zaznamenáno 13, dnů mrazových 23, dnů s přízemním mrazem 26 
a dnů s mlhou 5. Ve dnech 2., 3., 16., 23., 24., 25. a 26. bylo velmi 
větrno.

Přehled počasí v Blatné za únor 

Průměrná teplota: 5,8 °C, odchylka od normálu: +6,0 °C
Úhrn srážek: 29,7 mm, tj. 97 % normálu
Měsíc jako celek teplotně mimořádně nadnormální, srážkově 
normální. Jedná se o vůbec nejteplejší únor v historii. Průměrná 
měsíční teplota února by byla dosti vysoká i na březen. Teplotní 
výjimečnost tohoto měsíce dokresluje i fakt, že nejenom v průběhu 
celého měsíce neležela sněhová pokrývka ani na chvíli, ale dokonce 
vůbec nesněžilo! Absolutní teplotní maximum února 12,6 °C naměřené 
dne 15. ale nijak zvlášť směrem vzhůru nevybočilo. Takřka po celý 
únor převládala stejné či podobné počasí s podmračenou oblohou, 
teplotami mezi pěti a deseti stupni a častými dešťovými srážkami, 
které ale většinou nebyly ani vydatné ani intenzivní. Vydatněji 
zapršelo pouze dne 7. s denním úhrnem srážek 9,8 mm. Třetí únorová 
dekáda již byla sušší. Zejména v prvních dvou dekádách bylo často 
i větrno. Od dne 24. pak přišla série mlhavých dní. Teplotní minimum 
února –2,7 °C naměřené dne 1. bylo rekordně vysoké a v takovéto 
síle mrazu by mohl být únoru vážným konkurentem i leckterý květen. 
V únoru nemrzlo ani často, počet mrazových dnů 5 je rekordně nízký 
(podle dlouhodobého normálu by mělo během února mrznout v 22 
dnech!). Přízemní mráz se vyskytl v osmi dnech a dnů s mlhou bylo 7. 

Zdeněk Vondra
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Z historických pramen
ů

Kněží a řeholníci 
– rodáci z farnosti 
Černívsko
BAMBAS, Stanislav

* 12. 11. 1869, Uzeničky
† 5. 1. 1942, Příbram

Byl synem Vojtěcha Bambase, šafáře 
v Uzeničkách, a jeho druhé manželky Marie 

Češkové z Předního Poříčí čp. 12, nejmladším z jedenácti dětí. 
Na svět přišel ve služebním bytě v domě čp. 6 v areálu místního 
panského dvora. Obecnou školu navštěvoval v Černívsku a poté byl 
na doporučení kováře, jak sám říkal, dán na gymnázium v Příbrami, 
přičemž bydlel u svého bratra Jana na Březových Horách. Bohoslovecká 
studia absolvoval v Praze, kde také 15. 7. 1894 přijal kněžské svěcení. 
V diecézní duchovní správě působil jen krátce jako kaplan v Krajkové 
na Sokolovsku (1894–1898), načež byl povolán do funkce prefekta, 
správce kaple a knihovny arcibiskupského konviktu v Příbrami. Vrátil se 
tak do důvěrně známého prostředí, kde se až do penze naplno věnoval 
pedagogické činnosti, nejprve jako výpomocný katecheta, pak řádný 
učitel a profesor náboženství na gymnáziu, dva roky též na příbramské 
reálce a po smrti svého přítele P. Pavla Svatušky (1926) i na zdejším 
učitelském ústavu. 
Mezi svými žáky se těšil velké oblibě, neboť se jim věnoval nejen jako 
vzdělavatel (ještě v penzi dával hodiny latiny, řečtiny a němčiny), ale 
mnohé podporoval na studiích i finančně, ať z vlastních peněz nebo 
prostřednictvím nadací. Spoluzaložil studentský fond „Jungmannovo 
nadání“ v Příbrami, figuroval však i v dalších spolcích. Byl přispívajícím 
členem spolku „Záchrana“ pro péči o mládež, místopředsedou místní 
skupiny Všeobecného sdružení křesťanského dělnictva pro Království 
české v Příbrami a v neposlední řadě jednatelem Matice svatohorské – 
spolku přátel a dobrodinců poutního místa Svatá Hora. 
Studenti na něj vzpomínali jako na muže vyšší postavy, asketického 
vystupování, horlivého a zaníceného pro svou práci. Podle jednoho 
z nekrologů měl i další 
osobnostní kvality, jak málo 
dnes obvyklé: „Nikdy nikomu 
nelichotil, svůj názor nepovažoval 
za jedině správný; měl v úctě 
i odlišná mínění jiných, když 
byl přesvědčen, že jim běží 
opravdu o věc. Vysoce cenil 
upřímnost a opravdovost. Nikdy 
nebyl nerozvážným optimistou 
ani pesimistou, hodnotil vždy 
věcné klady i zápory; nikdy 
nemalomyslněl, ale důvěřoval 
v Boha. Byl dochvilný a přesný 
ve všem; co slíbil, splnil, třeba 
za cenu velké oběti.“ Věnoval 
se i přednáškové a publikační 
činnosti. Též hodně cestoval; 
navštívil Německo, Francii, Itálii, 
Egypt a Přední Asii. Miloval však 
především krásy české země a nezapomínal ani na rodný kraj. Roku 
1937 věnoval se svou sestrou Anastázií, provdanou Hessovou z Prahy 
(* 1867, † 1941), farnímu kostelu v Černívsku paramenta v hodnotě 
1 200 Kč – bílou a černou kasuli s příslušenstvím a velum k požehnání.
Za své pedagogické zásluhy obdržel během let několik pochvalných 
uznání a dekretů. K tomu byl vícekrát vyznamenán, a to právem nosit 
synodalia a expositorium canonicale, titulem arcibiskupského notáře 
a čestného konsistorního rady. Nejvyššího ocenění se mu dostalo roku 
1935, kdy jej papež Pius XI. jmenoval svým čestným komořím s titulem 
Monsignora. 
Msgre Stanislav Bambas zemřel zcela náhle na pravidelné procházce 
mezi příbramskou reálkou a konviktem po odsloužené mši svaté 
následkem srdeční mrtvice. Pochován byl 8. 1. 1942 na městském 
hřbitově na „Panské louce“. Pohřební obřady řídil P. Otto Loula, rektor 
domu redemptoristů na Svaté Hoře. 

JANČAR, Josef
* 2. 3. 1881, Uzeničky
† 2. 10. 1932, Veltruby
Jeho otcem byl Josef Jančar, domkář v Uzeničkách čp. 19, matkou 
Františka Převrátilová z Ráztel čp. 18. Kněžské svěcení přijal 16. 7. 1905 
v Českých Budějovicích. Mezi jeho spolusvěcence patřil například Msgre 
Jan Mottl, tajný papežský komoří, děkan v Sušici, náboženský spisovatel 
a překladatel z polštiny (* 1881, † 1945), či P. Jaroslav Stuna, farář 
v Žinkovech, pak arciděkan a vikář v Klatovech (* 1882, † 1951).
Kněžskou službu konal jako kaplan v Dnešicích (1905–1907), Záboří 
(1907–1908), Kasejovicích (1908–1909), opět v Dnešicích (1909–1910), 
Přešticích (1910–1911), Bělčicích (1911–1913), Pacově (1913–1917), 
pak jako administrátor a farář v Budislavi (1917–1922). Na tento úřad 
však rezignoval a zůstal několik let bez ustanovení. Jak naznačují další 
fakta z jeho života, mohlo to být z disciplinárních důvodů. 
Když se vrátil do aktivní služby, působil jako kaplan v Plánici (1926–
1928) a farář v Zavlekově (1928–1929), načež byl nadřízenými poslán 
na korekci (nápravu) do kláštera františkánů v Hájku a po návratu 
ustanoven nejprve administrátorem a následně řádným farářem ve 
Veltrubech v pražské arcidiecézi (1929–1932).  
Zvláště v mladších letech byl horlivým organizátorem křesťansko-
sociálního hnutí. Věnoval se též redakční práci a publicistice. V roce 
1909 vydal v rámci ediční řady Český západ soubor lyrických črt 
s autobiografickými prvky pod titulem „Všední prach“ pojednávající 
„o životě a působení kněze, jenž se stal obětí hospodářských 
a společenských bojů své doby“.
Jeho další zálibou bylo divadlo. Během působení ve Veltrubech nacvičil 
a uvedl s ochotníky z obou místních divadelních souborů (Sokola 
a Dělnické tělovýchovné jednoty) hry Leštínský kovář podle povídky 
Svatopluka Čecha, Soucit od Františka Tůmy a Markýz Gero podle Aloise 
Jiráska.

KOMANEC, Augustin
* 7. 8. 1885, Hostišovice
† 25. 3. 1953, Mírov
Narodil se v domku čp. 28 u Mlýnského rybníka v části zvané Chaloupky, 
odkud pocházela jeho matka Marie Šounová a kam se jeho otec František 
Komanec přiženil z Drahenického Málkova čp. 33. Byl druhým z osmi 
dětí svých rodičů, též bratrancem významných blatenských stavitelů 
Jana a Františka Komanců. Ostatně i Augustinův otec provozoval jako 
samostatný mistr zednické řemeslo a prováděl mimo jiné rovněž 
stavbu kaple Povýšení sv. Kříže v domovských Hostišovicích roku 1892, 
situovanou taktéž v Chaloupkách. 
Obecnou školu vychodil Augustin Komanec v Černívsku, gymnázium 
studoval v Českých Budějovicích, Písku a Příbrami, kde roku 1904 
odmaturoval. Bohosloví absolvoval v Praze a tam také přijal 29. 6. 1908 
kněžské svěcení. Působil po celou dobu v pražské arcidiecézi, nejprve 
jako kaplan v Plané u Mariánských Lázní (1908–1909) a pak ve Smečně 
(1909–1917), kde také současně plnil funkci zpovědníka filiálního domu 
Kongregace sester sv. Hedviky. Poté byl farářem v Hobšovicích (1917–
1930) a od roku 1921 též zpovědníkem řeholního domu Kongregace 
sester Neposkvrněného Početí Panny Marie v Budenicích, spadajících 
do jeho farnosti. Roku 1930 se stal děkanem ve Slaném a současně 
vykonával v době uprázdnění funkci administrátora excurrendo farností 
Hobšovice (1935) a Kvílice (1936). Od roku 1932 byl též sekretářem 
slánského vikariátu.
Děkanem ve Slaném zůstal po dvě desetiletí s krátkou přestávkou v roce 
1945, kdy byl dočasně suspendován pro spory s kaplanem Oldřichem 
Bartlem, což však byla jakási předzvěst jeho budoucích problémů. Mezi 
farníky se naopak pro své osobností kvality těšil úctě a vážnosti. Byl 
ceněn jako schopný a horlivý katecheta, vynikající zpovědník a kazatel, 
společenský, vlídný a obětavý člověk jemného vystupování. Věnoval se 
nácviku chrámového zpěvu, byl i členem Československé strany lidové, 
ač nepříliš aktivním. Měl rád psy a byl náruživým řidičem – vlastníkem 
automobilu značky Praga.
Za obětavou činnost v církevní správě byl vyznamenán několika 
pochvalnými uznáními, čestnými tituly a výsadami jako například 
právem nosit expositorium canonicale (1928) či titulem arcibiskupského 
notáře (1930).
Po převzetí moci v republice komunistickou stranou v únoru 1948 se i on 
stal jednou z obětí vyostřené proticírkevní politiky nového režimu. Jako 
mnoho dalších římskokatolických duchovních zaujímal totiž odmítavé 
postoje ke Katolické akci (státem řízená organizace s cílem získat 

Msgre Stanislav Bambas 
(poskytla PhDr. Věra Smolová)
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podporu pro novou dohodu mezi 
ČSR a Vatikánem, jež by vedla 
k větší závislosti domácí církve na 
státu), novým církevním zákonům 
a kněžím exkomunikovaným 
kvůli prorežimním aktivitám. 
Netrvalo proto dlouho a byl 
zatčen, postaven před soud 
a ve vykonstruovaném procesu 
odsouzen 27. 5. 1950 pro zločin 
velezrady a pobuřování k osmi 
letům těžkého žaláře. Trest si 
odpykával nejprve v pankrácké 
věznici a pak na Mírově, kde byl 
i fyzicky týrán. Zemřel v tamější 
vězeňské nemocnici. Pochován 
byl 31. 3. v Podbořanech do 
rodinného hrobu své sestry 
Františky Vítové, vdovy po řídícím 
učiteli, která jeho pohřeb v nelehkých podmínkách zařizovala. Obřady 
vykonal P. František Ježek, administrátor farnosti Příbram.

KUDĚJ, Josef
* 12. 1. 1869, Drahenický Málkov
† 29. 8. 1927, Počátky
Syn Matěje Kuděje, sedláka čp. 18, a Marie Mikešové ze Závišína čp. 18, 
bratranec S. Cyrie (Boženy) Kudějové, členky Kongregace Milosrdných 
sester sv. Karla Boromejského (* 1881, † 1949). Studoval dva roky 
na píseckém gymnáziu a pak na c. k. českém gymnáziu v Českých 
Budějovicích (dnes Gymnázium J. V. Jirsíka). Tam rovněž absolvoval 
kněžskou přípravu a 21. 7. 1895 přijal kněžské svěcení.
Duchovní službu vykonával jako kaplan v Kaplici (1895–1897), 
administrátor ve Lštění (1897), kaplan v Kašperských Horách (1897–
1898), Jarošově nad Nežárkou (1898–1906), kde po dvakráte farnost 
administroval do ustanovení nového faráře (1899, 1905). Poté se odebral 
na dočasný odpočinek, který nakrátko přerušil, když byl roku 1907 
jmenován kaplanem v Horní Pěně. Po definitivním návratu do služby 
byl ještě téhož roku ustanoven kaplanem v Ratibořských Horách. Jeho 
prvním samostatným působištěm se stala farnost Šumavské Hoštice, 
kam nastoupil roku 1908 nejprve jako administrátor a za necelý rok jako 
řádný farář, od roku 1921 s titulem biskupského notáře. V roce 1922 byl 
přeložen na faru do Počátek, kde setrval až do své smrti. Pohřben byl 
31. 8. 1927 na počáteckém farním hřbitově u kostela Božího Těla. 

KUDĚJOVÁ, Božena (S. Cyria)
* 28. 9. 1881, Drahenický Málkov
† 1. 4. 1949, Praha
Dcera Františka Kuděje, domkáře čp. 50, a Marie Vítové z Drahenického 
Málkova čp. 44, teta Boženy (S. Květoslavy) Kudějové, členky Kongregace 
sester premonstrátek (* 1905, † 2003), a sestřenice P. Josefa Kuděje, 
děkana v Počátkách (* 1869, † 1927).
Roku 1901 vstoupila do Kongregace Milosrdných sester sv. Karla 
Boromejského v Praze a zahájila zde noviciát. Přijala řeholní jméno 
Cyria. Věčné sliby složila 18. 11. 1906. 
Takřka po celý život pracovala v prádelně, dlouho v Zemské vychovatelně 
v Kostomlatech (pod Milešovkou) a Chroustovicích. Po propuštění 
řeholních sester ze státní služby po únoru 1948 se vrátila do pražského 
mateřince své kongregace, kde opět nastoupila do prádelny. Je pohřbena 
na řeholním hřbitově v Praze-Řepích.

KUDĚJOVÁ, Božena (S. Květoslava)
* 25. 6. 1905, Drahenický Málkov
† 23. 10. 2003, Svatý Kopeček
Byla dcerou Jana Kuděje, domkáře čp. 50, a Rosalie Hubáčkové z Horního 
Ostrovce čp. 20, a neteří S. Cyrie Kudějové, boromejky (* 1881, † 1949). 
Dost možná po vzoru tety se rozhodla pro zasvěcený život, ale vybrala si 
Kongregaci sester premonstrátek. Obláčku měla 1. 10. 1930 v mateřinci 
kongregace na Svatém Kopečku u Olomouce a přijala při ní řeholní 
jméno Květoslava. Jednoduché sliby složila 29. 7. 1932, věčné pak 
13. 8. 1935.
Působila v různých školských, zdravotnických a charitativních zařízeních: 
v juvenátu (gymnáziu) redemptoristů v Libějovicích (1932–1934), 
v sirotčinci ve Vésce (1934–1935), zaopatřovacím ústavu pro řeholnice 
v Opavě (1935–1937), hospicu v Táboře (1937–1939), ústavu pro duševně 

nemocné děti v Borotíně (1939–
1940), nemocnici v Roudnici nad 
Labem (1940–1948), kde dokonce 
v letech 1944–1948 vykonávala 
funkci přestavené komunity, pak 
v nemocnici v Turnově (1948–1954), 
charitním domově v Lipové (1954–
1956), ústavu pro tělesně postižené 
chlapce v moravských Nezamyslicích 
(1956–1972), charitním domově 
v Radvanově (1972–2000) a od roku 
2000 v mateřinci na Svatém Kopečku, 
kam se tehdy sestry po dlouhých 
letech vrátily. Pohřbena byla 
30. 10. 2003 na „starém“ hřbitově 
tamtéž, v oddělení sester své 
kongregace.

TESKOVÁ, Anna (S. Olga)
* 29. 11. 1889, Uzenice
† 13. 3. 1971, Štemplovec
Jejím otcem byl sedlák Prokop Teska čp. 24, matkou Marie Šilhová z Lomu 
čp. 12. Po vzoru starší sestry Marie (* 1887, † 1963) se rovněž rozhodla 
vstoupit do téže církevní kongregace a obě měly v daném směru jistě 
také vliv na stejné životní směřování své neteře Marie Vejšické (* 1924, 
† 2003). Učitelkou, avšak civilní, se stala i mladší, předčasně zemřelá 
sestra Terezie Tesková (* 1891, † 1915).
Obecnou školu navštěvovala Anna v Černívsku, měšťanskou 
v Horažďovicích, kde bylo tehdy hlavní centrum – mateřinec 
Kongregace Školských sester de Notre Dame, v němž již byla její starší 
sestra Marie. Stala se také aspirantkou řehole, ale obláčku spojenou 
s přijetím řeholního jména Olga měla a noviciát zahájila až 8. 8. 1911 
po absolvování čtyřletého učitelského kursu v Praze. První rok noviciátu 
strávila v Horažďovicích, druhý v pražském ústavu pro hluchoněmé. 
Jednoduché sliby složila 12. 8. 1913, věčné 6. 8. 1919. 
V letech 1927–1933 působila jako představená a pak asistentka 
představené pražského ústavu pro hluchoněmé, kde získávala první 
zkušenosti již během noviciátu. Od 17. 11. 1955 žila na odpočinku 
v charitním domově na zámku ve Štemplovci na Opavsku, kde byla její 
řeholní komunita internována, včetně rodné sestry Marie (Vojtěšky) 
Teskové.
Černívskému kostelu věnovala roku 1955, asi před odchodem do 
Štemplovce, velum a oltářní svíce v úhrnné váze vosku 5 kg. 

P. Augustin Komanec (převzato z DP Luďka 
Hlavy, P. Augustin Komanec /1885–1953/)

S. Květoslava Kudějová (fotoarchiv 
Kongregace sester premonstrátek)

S. Olga Tesková vyučuje hluchoněmé, 1938 
(fotoarchiv Kongregace Školských sester de Notre Dame)

TESKOVÁ, Marie (S. Vojtěška)
* 26. 6. 1887, Uzenice
† 9. 4. 1963, Štemplovec
Starší z dcer sedláka Prokopa Tesky čp. 24 a Marie Šilhové z Lomu 
čp. 12, která se rozhodla pro zasvěcený život, v čemž ji následovala, 
jak již výše uvedeno, mladší sestra Anna (* 1889, † 1971), a také neteř 
Marie Vejšická (* 1924, † 2003), obě ve stejné kongregaci. Obecnou 
školu navštěvovala v Černívsku, měšťanskou ve Strakonicích a Českých 
Budějovicích, poslední rok již jako aspirantka řehole horažďovického 
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mateřince Kongregace Školských sester de Notre Dame. Obláčku, při 
níž přijala řádové jméno Vojtěška, měla 13. 8. 1907, první sliby složila 
5. 8. 1909. Poté absolvovala kurs pro učitelky v Praze (1910) a roku 1912 
vykonala zkoušku pro učitelky měšťanských škol.
Od roku 1915 působila v Plzni, ale záhy onemocněla a musela se vrátit 
do mateřince v Horažďovicích. Možná právě s její nemocí souvisí dar, 
který učinila černívskému kostelu právě v roce 1915, a tím bylo krásné 
kněžské velum.
Po uzdravení byla roku 1918 vyslána představenou své kongregace 
do Českých Budějovic vyučovat na měšťanskou školu, kterou dříve 
sama navštěvovala. Pak učila jeden rok v Pardubicích (1920/1921), 
následně až do roku 1944 v Horažďovicích, ve školním roce 1944/1945 
v Domažlicích a poté opět v Horažďovicích, než byla 3. 8. 1950 z rozkazu 
Státního úřadu pro věci církevní poslána do internace ve Štemplovci, 
kde dožila, spolu se svou rodnou sestrou Annou, řeholním jménem 
Olgou, Teskovou.

TUHÁČEK, Antonín
* 7. 10. 1880, Uzeničky
† 9. 7. 1964, Písek
Na svět přišel do rodiny sedláka Antonína Tuháčka čp. 7 a Anny Vejšické 
z Uzenic čp. 20. Byl strýcem P. Václava Antonyho z významné blatenské 
mlynářské rodiny, arciděkana v Domažlicích, vězněného po roce 1948 
režimem (* 1904, † 1972). Přes bratrance Josefa Vejšického, sedláka 
v Uzenicích čp. 20, byl zase spřízněn se sestrami Marií (Vojtěškou) 
a Annou (Olgou) Teskovými z Uzenic čp. 24, které se staly členkami 
Kongregace Školských sester de Notre Dame, stejně jako jejich neteř 
Marie (Paulana) Vejšická, dcera zmíněného Josefa a Barbory Teskové. 
Na kněžství se Antonín Tuháček připravoval v Českých Budějovicích, kde 
byl také 19. 7. 1903 vysvěcen. Tři roky působil jako kaplan v Neustupově, 
načež byl roku 1906 povolán k diecézní kurii v Českých Budějovicích do 
funkce biskupského ceremoniáře a konsistorního rady. Svou novou pozici 
posléze využil k tomu, aby spolu s občany Uzeniček požádal tehdejšího 
biskupa Msgre Josefa Antonína Hůlku o mešní licenci pro obecní kapli 
sv. Jana Nepomuckého. Ordinář vyhověl více než příznivě. Kapli v rámci 
kanonické vizitace černívské farnosti v neděli 12. 6. 1910 osobně 
požehnal, opatřil požadovanou mešní licencí a navíc přidal posvěcený 
oltářní kámen (altare portatile), misál, bílá a červená paramenta a další 
textilie ke mši svaté. Asistoval mu samozřejmě P. Tuháček, který také 
biskupa po skončení slavnosti pozval na pohoštění ke své matce do 
rodného domu.
V letech 1912–1917 vykonával Antonín Tuháček funkci prefekta 
kněžského semináře v Českých Budějovicích. Poté byl ustanoven do farní 
správy jako administrátor a od roku 1918 řádný farář v Horách Matky 
Boží. Zde působil přes třicet let až do odchodu na odpočinek v roce 
1954. Mezitím byl již jako uživatel práva nosit expositorium canonicale 
(od 1916) vyznamenán tituly biskupského notáře (1926) a osobního 
děkana (1929).
Na penzi bydlel v Heřmani. Zemřel v nemocnici v Písku. Pohřben byl 
14. 7. 1964 za účasti 25 kněží na hřbitově v Černívsku po smutečních 
obřadech v heřmaňském kostele.

řehole Václava Urbana z Černívska 
(* 1928, † 2000). Vychodila obecnou 
školu v Černívsku, pak vypomáhala 
v rodinném hospodářství a mezitím 
několik měsíců sloužila v Praze.
Pro zasvěcený život si vybrala 
Kongregaci Školských sester 
III. řeholního řádu sv. Františka. 
Kandidátkou řehole se stala 
29. 9. 1931 v mateřinci v Břevnově, 
obláčku, při níž přijala řádové 
jméno Věnceslava, měla 
25. 8. 1932. Jednoduché sliby složila 
24. 8. 1933 a věčné 23. 8. 1939.
Během kandidatury a noviciátu se 
věnovala šití, cvičila se ve hře na 
klavír a učila se němčině. Již po složení jednoduchých slibů obdržela 
první samostatnou funkci, a to viceprefektky u chovanek kongregace na 
Alemance v Břevnově. V letech 1934–1936 vedla penzionát a učila klavír 
na Vinohradech. Pak se vrátila do mateřince v Břevnově, kde se starala 
o sakristii a vykonávala i další činnosti. V roce 1938 absolvovala kurs pro 
sociální pracovnice.
Během dalších let plnila ve své kongregaci různé úkoly – vypomáhala 
ve vrátnici, pracovala v kuchyni, zajišťovala úklid, rozdávání jídla apod.
V dubnu 1951 byla přeložena do Krnova a odtud ještě v září téhož roku 
do ústavu pro dívky v Budeničkách, roku 1953 pak jako ošetřovatelka 
seniorek do Děčína. Od roku 1978 dožívala v charitním domově své 
kongregace v Hoješíně, kde je také pohřbena. 

URBAN, Václav
* 19. 9. 1928, Černívsko
† 23. 10. 2000, Strakonice
Byl nejstarším ze čtyř dětí domkáře a ředitele kůru černívského farního 
kostela Aloise Urbana z čp. 10, a Boženy Tuháčkové z Uzeniček čp. 21. 
Jeho teta Anežka Tuháčková (S. Věnceslava), vstoupila do Kongregace 
Školských sester III. řeholního řádu sv. Františka (* 1910, † 1982). 
Bratranec jeho otce, P. Jan Formánek, byl zase knězem Tovaryšstva 
Ježíšova, ovšem pronásledovaným a vězněným za okupace i za socialismu 
(* 1917, † 2000). „Sestřenka“ Milada Novotná je pod řeholním jménem 
Františka členkou již zmíněné Kongregace Školských sester III. řeholního 
řádu sv. Františka.
Od roku 1940 studoval Václav Urban na gymnáziu v Příbrami. Po 
maturitě konal kněžskou přípravu 
v Českých Budějovicích a následně 
vstoupil do semináře v Obořišti 
(u Dobříše) jako aspirant Kongregace 
Nejsvětějšího Vykupitele (tj. 
redemptoristů). Přišel ale rok 1950, 
kdy byl v rámci celostátní „Akce K“, 
zaměřené proti mužským řeholním 
společenstvím, odvezen z Obořiště 
do internace v Králíkách. Poté 
konal tříletou vojenskou službu 
ve Zvolenu. Když se vrátil z vojny, 
nebyla již žádná naděje, že by 
pokračoval v původně zamýšleném 
kněžsko-řeholním životě. Namísto 
toho musel nastoupit jako zednický 
dělník k národnímu podniku 
Konstruktiva. Zůstal svobodný. Jako 
penzista žil v rodném Černívsku a pak v domově důchodců v Lažanech. 
Zemřel ve strakonické nemocnici. Pohřben byl 28. 10. 2000 na hřbitově 
v Černívsku.

VEJŠICKÁ, Marie (S. Paulana)
* 14. 8. 1924, Uzenice
† 14. 5. 2003, Štemplovec
Dcera Josefa Vejšického, sedláka v Uzenicích čp. 20, jenž byl bratrancem 
P. Antonína Tuháčka (* 1880, † 1964), a Barbory Teskové z Uzenic čp. 24. 
Vychodila toliko obecnou školu v Černívsku, poté vypomáhala 
v rodinném hospodářství. Pro zasvěcený život se pravděpodobně 
rozhodla pod vlivem svých tet z matčiny strany, S. Vojtěšky (Marie) 
a S. Olgy (Anny) Teskových, a zvolila si i stejné společenství – Kongregaci 

S. Věnceslava Tuháčková 
(poskytl Jan Urban z Černívska) 

Václav Urban na snímku z vojny 
(poskytl Jan Urban z Černívska)

P. Antonín Tuháček (označen šipkou) na fotografii z rozloučení s českobudějovickým 
biskupem Msgre Josefem Antonínem Hůlkou při jeho návštěvě v Uzeničkách 12. 6. 1910 

(SOkA Strakonice, Farní úřad Černívsko)

TUHÁČKOVÁ, Anežka (S. Věnceslava)
* 18. 1. 1910, Uzeničky
† 13. 12. 1982, Hoješín
Narodila se Janu Tuháčkovi, chalupníku čp. 21, a jeho druhé manželce 
Barboře Čabrádkové z Myštic čp. 14. Byla tetou bohoslovce a aspiranta 
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Školských sester de Notre Dame v Horažďovicích, kde nejprve nastoupila 
v listopadu 1945 jako kuchařka a aspirantka řehole. Obláčku, při níž 
přijala řádové jméno Paulana, měla 23. 8. 1947. Následovaly dva roky 
noviciátu a 24. 8. 1949 řeholní sliby, vše v horažďovickém mateřinci. 
To se ale již začala pomalu prosazovat proticírkevní politika nového 
komunistického režimu, jež měla zakrátko dost citelně zasáhnout i do 
života sestry Paulany. Již 4. 8. 1950 byla se svou komunitou přesunuta 
na rozkaz Státního úřadu pro věci církevní do Javorníka ve Slezsku na 
česko-polské hranici. Brzy však byla zařazena do civilního zaměstnání 
jako dělnice, nejprve v textilce Elite ve Varnsdorfu (1951–1952), poté 
v továrně Texlen v Horním Starém Městě na Trutnovsku (1952–1958). 
V té době bydlela osm měsíců v asi 20 km vzdáleném Dolním Lánově, 
odkud musela do práce dojíždět, pak necelé dva roky přímo v Horním 
Staré Městě a po zbytek doby v cca 6 km vzdálené Svobodě nad Úpou.   
Roku 1958 se vrátila ke svým spolusestrám do Javorníka a nastoupila opět 
do kuchyně. Když tamější pobočka roku 1995 zanikla, byla přestěhována 
do domu své kongregace ve Štemplovci, kde také zemřela.

Vladimír Červenka
Autor děkuje S. Fidelis Sedlákové z Kongregace Milosrdných sester 
sv. Karla Boromejského, S. M. Dominice Konečné a S. Františce Novotné 
z Kongregace Školských sester sv. Františka, S. M. Xaverii Gubrické 
a S. Janě Háskové z Kongregace Školských sester de Notre Dame 
a S. M. Michaele L. Novákové z Kongregace sester premonstrátek, 
PhDr. Věře Smolové ze Státního okresního archivu Příbram a Janu 
Urbanovi z Černívska za poskytnuté informace a fotodokumentaci pro 
tento příspěvek.

Slovníček vybraných pojmů z církevní terminologie
administrátor – duchovní pověřený dočasnou správou farnosti
administrátor excurrendo – doslova vyjíždějící (dojíždějící) duchovní, 
tj. pověřený též dočasnou správu farnosti, která není jeho sídlem
(arci)biskupský notář – čestný titul pro zasloužilé kněze v duchovní 
správě
(arci)diecéze – církevně-správní obvod v čele s (arci)biskupem
děkan – čestný titul duchovního správce významnější farnosti s titulem 
děkanství (prvnímu v řadě souvislých děkanů se říká prvoděkan); může 
být udělen jako vyznamenání konkrétnímu zasloužilému knězi (osobní 
děkan)
expositorium canonicale – krátký pláštík kleriky, splývající na ramena; 
právo nosit ho je udělováno jako vyznamenání zasloužilým kněžím 
farář – kněz ustanovený ke správě farnosti (první v řadě může být 
nazýván prvofarář)
konsistorní rada – člen konsistoře, tj. poradního sboru diecézního 
biskupa (skutečný konsistorní rada); též vyznamenání pro zasloužilé 
kněze (čestný konsistorní rada)
kaplan – kněz, jemuž je svěřena duchovní péče o určitou skupinu lidí 
(například vězeňský, vojenský, univerzitní kaplan), nebo ustanovený 
k určité kapli, či spolupracovník faráře (administrátora), dnes označovaný 
jako farní vikář
kasule – svrchní liturgické mešní roucho 
kongregace – řeholní společenství, zaměřené obvykle více na práci 
v terénu než tradiční církevní řády
konvikt – přípravka pro studium kněžství

S. Paulana Vejšická (uprostřed) při práci v kuchyni 
(fotoarchiv Kongregace Školských sester de Notre Dame)

mateřinec – u ženských kongregací centrální dům se sídlem generální 
představené a noviciátem
misál – kniha obřadů ke mši svaté
noviciát – období, kdy čekatel řehole žije společně řeholníky a připravuje 
se na složení slibů
obláčka – obřad oblečení do řeholního roucha, spojený obvykle 
s přijetím řádového jména
oltářní kámen (altare portatile) – kamenná deska s ostatkem světce, 
posvěcená biskupem a vkládaná do oltáře
ordinář (diecézní) – biskup 
paramenta – souhrnné označení pro bohoslužebné textilie
S. – zkratka latinského slova Soror (sestra) před jménem řeholnice; 
u představených má podobu S. M. – Soror Mater (sestra matka)
synodalia – druhé otevřené rukávy na klerice; právo nosit je se uděluje 
jako vyznamenání zasloužilým kněžím 
velum – pláštík k přikrytí kalichu či ciboria (kalichovité schránky na 
hostie) nebo větší k přikrytí ramen kněze, užívané při požehnání 
Nejsvětější svátostí 
vikariát – menší církevně-správní obvod v rámci diecéze, sestávající 
zpravidla z několika farností, v čele s vikářem (okrskovým vikářem)
vikář (okrskový) – kněz, který vede vikariát

V březnu se konalo
9. března oslava MDŽ

16. března – Dětský maškarní bálů 
a Hasičská bál

Hasičské bilancování
Leden je vždy ve znamení hasičského bilancování. Příležitostí k němu je 
valná hromada místních chráněnců svatého Floriána. Pátek 5. 1. 2024 
tak byl ve znamení výroční schůze, kterou navštívilo téměř čtyři desítky 
členů skaličanského sboru, jeho přátel a podporovatelů. Vzácným hostem 
byl Ing. Pavel Škarda, náměstek starostky OSH Strakonice. Zhodnocením 
roku 2023 a plánem na rok 2024 bylo zjištěno, že se v uplynulém období 
sbor významně podílel na pořádání místních akcí a významně podpořil 
i akce sborů okolních svojí účastí na soutěžích a slavnostech. Zásadní 
byla opět brigádnická činnost, kterou SDH Skaličany zajišťuje nejen pro 
obec a zajímavou byla sportovní činnost nejen v hasičském sportu, ve 
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kterém postupně omlazujeme a obměňujeme soutěžní tým (v roce 
2023 jsme absolvovali celkem 14 startů v požárním útoku a přivezli 
4 poháry za 2. místo a 1 pohár za místo třetí), ale zajímavé byly i souboje 
i v rámci multisportovního víceboje o Lavor Cup se sousedy z Buzic, který 
se nám poprvé v historii podařilo ovládnout. Na schůzi byly předány 
vyznamenání za věrnost, čestná uznání a loňským půlkulatým jubilantům 
Václavu Cheníčkovi st. a Jaroslavu Fořtovi st. byla předána medaile 
za příkladnou práci, nejen za jejich, vzhledem k věku obdivuhodnou 
účast na všech brigádnických činnostech. Všem přítomným členům 
SDH byla předána odměna za činnost od Velkopopovického Kozla, 
který je partnerem sboru v programu Hasíme s Kozlem a poděkováno 
bylo sponzorům a podporovatelům sboru. Občerstvení měl tentokrát 
na starost Eda Finěk, za což mu velice děkujeme, chutnalo! Sbor 
dobrovolných hasičů Skaličany vždy byl, je a pevně doufám, že i nadále 
bude tahounem a významným elementem místního dění. 

Na valné hromadě SDH Skaličany

Malá pencle
Hned druhý den po valné hromadě SDH Skaličany se uskutečnil 
3. ročník turnaje ve stolním fotbálku nazvaný „Malá pencle“. Celkem 
12 týmů se zajímavými a rozličnými názvy (Kozenky, Kanóni, Listři, Jídlo 
tým, Vidláci ad.) bylo rozděleno do 2 skupin, ve kterých odehrál každý 
s každým svůj zápas a vítězové skupin se střetli o 1. místo v turnaji, 
druzí o místo třetí a tak analogicky dále. Některé souboje byly velice 
vyrovnané a v mnoha případech rozhodoval jediný gól. Vítězem turnaje 
se stal obměněný „Pivo tým“ a završil tak svůj hattrick, turnaj doposud 
nepoznal jiného vítěze, přičemž letošní finále bylo opakováním toho 
loňského. Podstatnou zprávou však bylo, že se jednalo o příjemné 
odpoledne s pohybem a sousedskou pospolitostí. Hrály různé věkové 
kategorie, zejména mládežníci, kteří by v budoucnu měli převzít otěže 
místního dění po nás zkušenějších a mnohdy již z pořádání akcí notně 
unavených... Po fotbálku proběhl neméně úspěšný miniturnaj v šipkách. 
Díky patří všem, kteří se přišli bavit!

Václav Cheníček

 

Sbor dobrovolných hasičů Skaličany a Osadní výbor Skaličany pořádají a srdečně zvou širokou veřejnost na  

Parket u Rybníčku, 16:30 hod. 

Pálení čarodějnic 

U pískovny, 19:30 hod. 

30. 4. 2024 

STAVĚNÍ MÁJKY 

Těšit se můžete jako vždy na lampionový průvod dětí i dospělých od májky 
k vatře, opékání špekáčků, na dobrou náladu, točené pivo a hlídání májky ... 

 

Sobota 18. května 2024 
 

 
Pouťová mše svatá - kaplička 

 
Okrsková hasičská soutěž 

 
Soutěž v požárním útoku  

O pohár starosty SDH Skaličany 
 

Taneční zábava -  
 

Čas a program akce bude upřesněn  
 

 Tradiční občerstvení zajištěno v běžném rozsahu  
do vyčerpání zásob  

 
 

* Vstupné dobrovolné * Akce se koná za každého počasí *  
* Svojí účastí podpoříte místní hasiče * Změna programu vyhrazena * 

2024 

Sbor dobrovolných hasičů Skaličany a Osadní výbor Skaličany pořádají: 

SKALIČANSKÁ POUŤ 

Souboje ve stolním fotbálku aneb „Malá pencle“

Kultura v Blatné 
březen–květen 2024
Je důležité upozornit, že tento kulturní kalendář není úplný 
a neobsahuje všechny nadcházející kulturní akce.
Podrobnější informace najdete na webových stránkách 
www.plantaz-blatna.cz.

Březen 
22. 3. – 5. 5. Linoryt 3x jinak – Zbyněk Hraba, Petr Palma, 
  Ladislav Sýkora 
21. 3. 17 h  Vernisáž s komentovanou prohlídkou výstavy
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Duben 
20. 4.   Mezinárodní den památek
20. 4. 19 h  Studio DVA divadlo – Moje tango
29. 4.   Blatná tančí

Květen 
6. 5.   Jom Ha Šoa 
8. 5.   Jazzday
17. 5. 19 h  Divadlo A. Dvořáka – Jentl
21. 5 – 25. 8.  Josef Synek: Retrospektivní výstava 
  k umělcovým 80. narozeninám
19. 5.   vernisáž 
31. 5.   Den dětí na plovárně

„WELLBEING“ 
– Naplněné dětství
V rámci akce „Týden pro Wellbeing“, 
který pořádala organizace Partnerství 
pro vzdělávání 2030+, jsme se i my s naší rodinnou školkou připojili 
k podpoře osvěty a šíření otázky wellbeingu ve školách.
O co vlastně jde? Wellbeing je vnitřní rozpoložení, kdy se člověk cítí 
dobře a v bezpečí, jsou naplňovány jeho potřeby a na základě toho 
vzniká prostor pro jeho další rozvoj a efektivní učení. U dětí neseme 
právě my dospělí zodpovědnost za to, jaké prostředí (domácí či školní) 
pro děti utváříme a jakým způsobem je životem provázíme tak, aby se 
mohly rozvíjet ve vyrovnané a odolné jedince.

Jak podporujeme oblasti týkající se 
wellbeingu u nás v Trempíku?
#Duševní, fyzické zdraví, seberegulace, 
stabilita, sounáležitost
Díky našemu nastavení na „lesní“ školku, 
jsme cíleně v každodenním kontaktu 
s přírodou. V dětské skupině Trempík 
tráví děti venku většinu dopoledního 
času, starší děti v lesním klubu Lapačů jsou pak venku 2/3 pobytu 
ve školce. Příroda je pro nás tudíž velkým pomocníkem pro rozvíjení 
duševního i fyzického zdraví dětí, ale i pedagogů. 😊 
Jak je dokázáno mnohými výzkumy, pobyt v přírodě snižuje hladinu 
stresu, posiluje naši imunitu, zlepšuje náladu, a kromě toho přináší 
každý den i nové příležitosti k učení a volné hře. Příroda se nám 
totiž v rytmu roku mění před očima a pokaždé v ní můžeme najít jiné 
maličkosti. U předškolních dětí je krásné to, že to dokáží ze své podstaty 
samy, pokud mají příležitost. 
A právě proto se věnujeme tomu, aby v naší školce děti mohly každý 
den mimo společný program také dostatečně a nerušeně rozvíjet svou 
volnou hru a hledat si své krásné maličkosti. Každý si v přírodě najde 
to své. Děti relaxují, pozorují, zkouší své fyzické dovednosti či projektují 
rozmanité hry. My dospělí jsme dětem oporou a průvodci. Učíme se 
společně, jak dané situace bezpečně zvládnout a jak vykomunikovat 
své potřeby a emoce ve skupině či směrem k dospělému. Rozvíjíme tak 
u dětí schopnost seberegulace. To dokážeme i díky malému kolektivu, 
kdy v každé skupince je max.12 dětí na 2-3 průvodce. Díky prostředí, 
kde se děti cítí vyrovnaně, dokáží lépe zvládat i každodenní stres 
a výzvy. Mají také lepší schopnost vytrvat, když se setkají s neznámými 
a náročnými situacemi. 😊
Příroda nám totiž slouží jako nejlepší učebna, hřiště, ale také posilovna 
naší odolnosti. Kde jinde mohou děti nejlépe vnímat samy sebe, své 
potřeby a posouvat své limity, než – li obklopeni přírodou, kde na ně 
působí její rozmanitost. Učíme se tak s dětmi od malička zdolávat např. 
diskomfort při nepřízni počasí. Rozvíjíme schopnosti, jak se na pobyt 
venku připravit předem, plánujeme si program na míru, učíme se dobře 

obléknout, mít vhodnou svačinu na zahřátí či ochlazení. Ale ne vždy vše 
klapne dle plánu a když nás třeba překvapí déšť, víme, že ho lze i přes 
nepohodlí přijmout jako výzvu či dokonce velkou zábavu. 😊Učíme se 
s dětmi být flexibilní, improvizovat, nehroutit se a poučit z neúspěchu. 
Posilujeme tak naši psychickou odolnost a zároveň imunitu.
Každodenní kontakt s přírodou, ale i lidmi kolem naší školky např. při 
masopustním průvodu, či výpravách do okolí, přináší situace, kdy se děti 
mohou učit ze života nad rámec vzdělávacích osnov a získávají přirozeně 
vztah k místu, kde žijí. Bezpečný základ a stabilitu (nejen) ve školkovém 
životě nám také zajišťují společné denní rituály, činnosti a pravidla, 
díky nimž máme ve skupině svůj „jízdní řád“, předvídatelnost a jistotu. 
Další důležitou kotvou v životě pro děti i nás dospělé je uvědomění 
si skutečnosti, že „někam patříme“ a že své okolí můžeme pozitivně 
(nebo negativně) ovlivňovat. Tuto hodnotu sounáležitosti s místem, 
komunitou a rodinou opět v naší školce vědomě posilujeme. Vytváříme 
pro ni speciální prostor zejména na školkových slavnostech, brigádách, 
setkáních s rodiči či exkurzích. S dětmi také každodenně pečujeme o naše 
okolí a přírodu. Učíme se z ní nejen čerpat, ale i ji chránit a opečovávat.
V těchto denních banalitách vidíme právě onu hloubku, která se dětem 
dostává pod kůži. 😊 Vyváženost je totiž základ. Oproti moderní 
rychlé době a schopnosti uplatnit se v ní, je stejně tak důležité už od 
útlého věku naučit své (vnitřní) dítě schopnosti 1. zastavit se, 2. mít 
radost z maličkostí, 3. ventilovat zdravě emoce, 4. dbát o své potřeby 
a 5. být pospolu. Vědomě tak spolu s dalšími lesními školkami pečujeme 
a vytváříme prostředí pro tzv. pomalé a naplněné dětství. Věříme, že 
pokud s dětmi věnujeme pozornost našemu wellbeingu, vytváříme 
si prostředí, v němž je pak radost učit se společně něčemu novému, 
rozvíjet se, nebát se ptát, zkoumat a s tímto pocitem růst. 😊
Více informací k tématu naleznete na FB stránkách: Wellbeing ve škole, 
Asociace lesních mateřských škol a Rodinná školka Puntík.
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Špičák
Dne 3. 1. 2024 se naše třída 7. B společně se 
7. A vydala na lyžařský kurz v Železné Rudě. 
Byli jsme ubytováni v chatě Ořovský. Kvůli 
nedostatku sněhu jsme museli dojíždět skibusem 
do ski areálu Špičák. První dva dny moc nesněžilo, 
ale třetí až pátý den se to změnilo. V pátek jsme si došli do cukrárny 
a tam jsme si pochutnali na dobrotách. 
Poslední den jsme si to naplno užili a jeli jsme zpátky domů.

Tomáš Novotný, žák 7. B a účastník LVVZ

s panem učitelem Pičmanem jsme jim zazpívali několik koled. Děti nás 
doprovodily rolničkami a předvedly svoje vánoční vystoupení. 
Po milém pohoštění jsme si s nimi pohráli a zavzpomínali na krásné časy 
strávené ve školce.

Petra Karešová a žáci 8. A

Projektový den Podnebné pásy 
s ornitologem
Na 9. ledna jsme měli pozvaného do třídy V. B ornitologa Zdeňka 
Voborníka, který procestoval již pěknou řádku zemí a na svých cestách 
zkoumal a fotografoval přírodu různých podnebných pásů. Při promítání 
jeho vlastních fotek nám vyprávěl o přírodě Filipín, oblastech Řecka, 
Maďarska nebo o ptácích Norska. Ukázal nám i vybavení, které si vozí 
na cesty. On sám je chovatel exotického ptactva, proto nám některé své 
opeřence přinesl i do třídy. 
Při projektovém dni žáci plnili připravené úkoly na stanovištích 
a u voliéry s papoušky se mohli zeptat pana Voborníka na vše, co je 
zajímá. Výstupem projektu byl vypracovaný pracovní list a referát 
o zvířatech všech podnebných pásů. 

Pavla Voborníková, třídní učitelka V. B

O muži, který zastavil čas
10. ledna 2024 navštívily třídy 4. A, 5. A a 5. B muzeum, kde se zúčastnily 
interaktivního vzdělávacího programu o tvorbě animovaného filmu. 
O děti se staraly dvě lektorky. Po krátkém vyprávění o různých typech 
animace zavedly děti do místnosti plné fotoaparátů, tabletů, počítačů 
a pomůcek pro tvoření. Organizátorky nejprve všem krátce předvedly, 
jak se animovaný film rodí a jaké potřebné kroky pro to musí udělat. 
Děti měly potom za úkol vytvořit ve skupinkách svůj vlastní pohyblivý 
film. Čas při práci rychle ubíhal, všichni pilně pracovali a na konci jsme 
měli před sebou nádherné vtipné autorské příběhy. 
Žáky animace opravdu bavila a z muzea všichni odcházeli s velkým 
nadšením. (Ukázky příběhů na webu školy http://www.zsjak-blatna.
net/dig-dovednosti.php)

Pavla Voborníková, třídní učitelka 5. B

JAK jsme zpívali koledy 
v MŠ Husovy sady
Poslední středu před Vánocemi jsme se vánočně naladili v MŠ Husovy 
sady.  Přivítali nás Berušky, Slůňátka, Kuřátka a Medvídci. Společně 

Jak děti ze 3. B seznámily Skřítky 
s ševcovským řemeslem
V úterý 13. 2. přišly do třídy za Skřítky děti ze 3. B s paní učitelkou a nesly 
s sebou tajuplně zabalené krabice. Všichni jsme seděli v kroužku. Třeťáčci 
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utvořili dvojice se Skřítky a vyrazili na chodbu, kde plnili první úkol. 
Po chodbě byly rozmístěny obrázky a Skřítci měli poznat a zapamatovat 
si, co na nich je, jejich rádci jim pomáhali. Na obrázcích byly různé 
předměty, které používá švec pro své řemeslo. Pak jim děti ze třetí třídy 
přečetly milý příběh O ševci, který hledal radost. Nakonec jsme rozbalili 
krabice, ve kterých byly papírové boty, které třeťáci vyrobili. Skřítci měli 
za úkol zavázat na botce, kterou si vybrali tkaničku a za odměnu dostali 
medaili skřítka Šikulky se sladkou odměnou. Nakonec jsme si zazpívali 
a Skřítci třeťáčkům poděkovali za botky, na kterých budou trénovat 
tkaničky a za mile strávený společný čas.

Tvrdá Iva, Srbová Marcela, Houdková Monika, 
třídní učitelky 3. A a přípravné třídy, 

asistentka pedagoga v přípravné třídě

JAK jsme si užili maškarní bál
Ve středu 14. 2. 2024 se naše nejmenší děti z přípravné třídy SKŘÍTKŮ 
a druháčci proměnili v pohádkové bytosti: Šípkovou Růženku, Popelku, 
princezny z ledového království, čarodějnice, kočičku, pirátku, motýla, 
námořníka, kostlivce, spidermany, mušketýra, indiána, šaška, Harryho 
Pottera, … 
V tělocvičně nejprve proběhla módní přehlídka masek. Následovalo 
řádění v maskách: děti tančily ve dvojicích s barevnými balonky, 
přeskakovaly a podlézaly lano, jely mašinku. Všichni jsme si společně 
zatančili ptačí tanec. Na závěr všechny masky dostaly sladkou odměnu.
Velký dík patří p. Janě Křemenové, která naše malé skřítky krásně 
nalíčila.
Dopoledne jsme si užili spoustu legrace a zábavy.

M. Srbová, třídní učitelka přípravné třídy 
M. Houdková, asistent pedagog v příp. tř.

L. Motyková, třídní učitelka 2. A 
J. Fialová, třídní učitelka 2. B

byla připravena i masopustní stezka na školním dvoře, při které plnily 
nejrůznější úkoly. Jednotlivá oddělení školní družiny měla i karnevaly, 
kde na děti čekaly různé soutěže, tancování a skládačky. 
Nezapomněli jsme ani na svátek sv. VALENTÝNA, kdy děti vyráběly 
různorodá přáníčka a také měly možnost vytvořit si na školním dvoře 
srdíčka z mouky. 

Drůbová Marie, vychovatelka školní družiny

JAK si správně čistit zuby
V druhém a třetím týdnu v únoru přišly za dětmi z 1. stupně a přípravné 
třídy do školy dvě studentky zubního lékařství. Při společném povídání si 
ukázaly, jak vypadají zuby a z jakých částí se skládají, co jim prospívá a co 
nikoliv. Na modelu chrupu budoucí lékařky procvičily s dětmi správné 
pohyby při čištění zubů a zdůraznily používání dalších pomůcek při 
čištění zubů. Děti si již teď budou více uvědomovat, jak důležité je si 
zuby čistit kvalitně a pravidelně, aby předešly zubním kazům a dalším 
zubním onemocněním.

Pavla Voborníková, třídní učitelka 5. B

JAKá knížka se nám líbila?
V úterý 20. 2. navštívila třída 1. B městskou knihovnu. Děti už dávno 
umějí všechna písmenka a zvládnou přečíst krátký text. Přišly si proto 
do knihovny vybrat knížky, které si pak mohou ve škole číst.
Paní knihovnice je, jako vždy, pěkně přivítala a seznámila je s knižními 
novinkami. Každý z prvňáčků si pak vybral jednu nebo dvě knihy, které si 
odnesl do třídní knihovničky. Tam knihy počkají na vhodnou chvilku při 
hodině čtení, kterou věnujeme individuální četbě.

Kotšmídová Eva, Lojíková Iva, 
třídní učitelka 1. B a asistentka pedagoga

Základní škola na startu i před cílem
S blížícími zápisy probíhají ve škole tradiční předzápisové akce. 
Na přelomu února a března k nám zavítaly děti z předškolních ročníků 
z blatenských základních škol, aby si prožili program Prvňáčkem na 
zkoušku. Na jejich návštěvu se pilně připravovali jejich o rok starší 
kamarádi – prvňáčci, skoro končící žáci – osmáci a členové dramatického 
kroužku.

Okénko do školní družiny
První dva měsíce v novém roce jsme si ve školní družině zpříjemňovali 
nejrůznějšími aktivitami. 
Využívali jsme školní dvůr k zimním radovánkám. I malé množství sněhu 
stačilo dětem k velké radosti. Tvořili jsme nejrůznější zimní výrobky 
(vločky, sněhuláky, ptáčky, tučňáky, zimní sněžítka,...). 
Měsíc únor byl spojený s obdobím MASOPUSTŮ a KARNEVALŮ. Prostory 
školy jsme vyzdobili různorodou výzdobou s touto tématikou. Pro děti 



Svazek obcí Blatenska - březen 202414

Plavecký výcvik 
druhých tříd
Součástí tělesné výchovy žáků 2. ročníků je také 
povinná výuka plavání. Děti absolvují celkem deset 
dvouhodinových lekcí. Plavecký výcvik probíhá 
v krytém bazénu v Písku pod odborným vedením zkušených instruktorů 
Plavecké školy. Cílem výcviku je seznámit děti s vodním prostředím 
a naučit je základním plaveckým dovednostem zábavnou formou. 
O financování výuky, pronájem bazénu a dopravy se postarala naše 
škola společně se Spolkem rodičů a přátel školy. 
V letošním školním roce zahájili výuku plavání žáci druhých ročníků 
30. listopadu 2023. Každý čtvrtek po dobu deseti týdnů absolvovali 
základní plavecké kurzy, kde formou her nad vodou i pod vodou sbírali 
nové poznatky. Žáci byli rozděleni do 4 družstev podle svých plaveckých 

Po velikonočních prázdninách se pro předškoláky a jejich rodiče znovu 
otevřou brány naší školy, aby je přivítaly na další předzápisové akci 
Na chvilku školákem (3. dubna 2024). 
I když se to možná nezdá, ale devět let školní docházky uteče jako voda 
a pro naše nejstarší – deváťáky již je uzavřen nový systém podávání 
přihlášek na střední školy či učiliště. Na budoucí maturanty čekají 
jednotné přijímací zkoušky. Během tohoto školního roku se všichni za 
podpory našich pedagogů připravují, aby vše zvládli co nejlépe a byli 
přijati na svůj vysněný obor. Věříme, že budou také tak úspěšní jako jejich 
předchůdci za posledních několik let. Udělali nám tak dvojí radost: byli 
přijati k dalšímu studiu a tím pokračují v námi započaté cestě za svým 
profesním rozvojem a zároveň získali pro naši školu jednu z předních 
příček úspěšnosti v přijímacích zkouškách ve strakonickém okrese.

Výsledky soutěží
Matematická olympiáda

kategorie Z5 

3.–9. místo Dolejšová Anita (V. B) 

10.–11. místo Kazanevskyi Orest (V. B) 

12. místo Paulus Daniel (V. B)

kategorie Z9

9. místo Čanda Tomáš (IX. B) 

Dějepisná olympiáda

1. místo Janota Jan (IX. B) - postup do krajského kola

8. místo Princ Jakub (IX. B)

13. místo Slavík Jan (IX. B)

Zeměpisná olympiáda

kategorie A

11. místo Kolář Lukáš (VI. B)

14. místo Mašát Matyáš (VI. B)

17. místo Novotný Vojtěch (VI. A)

kategorie B

8. místo Týc Jiří (VII. B)

14. místo Balogová Amálie (VII. A)

16. místo Kubát Filip (VII. B)

kategorie C

3. místo Janota Jan IX. B)

15. místo Princ Jakub (IX. B)

17. místo Slavík Jan (IX. B)

Olympiáda v českém jazyce

kategorie I. 

7. místo Princ Jakub (IX. B) 

19.–20. místo Čanda Tomáš (IX. B)

Hledáme mladého chemika

2. teoretické kolo 

34. místo Janota Jan (IX. B)

51. místo Yavorskyi Konstantyn (IX. A)

172. místo Outlá Amálie (IX. B)

Florbal

9. místo mladší žákyně

6. místo starší žáci

Blahopřejeme všem soutěžícím ke skvělým výsledkům, děkujeme jim 
za reprezentaci školy, postupujícím držíme palce v dalších kolech. Všem 
pedagogům děkujeme za jejich přípravu a organizační zajištění soutěží.

 
 
 

 
Zápis do 1. ročníku ZŠ 

Ředitelství ZŠ T. G. Masaryka Blatná a ředitelství ZŠ J. A. Komenského Blatná 
oznamují, že zápis dětí do 1. ročníku ZŠ pro školní rok 2024/2025 se koná 
12. a 13. dubna 2024 takto: 

 pátek 12. dubna         14:00–17:00 hodin 
 sobota 13. dubna           9:00–11:00 hodin 

K zápisu se dostaví rodiče s dětmi s odloženou školní docházkou, 
od 1. 9. 2017 do 31. 8. 2018 a děti narozené od 1. 9. 2018 do 30. 6. 2019, jejichž rodiče 
požádají ředitelství ZŠ o předčasné zařazení. K zápisu rodiče přinesou občanský průkaz 
a rodný list dítěte. 

Na rozdělení školských obvodů základních škol se rodiče mohou informovat 
v mateřských školách, které děti navštěvují, na ředitelství základních škol a ve vývěskách 
u hlavních vchodů ZŠ T. G. Masaryka a ZŠ J. A. Komenského v Blatné či webových 
stránkách škol. 
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schopností a výkonnosti. Během výcviku používali různé plavecké 
pomůcky. Každý týden byly vidět velké pokroky nejen v technice 
plaveckých stylů, ale i v prohlubování vztahů mezi jednotlivými dětmi. 
Plavání je pro žáky nejen zpestřením tělesné výchovy, ale přináší jim 
především radost z pohybu ve vodě. Vede děti ke spolupráci, posiluje 
jejich imunitní systém a rozvíjí jejich psychomotorické schopnosti. 
Poslední lekce plavání proběhla ve čtvrtek 8. února 2024, kdy každý 
žák obdržel Mokré vysvědčení o absolvování plaveckého výcviku. Žáci 
si plavání náramně užili a většina z nich se cítila ve vodě „jako doma“.  

třídní učitelky 2. ročníků 

TGM na lyžáku – lyžařský výcvikový 
kurz Zadov 2024
Trefit se v současné době do ideálních sněhových podmínek 
a s předstihem naplánovat lyžařský kurz je sázka do loterie. Přes jarní 
počasí uprostřed února jsme tradiční lyžák uskutečnili. Svěží zelenou 
barvu zadovských kopců přerušily pouze dva bílé pruhy sjezdovky Kobyla, 
svítící do dalekého okolí. Na upravený svah nás dopoledne i odpoledne 
odvážel z chaty Cihelny skibus. Téměř pět desítek žáků rozdělených do 
čtyř výkonnostních skupin trénovalo lyžařské dovednosti od prvních 

kola závěrečného závodu v obřím slalomu. Jako vždy byl výcvik doplněn 
přednáškami o historii lyžování, výstroji a výzbroji, nových trendech, 
bezpečnosti a chování na sjezdovkách. Děti viděly spoustu materiálů 
a zajímavostí z lyžařského sportu a vše, co je možné s prkýnky na nohou 
udělat. Před večerkou vždy zástupci jednotlivých pokojů přednesli své 
básně. V době půldenního povinného volna jsme podnikli exkurzi na 
churáňovskou meteostanici. Tamní obsluha nás sofistikovaně seznámila 
s fungováním jednotlivých přístrojů, měřením hodnot a různými 
meteorologickými jevy. Návrat ze zajímavé exkurze nám zpříjemnila 
horká čokoláda a další pamlsky z vyhlášené cukrárny. Závěrečný večer 
jsme věnovali vyhlášení výsledků slalomu, poté následoval karneval 
a nezbytná diskotéka. Po ranním úklidu, naložení báglů a lyží, nastoupení 
posledního žáka do autobusu následovala tradiční hláška kolegy Vokroje 
– zadek ready. S radostným výkřikem žáků jsme plni lyžařských i jiných 
dojmů vyrazili domů za svými blízkými.

Mgr. Jaroslav Voříšek, ZŠ TGM Blatná 

Maškarní ples 1. a 2. tříd
V úterý 13. 2. 2024 proběhl v prvních a ve druhých třídách společný 
karneval. Děti i paní učitelky se převlékly do karnevalových kostýmů 
a společně se přesunuly do místní 
sokolovny, kde si užily zábavné 
dopoledne plné her, tance 
a dobrodružství. Jako mávnutím 
kouzelného proutku se taneční 
parket přeměnil v pohádkovou 
říši plnou nadpřirozených bytostí 
a oblíbených filmových i akčních 
hrdinů. Představili se nám vodníci, 
víly, princezny, čarodějnice, piráti, 
kostlivci, různá zvířátka, ale také 
Spiderman, Superman, Batman, 
postavy ze Star Wars či další 
krásné masky. Na kluky a holčičky 
čekaly různé soutěže a také 
sladká odměna. Děti absolvovaly 
slalom s míčkem na lžíci, tanec ve 
dvojicích s balónky a nechyběla 
samozřejmě oblíbená „židličkovaná“. K tanci a poslechu se pouštěly 
známé dětské pecky jako: Jede, jede mašinka, Ptačí tanec, Makarena 
nebo Hlava, ramena, při kterých se pořádně zapotili nejen žáci ale 
i kantoři.  
Po čtyřech vyučovacích hodinách se všichni přesunuli zpět do školy 
do svých kmenových tříd. Každá třída si zbytek dne užila podle svého. 
Někteří plnili ve skupinkách karnevalové pracovní listy, jiní si udělali 
piknik, nebo šli na oběd. Na závěr dne došlo k zhodnocení maškarního 
plesu. Podle reakcí dětí byla tato akce velice vydařená, žáci si karneval 
náramně užili a už teď se těší na další podobnou akci.

Mgr. Eva Vonášková, tř. učitelka 2. A

Maškarní v ŠD
Hurááá, konečně jsme se dočkali!!! Po delší pauze se nám 13. února 
jídelna proměnila v barevný taneční parket, který zaplnilo 138 masek. 
I tentokrát se bylo opravdu nač dívat. Viděli jsme nejrůznější masky od 
princezen, přes piráty, až po nadpřirozené bytosti, zvířátka či superhrdiny. 
Děti si užily odpoledne plné 
tance, soutěží a zábavy. Nechyběl 
oblíbený tanec s balonky mezi 
čely, putující klobouk, taneční 
štronzo, tanec Macarena, soutěž 
družstev a samozřejmě mašinka, 
která se nám projela a svou délkou 
zaplnila celou jídelnu.
Jako na každém opravdovém 
bále, jsme měli tombolu. Každý 
si vylosoval barevný lísteček 
(červený, modrý, zelený nebo 
žlutý) a podle barvy si mohl 
vybrat svoji odměnu. Byl s námi 
i namalovaný klaun, do jehož 

krůčků až po zdokonalování carvingové techniky. Všichni instruktoři se 
trpělivě věnovali svým svěřencům a zasloužili se o to, že všichni nakonec 
vyjížděli sedačkou na vrchol a bezpečně se obloučky v jarním firnu 
dostali zpět až k nástupní stanici. Pro mnohé z nich to byla na Zadově 
lyžařská premiéra a vizitkou kvalitně odvedené práce instruktorů hlavně 
třetího a čtvrtého družstva je, že prakticky všichni zdárně projeli obě 
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břicha se děti podepisovaly a na žonglovací míčky dělaly čárku podle 
toho, jak se bavily. Bohužel ne všechny děti v zápalu zábavy hlasovaly, 
ale většina si chvilinku našla. 

Ivana Prokošová, DiS, vychovatelka ŠD

Průša pro školy – 3D tisk 
v ZŠ T. G. Masaryka
V roce 2020 spustila společnost Prusa Research a.s projekt „3D tiskárna 
zdarma“ pro vzdělávací instituce. Naše škola se do tohoto projektu 
zapojila v letošním roce a získala tiskárnu Original Prusa i3 MK3S+, 
se kterou se právě učíme pracovat. Podmínkou bylo vypracování 
a odevzdání vlastního projektu.
Žáci naší školy se rozhodli vytvořit geografickou pomůcku pro II. stupeň 
základních škol. Projekt má pomoci žákům poznávat kontinenty podle 
tvaru a dále určit jejich rozlohu, počet obyvatel, nejvyšší horu a nejdelší 
řeku. Žáci mohou kontinenty řadit dle různých parametrů, např. od 
největšího po nejmenší, od nejlidnatějšího po nejméně lidnatý nebo 
nalézt kontinent s nejvyšší horou světa či nejdelší řekou světa. Záleží jen 
na jejich fantazii, jaké kritérium si vyberou. 
Naši žáci si tuto geografickou pomůcku v hodinách zeměpisu již 
vyzkoušeli a hodnotili ji velmi pozitivně. Náš projekt si může vytisknout 
na 3D tiskárně každý. Naleznete ho na stránkách Průša Education – 
kategorie vzdělávání.

Mgr. Monika Benešová

Vzdělávání pedagogů
Ve středu 21. února 2024 se většina pedagogického sboru sešla na 
semináři s názvem Drobné hry. Pod vedením lektora Zdeňka Krákory 
jsme si vyzkoušeli velké množství her, které můžeme využít jak při 
výuce, tak při třídnických hodinách či školních výletech. Ranní blok byl 
šitý na míru vychovatelkám ŠD a asistentkám/asistentům pedagoga. 
Odpoledním blokem pak prošli třídní učitelé prvního i druhého stupně. 
Obě skupiny si vyzkoušely jiné hry, některé vhodné nejen do třídy, ale 
také na školní dvůr. Cílem semináře nebylo pouze osvojení her, ale 
samozřejmě také určitá forma teambuildingu, která v tomto případě 
zahrnovala spolupráci, soutěžení a posouvání vlastních hranic. 
Příležitostí, při kterých se sejde celý učitelský sbor, není v běžném 
školním roce mnoho. Sdílíme sice společnou sborovnu, setkáváme se 
na poradách, ale možností poznat jeden druhého v jiných situacích 
se nabízí jen skromně. Stejně jako v jiných kolektivech společné hry 
a soutěže někteří s nadšením vyhráli, někteří si je alespoň užili a jiní se 
jich prostě zúčastnili. To vše ale k teambuildingu patří. 

Mgr. Ludmila Růžičková
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Okénko do ZŠ HOLEČKOVA č. 3 
V červnu letošního roku hostí Jihočeský kraj Olympiádu dětí 
a mládeže. Při této příležitosti vyhlásili pořadatelé výzvu pro školy 
s názvem „Vydři to olympijsky“! Naše škola se do této výzvy 
přihlásila a také hned zapojila. 
První fáze školního programu spočívala v úkolu vymyslet jméno 
pro maskota olympiády, kterým se stala barevná vydra. Kromě 
tohoto základního úkolu měl být připojen i kratičký příběh, který 
dané jméno vysvětloval. Žáci 2. stupně postupně za podpory pana 
učitele rozvíjeli své myšlenkové pochody a výsledkem byla společná 
zdařilá práce, kterou paní ředitelka odeslala na příslušnou adresu. 
V počátcích práce a při dalším rozvíjení se projevila oblast, kterou 
jsou naši starší žáci a žákyně nejvíce ovlivněni. Posuďte sami: 
Už si ani nepamatujeme, jak se naše vydra jmenuje doopravdy. Víme 
o ní, že miluje pohyb. Ráda běhá, skáče, předvádí se. Dokonce se 
začala věnovat parkuru. Od své kamarádky se dozvěděla, že mezi 
nejsledovanějšími youtubery v Česku je jeden, který se také parkuru 
věnuje, a to na vysoké úrovni. Začala se o jeho výkony zajímat. Hned 
ji svým mistrovstvím uchvátil. 
Od té doby netoužila po ničem jiném, než se mu podobat a dokázat 
to, co on. Rozhodla se poslat mu komentář a svěřit se se svým 
obdivem. A on jí odpověděl. Napsal, že je moc rád, že dělá parkur 
a ať v tom pokračuje. Hodně ji povzbuzoval. Naše vydra si ještě víc 
oblíbila svůj vzor, a dokonce se rozhodla s jeho svolením převzít si 
jeho jméno. Od té doby si říká Tary. 
Vydra Tary se od svých přátel zvířátek dozvěděla o konkursu na místo 
maskota, který byl vypsán při příležitosti připravované Olympiády 
dětí a mládeže. A naše vydra díky svým pohybovým schopnostem 
v konkursu zvítězila. 
Sice jsme se se svojí prací v silné konkurenci základních a středních 
škol neumístili na stupních vítězů a vydra dostala úplně jiné jméno, 
než jsme si vysnili, ale to nás vůbec nemrzí. O to více se těšíme na 
další fáze školního programu, do kterých se také hodláme zapojit. 
Velkou výzvou je hned následující úkol – nastudovat krátké taneční 
vystoupení s prvky break dance a své umění natočit a poslat. 
Na naší škole máme na 1. stupni dva velmi pohybově nadané 
chlapce, kteří se úkolu s velkou radostí ujali. Nahrávka s jejich 
uměním byla zaslána na příslušnou adresu a my chlapcům přejeme, 
aby jejich mistrovství zaujalo porotu a ta si všimla jejich šikovnosti 
a třeba je i odměnila. 
Tradiční akcí na naší škole se stal maškarní karneval. Také letos 
jsme připravili pro naše žáky překvapení a zábavný program s prvky 
soutěží. 
Již měsíc před začátkem plánované akce se ve školní družině 
začalo se žáky usilovně pracovat na vytvoření té správné nálady 
a na motivaci k chuti prožít veselé chvilky. Školní chodby i prostory 
školní družiny se začaly plnit nápaditými dekoracemi s námětem 

maškarního veselí. Několik dní před vypuknutím akce byla krásně 
vyzdobena školní tělocvična, která se měla brzy stát místem konání 
jmenované akce. 
20. února měla všechna snaha vyvrcholit. A dočkali jsme se! Všichni 
společně jsme se sešli ve školní tělocvičně a očekávali s napětím, 
co na nás čeká. Letošní akce byla tematicky zaměřena na rozvoj 
čtenářských dovedností. Úvodní říkanku přečetl žák 3. ročníku: 
Abeceda to nic není, kdo by se jí, děti, bál? 
Půjdem spolu do učení, á, bé, cé, dé a tak dál. 
Z písmenek se složí slova, z vět se složí celý svět. 
Ten, kdo umí abecedu, bude všemu rozumět. 
Děti si všimly, že každý z pedagogických pracovníků je nositelem 
jednoho písmena. V průběhu zábavného dopoledne plného veselých 
tanečních písní ještě stačily přemýšlet nad skládáním slov z těchto 
písmen. Za každé správné slovo bylo jejich družstvo odměněno 
příslušným počtem bodů podle délky zvoleného výrazu. 
Družstva se o přestávkách mezi tanečním veselím utkala v různých 
soutěžích. Mezi rozsypanými kartičkami všichni společně vyhledávali 
příslušná písmena podle začátku slov. V další zábavné hře vytvořila 
družstva balonkový vlak a snažila se dojet dále než jejich protivníci. 
Členové družstev také společně řešili obrázkovou křížovku 
a malovali slova, která jim vznikala. Největší souboj se odehrál při 
přehazování papírových koulí z jedné strany tělocvičny na polovinu 
svého soupeře. Děti se při všech soutěžích náramně bavily a snažily 
se pomoci svému družstvu k vítězství. 
O tanečních přestávkách také jednotliví žáci představovali svoji 
masku a odpovídali na zvídavé otázky. Díky tomu jsme se také 
konečně dozvěděli, jak vypadá NIC. Jeden z žáků totiž pro sebe zvolil 
tento zajímavý převlek. Přitom nemusel shánět žádné nákladné 
přestrojení. 
Paní vychovatelka nacvičila se svými svěřenci taneční vystoupení na 
2 rozverné písně s námětem karnevalu. Za doprovodu kytary je pak 
společně předvedli pro radost všem ostatním. 
Přiblížil se závěr celé akce a došlo na odměňování. Po vyhlášení 
výsledků soutěží mezi družstvy se po tanečním parketu procházely 
všechny masky a dostávaly sladkosti. Pedagogové mezitím 
přemýšleli, jaký převlek je mezi ostatními nejzdařilejší. Po zralé 
úvaze usoudili, že si ceny zaslouží úplně 
všichni. Každý žák tak dostal možnost vytáhnout si se zavázanýma 
očima z kouzelné krabice překvapení. Všichni díky tomu získali 
nového plyšového mazlíčka. 
Pak už jen závěrečný tanec a společné foto. Příjemně strávené 
dopoledne skončilo a všichni si odsud odnesli nezapomenutelné 
zážitky. Tak zase za rok! 

Mgr. Petr Šavrda
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AMK Bělčice
Již třetím rokem se náš tým zúčastnil motokrosových závodů ŠAC 
(Šumavský amatér CUP). Celkem se jelo 9 závodů na tratích: Horažďovice, 
Žár, Netolice, Zalány, Podluhy, Jinín a Pacov. Podmínky nebyly vždy úplně 
příznivé, závodilo se v blátě, v prachu, prostě za každého počasí. V našem 
depu vládla zpravidla dobrá nálada, ale také strach o naše závodníky. 
Za náš tým AMK závodili Roman Tintěra, Vilém Viktora, Matěj Doležal, 
Tomáš Kuklík, Víťa Kuklík, Roman Maštalíř, Luboš Maštalíř, Josef Maštalíř, 
Ondřej Voříšek a Lukáš Matějovský.
Někteří zvládli odjet více závodů, někdo jel jen jeden závod, jiný kvůli 
zranění seriál závodů nemohli dokončit. I tak se náš tým dobře umístil.
Tomáš Kuklík v kategorii Veterán 40+ skončil na 7. místě. Matěj Doležal 
v kategorii AM250 Junior získal 6. místo. Roman Maštalíř v kategorii 
85 ccm nemohl odjet díky zraněním poslední 3 závody, ale i tak skončil 
na krásném 4. místě. Nejmladší ze závodících Víťa Kuklík v kategorii 
65 ccm obsadil 2. místo.

Zlaté svatby
V sobotu 2. března v naší obřadní síni bělčické radnice oslavily 50 let 
manželského života (zlatou svatbu) dva manželské páry z naší obce: 
1/ Miloslav Zájeda a Marie Zájedová z Bělčic
2/ Bohumil Vejšický a Magdaléna Vejšická z Bělčic
Děti z mateřské školy si pro jubilanty připravily hezké pásmo básniček 
a písniček. Po krátkém proslovu a poděkování byl přijat od manželů znovu 
manželský slib a došlo i na manželský polibek. Poté básník Petr Šulista 
přednesl svou báseň přímo ušitou na míru každému manželskému páru 
a Jára Kadlec zahrál na flétnu. Po přípitku následovalo předání dárku, 
kytičky a blahopřání. Děvčata z 2. stupně základní školy zazpívala dvě 
krásné písničky, a nakonec byly oba manželské páry vyfoceny do naší 
kroniky. Ještě jednou přejeme oběma manželským párům do dalšího 
života hodně štěstí, zdraví a hodně krásných společně strávených chvil. 
Všem, kteří se podíleli na přípravě a samotném průběhu zlatých svateb, 
děkujeme.

Hana Bobková, matrikářka

Bělčice

Práce v roce 2024 
započaly
Hned jakmile jsme se v novém roce 
rozkoukali, započaly stavební práce 
a přípravy na jednotlivé akce. Jako 

první opět začaly v Závišíně, kde 
se místní SDH pustil do rekonstrukce 

zasedací místnosti budovy požární 
zbrojnice č.p. 3. Rozsah prací nebude tentokrát 

v takové míře jako v loňském, ale i tak je zde práce dost. V současné 
době jsme ve fázi zednických dodělávek a začištění. Následovat bude 
položení nové prkenné podlahy. Věřím, že brzy bude vše dokončeno 
a po úklidu si místní občané (nejen členové SDH Závišín) budou 
naplno užívat nově zrekonstruovaných prostor k organizaci různých 
společenských akcí.
Další poměrně velkou akcí, která se započala hned na začátku března 
je rekonstrukce Sokolské ulice. Na tuto akci byla přislíbena dotace 
od MMR. Nejen pro to by mělo být v brzké době vše hotové. Věřím, 
že i tato naplánovaná akce bude přínosná nejen pro zde trvale 
žijící obyvatele, ale i širší veřejnost, neboť je zde místní Sokolovna 
a Hasičská zbrojnice SDH Bělčice, takže provoz je zde poměrně 
vydatný.
Další tři akce jsou ve fázi příprav. Restaurování sochy sv. Jana 
Nepomuckého a úprava šatny JPOIII Bělčice v místní hasičské zbrojnici. 
Rovněž probíhá příprava projektu „Prodloužení kanalizačního 
a vodovodního řadu v Nádražní ulici”. V těchto případech nelze 
prozatím mluvit o realizaci, ale v nejbližších měsících se rozhodne, 
zda budeme tyto akce realizovat. 
Rád bych ještě jeden odstavec věnoval odpadovému hospodářství. 
V letošním roce poplatky zůstaly stejné jako v roce loňském, tedy 
600,- Kč/osoba a děti do patnácti let 300,- Kč/osoba. Vše bohužel 
nasvědčuje tomu, že v roce 2025 budeme muset i tento poplatek 
navýšit. O kolik prozatím nevím. Dále bych rád požádal všechny 
občany, aby nepokládali na zem okolo kontejnerů (plast, sklo, textil) 
vůbec nic. Není nic horšího než sbírat větrem rozfoukané plasty po 
obcích. Uložený textil je zcela znehodnocen, pokud do něj naprší 
a sklo se v mnoha případech rozbije a je pak nutné střepy uklidit, což 
už toho, kdo to tam položil nezajímá. Prosím neodkládejte tam nic. 
Vše je možné rozebrat a roztřídit. Pokud je kontejner plný, obvykle 
netrvá dlouho a vyvezou jej. Počkejte v tomto případě, až bude 
kontejner vyprázdněn. Snad se to dá nějaký ten den vydržet. Děkuji. 
Od 1. 1. 2024 je podepsána smlouva s Technickými službami města 
Blatné ohledně možnosti ukládat na jejich sběrný dvůr určité druhy 
odpadů (nahrazuje se tím sběr nebezpečného a velkoobjemového 
odpadů probíhající dvakrát ročně), které nepatří do kontejneru na 
sklo a plast či textil. Nyní je tedy od 1.1. 2024 možné odvést tyto 
odpady kdykoli na sběrný dvůr do Blatné. Po prokázání občanským 
průkazem každému občanovi z Bělčic a spádových obcí jsou povinni 
odpad převzít. Podrobné informace k odpadům určeným na sběrný 
dvůr a pracovní doby najdete na stránkách města Bělčice: 
https://www.belcice.cz/mesto/info/odpadove-hospodarstvi/
informace-k-velkoobjemovemu-a-neb-odpadu-1/
Každému č.p. bude v následujících týdnech předána kartička, kterou 
bude nutné rovněž předložit pracovníkovi sběrného dvora. Nyní 
probíhá jejich výroba a následně je budeme rozesílat do poštovních 
schránek. 
V následujících měsících je tedy o „zábavu” postaráno, takže s chutí 
do toho, ať je co nejvíce hotovo. Pomalu se probouzí příroda, kterou 
máme všude okolo. Pravidelné jarní práce na zahradách nás nikoho 
neminou a jsem si jistý, že se všichni těšíme, až se do těchto prací po 
zimních měsících konečně pustíme. Na závěr bych chtěl všem popřát 
poklidné Velikonoce, nejvýznamnější křesťanský svátek, oslavy 
zmrtvýchvstání Ježíše Krista, které si mnoho z nás spojuje s obdobím 
lidových tradic anebo vítáním jara. Ať tak, či tak, je to pár dní, které 
bychom mohli využít ke zklidnění každodenního shonu a posedět se 
svými blízkými a přáteli.

Pavel Vejšický, starosta města Bělčice
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Vyhlášení se konalo 27. 1. 2024 v Rožmitále pod Třemšínem. Putovní 
pohár za nejlepší tým z předchozího roku (2022) se nám obhájit sice 
nepodařilo, i tak nás umístění v roce 2023 potěšilo, skončili jsme na 5. 
místě.
Děkujeme všem za podporu, sponzorské dary a těšíme se na sezónu 
2024.

Jana Kuklíková AMK Bělčice 

Lyžařský výcvik
Na lyžařský výcvik se letos přihlásilo 
35 žáků z 5. – 9. třídy naší školy.  V pátek 
16. 2. jsme dorazili do Vítkovic v Krkonoších, 
do naší oblíbené chaty Eliška. Pohled na 
sjezdovku nebyl příliš vábný a předpověď 
počasí neslibovala žádnou sněhovou nadílku. „Takový únor nepamatuji,“ 
prohlásil majitel chaty p. Tauchman.  To nás však neodradilo, nazuli jsme 
lyžáky a s lyžemi na rameni vyrazili po louce na sjezdovku, kde jsme se 
rozdělili do čtyř skupin. Úplní začátečníci si ten den doslova „osahávali“ 
terén a na lyžích se učili základní dovednosti. Pokročilí lyžaři si jen 
připomněli důležitá pravidla bezpečného chování na svahu a natěšeně 
se pustili do zdokonalování svého lyžařského stylu. Již druhý den zvládli 
všichni začátečníci vyjet několikrát lanovkou a sjet celou sjezdovku. 
První tři dny jsme si užili příjemného počasí, v neděli nám dokonce 
celý den svítilo sluníčko. Od pondělí jsme stále sledovali nepříznivou 
předpověď počasí a doufali v zázrak. Ten se bohužel nedostavil, a tak 
jsme statečně bojovali s deštěm i s těžkým terénem. Byli jsme rádi za kus 
sjezdovky, který však zaplnila ještě další lyžařská družstva z jiných škol. 
Ani jsme nedoufali, že budeme lyžovat až do pátku 23. 2. Ve středu jsme 
připravili krátký závod ve sjezdu a příliš deštivé dopoledne ve čtvrtek 
jsme strávili raději na chalupě a splnili tak druhou disciplínu závodu – 
obouvání lyžáků na čas. Ve čtvrtek jsme si rozdali diplomy a zhodnotili 
naše výkony i nové poznatky. Celkem jsme zaznamenali 2 úrazy – jedno 
oteklé koleno a jeden pohmožděný sval na ruce.  Jsme rádi, že jsme 
letošní bojové podmínky přežili ve zdraví a budeme se zase těšit na příští 
rok. Snad nám bude přát lepší počasí.

Ohlédnutí za činností Tělocvičné 
jednoty Sokol Bělčice v roce 2023
Tělocvičná jednota Sokol Bělčice má v současné době 119 členů, z toho 
55 dospělých a 64 mládeže.
Členové jsou zaregistrováni v oddíle sokolské všestrannosti a sportovním 
oddíle kopaná.

 ¾ Oddíl všestrannosti – velmi oblíbené a hojně navštěvované je cvičení 
rodičů s dětmi i cvičení školní mládeže. Cvičitelky Hana Kočovská 
a Martina Dunková využívají velmi dobře vybavenou sokolovnu 
jak sportovním nářadím, tak i vybavením cvičebními pomůckami 
k různorodé činnosti. Byl také uspořádán oddílový přebor v sokolské 
všestrannosti, kdy byli odměněni všichni soutěžící diplomy a drobnými 
dárky a na závěr si všichni opekli oblíbené špekáčky na venkovním 
ohništi. Hráči šipek kromě pravidelných pátečních večerů v domácí 
herně pořádají i se zúčastňují   regionálních turnajů. Další členové OV 
provozují na rekreační úrovni volejbal, stolní tenis a badminton.

 ¾ Oddíl kopané – v současné době má 5 mužstev. První mužstvo mužů 
účinkuje v I.B. třídě Jihočeského kraje, béčko mužů, starší žáci, mladší 
žáci a mladší přípravka hrají soutěže v rámci strakonického okresu. 
Nejlepšího výsledku dosáhlo A mužstvo mužů a starší žáci, kteří obsadili 
v soutěžním ročníku 20022/23 konečné 4. místo. 
S velkým úspěchem se setkalo uspořádání 2. ročníku turnaje mladší 
přípravky v sokolovně, všichni zúčastnění byli odměněni medailemi 
a cenami.
V rámci kulturně společenských akcí pořádala naše tělocvičná jednota 
Dětský maškarní rej, na fotbalovém hřišti Dětský den, podílela se na 
pořádání Mikulášské nadílky u vánočního stromku na bělčickém náměstí 
a ve spolupráci s MěÚ Bělčice byl uspořádán Vánoční koncert Vladimíra 
Waldy Nerušila.
Poděkování patří MěÚ Bělčice, Jihočeskému kraji a Národní sportovní 
agentuře za poskytnuté finanční dotace a samozřejmě všem dárcům 
a sponzorům.  Dík patří také samozřejmě všem trenérům a cvičitelkám 
za odvedenou práci hlavně s těmi nejmenšími a v neposlední řadě 
i rodičům za zajišťování dopravy na venkovní utkání.

Bezdědovice

Z ničeho se nedá dělat věda
ani z vědy ne, natož pak ze života.  
 Jan Werich

Info z Bezdědovic, 
Dobšic a Paštik

Naši jubilanti
Život píše zas o rok víc,
slovíčkem psaným chci říct:
Žij podle svého, měj pevné zdraví,
narozeniny oslav tak, jak se slaví.
Popíjej víno, písničku zpívej,
s veselou náladou na svět se dívej.

V měsíci prosinci, lednu a únoru oslavili životní jubileum:
Jaroslava Šilhanová, Bezdědovice (70 let)
Jana Veselá, Bezdědovice, Dobšice (70 let)
Jiří Podroužek, Bezdědovice (75 let)
Jaroslav Bažata, Bezdědovice (70 let)
Bohumil Šebánek, Bezdědovice (75 let)
Zastupitelstvo obce přeje výše uvedeným jubilantům všechno nejlepší, 
pevné zdraví, pohodu a životní elán. 

Narodili se
Nikolas Rubáš, Bezdědovice 92
Lucie Chalušová, Bezdědovice 66
Rodičům blahopřejeme!  
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Bratronice

Buzice

Opustil nás
V lednu 2024 
Jiří Kubát, nar. 1944, Bezdědovice, Dobšice

Čest jeho památce!
Za obec Jiří Bláha, starosta

Společenské a kulturní dění v obci
V sobotu 13. 1. 2024 se konal v Bezdědovicích Turnaj v křížové 
sedmě, který byl již třicátý devátý. Turnaje se zúčastnilo 15 dvojic. 
Z důvodu velkého počtu dvojic, hrál se turnaj ve dvou skupinách 
po osmi a sedmi dvojicích. Po sehrání všech zápasů v základních 
skupinách se vytvořily z prvních čtyř dvojic z obou skupin, skupiny 
finálové a tyto dvojice si zahrály o umístění na prvním až osmém 
místě.  Zbylé dvojice si ve vzájemných zápasech zahrály o umístění 
na devátém až patnáctém místě.
Vítězem turnaje se stala dvojice No a Ne, která si nejlépe poradila 
s úskalími celého turnaje. Na druhém místě skončila dvojice Bratři 
a třetí se umístila dvojice Volyně I.
Vítězná dvojice za své výkony obdržela jako vždy poháry. Během 
turnaje měli všichni účastníci zajištěno občerstvení a za své výkony 
všichni obdrželi věcné dary. Turnaj sledovalo i několik diváků.  Již se 
všichni těší na další turnaj.

Alena Vestfálová

Dětský maškarní bál 

V neděli 11. 2. 2024 se konal od 13:00 hodin ve společenském sále 
obecního hostince v Bezdědovicích tradiční dětský maškarní bál.  
První masky se začaly scházet už kolem půl jedné. Během chvíle byl 
sál zaplněný dětmi ve velmi zajímavých a pěkných maskách. Celé 
odpoledne uváděl a hudebně doprovázel Karel Zbíral. Pro děti byly 
připravené různé hry, soutěže, písničky a tanečky. Za účast v soutěži 
děti obdržely drobné dárky, sladkosti, domů si každé dítě odneslo 
nafukovací balónek. Odpoledne se vydařilo, bylo plné zábavy, 
smíchu, radosti a spokojenosti.  Účast byla opravdu hojná a o to 
víc se nechtělo věřit, že už je čas jít domů. Všechny děti odcházely 
s úsměvem na tváři a příjemně unavené. Doufáme, že i příští rok 
se sejdeme v tak hojném počtu. Maškarní dětský bál pořádaly, tak 
jako každý rok, členky ČČK ve spolupráci s obcí Bezdědovice. Touto 
cestou bych chtěla poděkovat nájemci obecního hostince Jaroslavu 
Šípovi a všem ostatním, kteří se podíleli na přípravě této akce.  

Alena Vestfálová

A na jaké akce se můžete těšit                         

•	 28. 3. Zelený čtvrtek – zelené pivo obecní hostinec v Bezdědovicích                         

•	 29. 3. Velký pátek

•	 31. 3. Velikonoční taneční zábava „Anča band“ obecním hostinci v  
 Bezdědovicích              

•	 1. 4. Velikonoční pondělí

•	 20. 4. 1. Bezdědovické Šibřinky, maškarní bál pro dospělé   
 v obecním hostinci

•	 30. 4. Čarodějnice

•	 30. 6. Pouť Bezdědovice, Dobšice, Paštiky

Na všechny akce Vás srdečně zveme!                   
Aktuality a informace je možné sledovat na adrese: 
www.bezdedovice.cz.

Obecní brigáda 
v Bratronicích
Na třetí únorovou sobotu byla 
v Bratronicích svolána obecní brigáda. 
I přes nepříznivé počasí se sešla spousta 

lidí s nářadím a chutí do práce. Parta 
mužů se s křovinořezy a motorovými 

pilami pustila do vyřezávání buřeně 
a náletových dřevin na obecních pozemcích. 

Ženy a děti se mezitím daly do vyklízení sálu a zázemí obecního úřadu 
před malováním. Déšť během dopoledne ustal, a tak došlo i na opékání 
špekáčků k obědu. Brigáda pokračovala až do odpoledních hodin 
a všichni odvedli obrovský kus práce. 
Zároveň to byla příležitost k setkání a sousedskému popovídání. Někteří 
účastníci se pak v podvečer znovu sešli, aby nad oroseným půllitrem 
zhodnotili úspěšnost akce. A vzhledem k pozitivním ohlasům rovnou 
naplánovali pokračování!
Moc děkujeme všem, kteří se brigády zúčastnili a pomohli tak zkrášlit 
naše okolí. 

Obec Bratronice

Chystá se
6. dubna – 13. ročník „Odemykání 
cyklistických studánek na Blatensku“ 
– cykloturistický výlet pro všechny 
generace a jezdce všech výkonnostních 

stupňů. Společný odjezd ve 13.30 hodin 
od buzické hospody „U Čiláka“. Délka 

většího okruhu cca 17 kilometrů, pro děti 
a méně zdatné menší okruh cca 7 kilometrů. 

Pestrý doprovodný program a bohatá tombola, občerstvení po celé 
odpoledne a večer zajištěno. Pořádá PROSPORT Blatná, Jednota Orel 
Strakonice ve spolupráci s obcí Buzice a pod záštitou nadace „Jihočeské 
cyklostezky“ a Jihočeského kraje.
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Masopustní průvod
V sobotu před Popeleční středou naší obcí již po šesté procházel 
masopustní průvod. Letos čítal něco kolem dvaceti masek. 
Obchůzka Doubravice a přidružené obce Nahošín odstartovala 
v dopoledních hodinách, kdy masky za doprovodu harmonikáře 
a trumpetisty postupně navštěvovaly jednotlivá stavení. Nikde 
nechybělo pohoštění, často i něco pro zahřátí, ač to letos vzhledem 
k počasí nebylo ani třeba. 

Pavel Srb

Dětský maškarní ples
Opět po roce se na sále místního 
pohostinství konal v sobotu 20. ledna 
dětský maškarní bál. A jelikož byl 
jeden z prvních, které se každoročně 
v okolních vsích pořádají, byla účast 

velice hojná. Na parketu byly k vidění 
masky z klasických pohádek, ale v hojné 

míře již převládaly masky z novodobých 
pohádek a seriálů. O program se soutěžemi se 

postaral jako již tradičně pan Zbíral. Zajištěné bylo občerstvení 
v podobě chlebíčků a zákusků a tombola snad potěšila všechny, 
kteří si ji koupili. 

Doubravice

Hajany

je v plánu také zvýšit standard bydlení. 20 % prostředků pomůžou 
charitativním projektům v diecézi, 10 % jde na krizový fond a pro pomoc 
v zahraničí, 5 % spolkne režie. 
Velké poděkování patří všem účastníkům (dětem i vedoucím skupinek) 
a podporovatelům Tříkrálové sbírky. 

Renáta Turková

Aktivity mladých hasičů
Začátek roku byl pro mladé hasiče velice pestrý. Jako každoročně se 
mladí hajanští hasiči zapojili do Tříkrálové sbírky. Díky mrazivému 
počasí jsme druhý víkend v lednu využili zamrzlý rybník a sešli se na 
ledové ploše a náležitě si bruslení užili. V tomto sportu jsme pokračovali 
i víkend následující v Sušici, kde jsme měli zamluvený zimní stadion. 
Únor se nesl v duchu přípravy dětí na odborné zkoušky, které se konaly 
17. února na hasičské zbrojnici v Blatné. Celkem plnilo odznak 
odbornosti 5 dětí z SDH Hajany, a to v tomto složení: Leontýna Marie 
Fialová – kronikář, Jakub Gregor – strojník, Klára Vaňačová – preventista, 
Tereza Vaňačová a Anežka Blovská – preventista junior. Všechny děti 
prokázaly před porotou naučené znalosti a získaly odznaky odbornosti. 
Dále již připravujeme děti na jarní soutěže. První soutěž v tomto roce 
bude ve Strakonicích, a to Otavský plamínek, kde se nám poslední roky 
velmi dařilo.  Další soutěž bude téměř na domácí půdě ve Tchořovicích 
– jarní kolo hry Plamen dne 18. května 2024. Budeme rádi, když přijdete 
děti podpořit. 

Tomáš Blovský

Hasičský ples 
V sobotu 27. ledna od 20:00 probíhal na sále nad obecním úřadem 
tradiční hasičský ples. Letos jsme byli opět mile překvapeni kolik 
návštěvníků dorazilo. Úvod plesu zahájil proslovem starosta SDH 
pan Jan Gregor se starostou obce panem Miroslavem Bláhou. Při 
této příležitosti byl slavnostně představen nový prapor SDH Hajany. 
Prapor byl financován z velké části obcí Hajany a zbytek byl doplacen 
ze sbírky na prapor, která byla pořádaná na srazu rodáků. Všem, kteří 
přispěli děkujeme. A teď zpět k plesu. Po úvodním slovu a slavnostním 
představení praporu nám zahrála do kroku skupina Radka Šimsy, která 
opět vytvořila jedinečnou plesovou atmosféru. Po celou dobu akce 
byl zajištěn velmi chutný raut. Chtěli bychom tímto moc poděkovat 
všem sponzorům, kteří nám věnovali ceny do tomboly a podpořily nás 
v činnosti, bez nich by to nešlo, děkujeme.

Tomáš Blovský

Dětský maškarní bál
Poslední lednová sobota patřila dětem. Na obecním sále pro ně byla 
přichystaná tombola a sladké občerstvení, hudbu zajistil DJ Michal Panfil 
a o spoustu zábavných soutěží se postarala paní Renata Turková. Děti si 
zatancovaly, zasoutěžily a pěkně se vyřádily. Letos se sešlo dětí hodně, 
a to nejen místních, ale přijeli se podívat i z okolních vesnic. K vidění 

Tři králové 
v Hajanech
Tentokrát přesně na svůj svátek dorazili 
tři králové i do Hajan. Nenechali se 
odradit nevlídným počasím a opravdu 

nelitovali. Hajanští obyvatelé byli velice 
milí a vstřícní. Mnozí vhodili do kasičky 

peníze, a ještě koledníčky obdarovali nějakou 
dobrotou. Lidé z Hajan přispěli částkou 7 657 Kč. 

Je to opět o něco víc než minulý rok. Oblastní Charita Strakonice takto 
získala 1 124 936 Kč. 65 % z této částky se využije na přístavbu Domu 
klidného stáří sv. Anny v Sousedovicích. Kromě navýšení kapacity domu 
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byly hlavně princezny, ale nechyběla ani různá zvířátka, čerti nebo piráti 
či superhrdinové. Odpoledne rychle uteklo a všechny maškary si jej 
do sytosti užily. Děkujeme všem, kteří pomohli akci pro děti připravit. 
😊 

Hana Gregorová, knihovnice

Masopust
Letošní masopustní průvod v Hajanech vyrazil v sobotu 10. února 
v 13:00 od Bartušků.  Den byl už od rána ve znamení příprav. Museli 
jsme nazdobit vůz. Probudit Bakuse po jeho celoročním odpočinku 
v rakvi. Hospodyňky chystali pohoštění pro veselou chasu a potom 
rychle nasadit masky. Letos musel průvod vyrazit o hodinu dřív, protože 
se Hajany rozrůstají a k obveselení celé vesnice je zapotřebí více času. 
Na Zbirohu nám předal starosta obce p. Miroslav Bláha klíč od vesnice 
a průvod mohl vyrazit. Do kroku i k tanci nám hrála kapela Zoufalka.  
Zastavili jsme u každého stavení.  Domácí jsme pobavili s hospodyní 
i s hospodářem zatančili, něco dobrého pojedli a popili. Když jsme prošli 
celou vesnici, začalo se šeřit a průvod zastavil u vytopené Hajanské 
hospody. Tam zábava pokračovala ještě hodně, hodně dlouho….

Jan Gregor

PÁLENÍ
ČARODEJNIC
1 7 : 0 0  S T A V Ě N Í  M Á J K Y  U

H O S P O D Y
1 9 : 3 0  Z A P Á L E N Í  V A T R Y

3 0 .  D U B N A  2 0 2 4
Š P E K Á Č K Y  B U D E  M O Ž N É  Z A K O U P I T  N A  M Í S T Ě

Hornosín

Výroční schůze SDH
6. ledna byla svolána výroční schůze 
SDH. Účastnili se jí, jak dobrovolní 
hasiči, tak i ostatní spoluobčané obce. 
Všichni byli seznámení s hospodařením 

a činností sboru. Naplánovány byli akce, 
na kterých se dobrovolní hasiči podílí, 

nebo je sami organizují.

Masopust
17. února jsme uspořádali v naší obci masopustní průvod. Účastníků se 
sešlo hodně. Počasí nám také přálo a naštěstí nepršelo. Za pohoštění, 
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Vzpomínka
Dne 3. 3. 2024 tomu byl již jeden rok, co nás 
náhle navždy opustil pan Karel Solar z Chlumu. 
S láskou a zármutkem v srdci stále vzpomíná 
manželka, děti s rodinami, bratr s rodinou 
a kamarádi.

Rodina Solarova

které pro nás naši přátelé a občané připravili, děkujeme. V letošním roce 
jsme se poprvé vraceli za světla do místní hospůdky, kde jsme poseděli 
do nočních hodin.

Fotografie pořídil pan Václav Machovec

Plánované akce
16. 3. OSLAVA MDŽ
29. 3. VELIKONOČNÍ TVOŘIVÁ DÍLNA S DĚTMI
26. 4. EXKURZE VE STRAKONICKÉM PIVOVARU SPOJENÁ   
 S OCHUTNÁVKOU PIVA
30. 4. PÁLENÍ ČARODĚJNIC
4. 5. POUŤOVÁ ZÁBAVA
25. 5. HASIČSKÁ OKRSKOVÁ SOUTĚŽ

Naši oslavenci
Březen Vrbská Ludmila 73
 Šimůnek Bohumil 73
 Vrbský Josef 76
Duben Vrbská Miloslava 77
Všem oslavencům blahopřejeme a přejeme jim hodně štěstí, zdraví 
a životní pohody do dalších let.

Jana Čtveráková Bendová

Tři králové
I letos k nám do obce přišli králové. 
Tentokrát to bylo 7. ledna a jako každý 
rok byli tři, Kašpar Melichar a Baltazar. 
Prošli se obcí a vybrali v Tříkrálové 
sbírce rekordní sumu 9 038 Kč. Králové 

se také zastavili u našeho betlému 
a mladý Melichar si dokonce pochoval 

Ježíška.
Chlum

Ples hasičů
Ples se konal v sobotu 20. ledna na sále našeho Kulturního domu. 
Přítomné na plese přivítal pan Marek Hofreiter, k tanci a poslechu 
zahrála hudba Radka Šimsy. Veselo bylo před i ještě po půlnoci. Hasiči 
také přichystali bohatou tombolu, kterou nazvali „bohatá vepřová 
a ostatní tombola“.

Dětský maškarní bál
V sobotu 3. 2. se na sále Kulturního domu sešla celá řada dětí v převlecích. 
Děvčátka přestrojená za princezny, z kluků byli čerti, vodníci, spidermani 
a jiné postavičky. Při vstupu do sálu dostaly děti vstupenku, na kterou 
v průběhu bálu mohly vyhrát pěkný dárek. Nakonec všechny děti, které 
ve slosování nevyhrály dostaly balíček s drobnostmi. Dětem se bál líbil 
a domů odcházely spokojené.  

Masopustní průvod
Bakus se projel obcí 10. února. Starosta obce předal občanům klíč k obci 
a umožnil tak maskám nerušený průvod. Bakus, známý opilec se vezl 
na voze za traktorem. K němu se cestou přidávaly masky, hlavně děti. 
Někteří díky únavě, cesta pěšky obcí je náročná, vézt se proto na vleku 
traktoru je mnohem pohodlnější, jiní jen tak, proč se nesvést. A masek 
bylo dost. Přišli nádražáci, muchomůrky, kominíci, trestanci i policisti, 
berušky, uklízečky i bíliči a další. Masopustní průvod končil u Kulturního 
domu, kde byl na další rok pochován Bakus a na jeho počest se v hospodě 
při muzice slavilo ukončení masopustu. 

Miluše Kordulová

Naši jubilanti
V měsíci únoru, březnu a dubnu 
oslaví své životní jubileum:

Češka Pavel, Kubát Jiří, 
Suchý Jiří a Kvasník František

Zastupitelstvo obce přeje výše 
uvedeným jubilantům všechno nejlepší, 

pevné zdraví a pohodu.
Miloš Kadlec, starosta

Chobot
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Setkání důchodců 
a rozsvícení stromečku
V sobotu 2. prosince 2023 od 14 h připravili zástupci obce setkání našich 
dříve narozených. Celé odpoledne proběhlo v příjemné atmosféře při 
dobrém jídle a pití.
V 17 h se všichni přesunuli na náves, kde již bylo připravené vánoční 
cukroví a na zahřátí punč, svařák a pro řidiče a děti čaj. Přišli i ostatní 
občané a za zvuku vánočních koled se rozsvítil náš vánoční stromeček. 
Pan starosta ve svém projevu popřál všem krásný a klidný advent 
strávený se svými nejbližšími a do nové roku hlavně zdraví a pohodu.

Výroční valná hromada
V sobotu 13. ledna od 19 h se v naší hasičárně uskutečnila Výroční 
valná hromada hasičů. Všem členům děkujeme za účast a také všem 
hostům, kteří naše pozvání přijali. Nejbližší hasičskou událostí je tradiční 
Hasičský ples, který je pořádán 2. března 2024 sbory z Chobota, Uzenic 
a Uzeniček. Věříme, že se ples vydaří, moc se těšíme.

A co se připravuje?
Obec podala žádost o dotaci v rámci Programu obnovy ven-
kova Jihočeského kraje na obnovu veřejného osvětlení v obci 
Chobot a Újezd. Dále svépomocí plánujeme opravit plot oko-
lo kapličky a udělat podlahu v novém přístřešku na hřišti. 
Snad se nám podaří dané závazky splnit. Víme, že nás je v Chobotě po-
málu, a tak jsme rádi za každou pomoc při brigádách.

Tereza Kadlecová

Střípky z Kadova, 
Pole, 
Lnářského Málkova, 
Vrbna a Mračova

„Anonym nikdy za nic nestojí, neboť sám 
své jméno považuje za nic.“

William Shakespeare                            

Kadov

Vážení a mílí, buďme hodně zdrávi, žijme s láskou, v lásce a pro lásku 
a chovejme se k sobě vždycky hezky. Přivítejte jaro plnými doušky 
a užijte si krásné brzké Velikonoce. 

O čem víme, co se chystá 
a že se děje? 

29. 3. – 1. 4. Velikonoční tradice v našich obcích
Neděle 31. 3. – Velikonoční pinčes v bývalé škole v Kadově                                                                 

Vladimíra Tomanová

Všechno, co se u nás děje, můžete sledovat na našich www stránkách 
www.kadov.net

Ředitel plzeňské zoo 
opět ve Lnářském Málkově
Další poutavou besedu si pro nás připravil ředitel Zoologické 
a botanické zahrady v Plzni, herpetolog a cestovatel Ing. Jiří Trávníček 
v sobotu 3. února. 2024 v místním kulturáčku ve Lnářském Málkově 
na téma „Brazílie – za jaguáry do Puntanalu, největších bažin světa“. 
Pořadatelem byl opět Spolek dobrovolných hasičů Lnářský Málkov 
spolu s obcí Kadov. Přednáška přilákala i kamaráda přednášejícího, pana 
RNDr. Karla Pecla, taktéž známého zoologa, fotografa, ale i cestovatele, 
což mělo za následek, že se oba v průběhu vyprávění navzájem doplňovali 
a vyprávění bylo ještě pestřejší, zajímavější a velice humorné. Nakonec 
jsme si po osobním pozvání pana Trávníčka na exkurzi do zákulisí zoo 
Plzeň slíbili, že opět uspořádáme nějakou tu týmovou výpravičku.      

Vladimíra Tomanová, foto: Lenka Fořtová

Tříkrálová koleda 
7. ledna 2024
S koncem Vánoc a začátkem nového 
roku tradičně ve vzduchu visí výzva 
„Staň se králem a začni rok dobrým 

skutkem“. kocelovické děti se i letos 
rozhodly zvednout vhozenou rukavici 

a zapojit se do Tříkrálové sbírky pořádané 
Charitou Česká republika. Tento úkol na sebe vzaly 

s plnou zodpovědností, a hlavně nadšením jim vlastním. V přestrojení 
za krále v nedělní dopoledne vyrazily do čerstvě zasněžených ulic. 
Místním obyvatelům popřály dobrý nový rok a zprostředkovaly jim 
možnost přispět na uskutečnění některého z projektů, které pomáhají 
potřebným. Mrazivé ráno koledníky rychle probralo a nezalekli se ani 
drobného sněžení, které jim ledový vítr po celé dopoledne vháněl do 
očí. Jistě je u srdcí hřálo milé přijetí, kterého se jim dostalo, stejně tak 
jako štědrost, se kterou obyvatelé Kocelovic do sbírky přispěli, a za to 
jim patří velké díky.
Na úplný závěr ještě jeden citát z oficiálního webu sbírky: „Koledníci 
Tříkrálové sbírky jsou skuteční králové!  Mají odvahu a přinášejí dobro 
a radost do života ostatních.“ My jsme za to na naše malé koledníky 
náležitě pyšní a děkujeme jim. Věříme, že ochota pomáhat druhým je 
bude provázet celým jejich životem.    

Lucie Hanušová

Kocelovice
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Lažánečtí Tři králové
Králové sice nebyli tři, bylo jich pět, ale 
o to více jim to šlo. Každému pěkně 
přednesli koledu a opravdu se snažili. 
Díky tomu vybrali pro Oblastní charitu 

Strakonice krásných 9 821 Kč. A aby 
z toho děti také něco měli, tak dostali 

spoustu dobrot. Ještě jednou děkujeme 
všem, kteří do sbírky přispěli, i za odměny pro 

děti.

Lažánky

Masopustní veselí v Lažánkách
Je radost sejít se se sousedy a užít si trochu zábavy, ještě když vyjde 
pěkné počasí, hraje k tomu hudba a můžeme ochutnávat dobroty. A nic 
z toho nechybělo ani na letošním masopustu v Lažánkách. Ve skupině 
asi 24 masek jsme obešli celou ves, pobavili se a dali si něco dobrého. 
Kostýmy byly opět originální, ať už medúzy, kuřata, prasata, pindruše, 
ale i všechny ostatní, a na pořádek po celou dobu dohlížel přísný pan 
policajt. Akce nemohla být zakončená jinak než U Studánky se skvělou 
obsluhou a dobrým pitím.

Masopust ve Lnářích
V sobotu 10. 2. 2024 odpoledne 
ožily Lnáře tradičním masopustním 
průvodem. Sraz účastníků byl dle 
zvyku před „Přístavem“. Dostavilo 
se 41 nejrůznějších, jako vždy však 

nápaditých masek. Nemohl chybět 
vodník – symbol místní rybářské 

a rybníkářské tradice. Jako by přímo ze 
vzdálené Gallie dorazili neohrožení bojovníci Asterix 

a Obelix se svým čtyřnohým přítelem Idefixem. Druida Panoramixe sice 
nechali doma, zato si přivedli Kleopatru Egyptskou. Dále bylo možno 
spatřit Teletubbies, matku představenou, pankáče, Ferdu Mravence, 
vílu Amálku, Křemílka a Vochomůrku, dvojici Číňanů a mnoho dalších 
veselých převleků. Hudební doprovod, bez nějž by masopust nebyl tím, 
čím má být, zajišťoval Miloš Velíšek ze Lnář (harmonika), Karel Horal 
z Kasejovic (vozembouch) a František Vonášek z Horažďovic (housle), 
při večerním zakončení na „Přístavu“ pak hrál k tanci a poslechu opět 
Miloš Velíšek (harmonika) a s ním Jiří Resler ze Lnář (bicí) a Roman Horal 
z Kasejovic (elektrická kytara).
Tradici masopustních průvodů obnovil v naší obci roku 2003 Sokol 
a úspěšně ji udržuje. Bedlivě přitom dbá (nenastane-li nějaká 
nepředvídaná komplikace), aby se průvod maškar konal vždy v sobotu 
před Popeleční středou, jíž začíná doba postní. Děkujeme TJ Sokol 
a všem, kdo se na přípravě a realizaci akce podílejí, včetně muzikantů 
i těch, kteří mají při masopustní obchůzce obcí pro její účastníky 
připraveno vždy něco dobrého k snědku a nějaký ten truňk. 

Text: Vladimír Červenka, foto: Josef Honz

Lnáře

Zima v Mateřské škole Lnáře
Zimní období v naší mateřské škole nám zpestřily akce, na které se děti 
vždycky moc těší.
Předplaveckého výcviku v Plavecké škole v Horažďovicích se s našimi 

předškoláky každoročně 
účastníme a má pro děti 
velký význam. Učí se základy 
plaveckých stylů formou 
hry, orientovat se ve vodním 
prostředí, odbourávat strach 
z vody, potápět se, foukat do 
vody, položit se na hladinu na 
bříško i na záda a spolupracovat 
v kolektivu dětí. V bazénu vždy 
mají nějaké nadlehčovací 
pomůcky, nejčastěji jsou to 
pásky na bříško a kroužky na 
ruce. Cílem předplaveckého 
výcviku je vypěstovat u dětí 
důvěru ve vlastní schopnosti, 
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nebát se vody, věřit sobě i dospělým. Předškoláci se naučili základní 
pohyby rukou i nohou, které budou potřebovat při plavání, dýchat do 
vody, potápět se a lovit různé předměty a skákat do vody. Někteří již 
uplavali bez pomůcek několik metrů. Plavání bylo ukončeno rozdáním 
„mokrého vysvědčení“ pro každého plaváčka, který se výcviku účastnil.
Karneval se u nás řadí k nejveselejší a nejoblíbenější akci, na kterou 
děti vzpomínají ještě několik týdnů. Tu si užily plnými doušky ve čtvrtek 
15. února 2024. Školka se prostřednictvím nepřeberné škály úžasných 
masek proměnila v říši pohádek a fantazií. Díky šikovným maminkám, 
které pečlivě a s láskou připravily nápadité převleky, se děti alespoň 
na chvilku staly vysněnými postavičkami či zvířátky. Ve školce se 
proháněly překrásné masky – hasička, policista, víly, princezny, opička, 
tygr, čaroděj, Batman, pirát, Spider-Man, drak, šašek, ovečka a pejsek. 
Karnevalové masky společně s učitelkami tančily, soutěžily a užívaly si 
pořádného veselí až do oběda. Za účast na hrách a soutěžích byly sladce 
odměňovány. Děti jenom zářily, byly nadšené a spokojené. Přesně tak 
má vypadat každý při masopustním veselí. Na shledanou pane Karnevale 
a těšíme se na Tebe opět příští rok.

Za MŠ Lnáře Alena Mašková

Bludišťák
31. leden byl pro děti výjimečný den. Nejenom že si převzaly vysvědčení 
za uplynulé 1. pololetí školního roku, ale za odměnu pro ně byla 
připravena vědomostní a dovednostní soutěž Bludišťák. Dobrovolníci 
byli rozděleni do tří družstev, v nichž se spolu utkali v mnoha disciplínách. 
Ostatní děti nadšeně fandily od začátku až do konce. Vítězný tým si 
odnesl odměnu v podobě krásné postavičky zlatého Bludišťáka. Všichni 
jsme ale odcházeli obohaceni o nové zážitky z hezkého, smíchem 
naplněného dopoledne. Soutěž je krásnou každoroční tradicí a už se 
těšíme na příští rok.

Petra Šímová, asistentka pedagoga

Tříkrálová sbírka ve Lnářích
Hned první týden po vánočních prázdninách byl ve znamení příprav na 
Tříkrálovou sbírku. Zájem dětí o tuto dobročinnou akci byl tak velký, 
že nebylo snadné zapojit všechny nadšené zájemce. 5. ledna vyrazily 
tři skupinky králů do různých koutů Lnář rozdávat radost, vyřizovat 
požehnání od samotného Ježíška z Betléma a vybírat příspěvky pro 
pomoc potřebným lidem. Díky vám všem se ve Lnářích koledníčkům 
podařilo vybrat 12 943 Kč. Děkujeme!

Ing. Renáta Turková, asistentka pedagoga

Zábavné odpoledne pro předškoláky
Ve čtvrtek 22. února se v naší škole uskutečnila akce pro předškoláky 
s názvem Zábavné odpoledne se stonožkou Ponožkou. Děti z mateřské 
školy dorazily v doprovodu svých rodičů a také s velkým očekáváním, co 
na ně ve škole čeká. Naši školáci společně s paní učitelkou Chudadovou 
nacvičili tanec a zpěv písně o stonožce, do které také zapojili naše 
budoucí školáky. Poté následovalo vyrábění pruhované ponožky z papíru 

a závěrečné focení dětí s jejich výrobky. Pro rodiče byla přichystána 
prezentace s fotografiemi z akcí školy a pro zájemce rovněž prohlídka 
školy. Společně jsme tak strávili velmi příjemné odpoledne.

Mgr. Eva Tučková, učitelka

Maškarní karnevaly ve Lnářích   

Konec února jsme přivítali jako již tradičně maškarním karnevalem 
v tělocvičně školy. Vstupenkou na ples byl pro každého účastníka 
pečlivě zabalený dárek. Dárečky se staly součástí poslední karnevalové 
soutěže, která přinesla každému dítěti milé překvapení a radost. Během 
maškarního rejdění jsme s paní učitelkami obdivovali mnoho nápaditých 
a krásných masek.  Děti si vyzkoušely svoji zdatnost a obratnost hned při 
několika soutěžích. Odměnou pro nás pedagogy byly spokojené úsměvy 
dětí a příjemná atmosféra, která vládla během celého plesu.
V karnevalových radovánkách pokračovaly děti v kulturním domě 
ve Lnářích, kdy poslední únorovou sobotu prostorný sál zaplnili udatní 
rytíři, krásné princezny a tanečnice ve slušivých oblečcích, piráti, klauníci, 
berušky a mnoho dalších hezkých masek. O hudební produkci se skvěle 
postaral pan Tomáš Zbíral z Blatné. Příjemné melodie známých písniček 
přímo vybízely přítomné dětičky a jejich rodiče k tanci. Děti s chutí 
nejenom tančily, ale i soutěžily. O bezchybný průběh a organizaci soutěží 
se stejně jako v letech minulých postarala paní vychovatelka Jaroslava 
Boušová. Některé maminky, paní učitelky i paní asistentky napekly 
nebo připravily několik druhů sladkých dobrot, které jsme prodávali ve 
vestibulu za symbolickou cenu. Výtěžek z prodeje bude věnován Filípkovi 
Markovi z Dožic, žáku 5. ročníku, jako příspěvek na rehabilitaci metodou 
TheraSuit. Velké poděkování patří zejména organizátorům celého 
maškarního plesu, Spolku rodičů a přátel ZŠ a MŠ Lnáře pod vedením 
paní Hany Honzové, díky jejichž společné snaze o získání sponzorských 
darů do tomboly a bezchybný průběh celé akce si určitě všechny děti 
i jejich rodiče užili opravdu hezké odpoledne. A na závěr bych chtěla 
ještě jménem zástupců SRPŠ poděkovat všem ochotným sponzorům, 
kteří věcnými nebo finančními dary přispěli do tomboly.

Maškarní ples v KD Lnáře (foto Vít Havelka)
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Sponzoři dětského maškarního bálu
Obec Lnáře; TJ Sokol Lnáře; Vladimír Vítek – Ovoce, zelenina; Obec 
Předmíř; Jan Mašek – Elektropráce; Dvůr Lnáře, spol. s. r. o.; Jednota, 
spotřební družstvo ve Volyni; Strom Praha, a. s., Středisko Lnáře; 
Restaurace „Na Panské“ Lnáře; Pošta Lnáře; Ondřej Schmidt Vodňany 
– Mražené potraviny; Eva Velíšková; SPAK Foods, s. r. o.; Agraspol 
Předmíř, a. s.; Klaus Timber, a. s.; INTERIORS manufacture & design, 
a. s.; BEZobalu Blatná; Lenka Nádvorníková – Avon Cosmetics, s. r. o.; 
paní Krupičková; Jaroslav Tesař – Květiny Lnáře; SlaDílna u parku Blatná; 
Kateřina Ackermannová – „Přístav“ Lnáře; Žaneta Židová.
Srdečně děkujeme.

Mgr. Jitka Venclová, ředitelka školy

Maškarní ples v tělocvičně (foto Anna Venclová)

 

VZPOMÍNKA  
NA PŘÍSLUŠNÍKY ČS. SAMOSTATNÉ 

OBRNĚNÉ BRIGÁDY VE LNÁŘÍCH  
A OBĚTI II. SVĚTOVÉ VÁLKY Z ŘAD 

LNÁŘSKÝCH OBČANŮ 

14:00 zahájení průvodu  od obecního úřadu na hřbitov  

14:15 pietní akt na lnářském hřbitově 
(u hrobů rodiny Hájkovy a Kolá-
rovy, Maškovy a Haferníkovy, Sla-
víčkovy a Jaroslava Maška) 

 

15:00 přednáška Dušana Vávry 
o vzniku a působení Čs. samo-
statné obrněné brigády  
(zasedací síň obecního úřadu) 

 
Akci doprovodí pěvecký sbor Velkobor. 

SOBOTA 

13. 4. 2024 
 L N Á Ř E  

 

sobota

 od 14:00
požehnání tří renovovaných křížků 
Na Skuhrovci, u na vesní  kaple, u S vehlový ch sadu 
(ve 14:00 vyjde procesí od božích muk sv. Mikuláše při 
silnici ze Lnář do Zahorčic; obřady vykoná R. D. JCLic. Mgr. 
Rudolf Maria Hušek, administrátor farnosti Blatná) 
 

od 15:00
vzpomínkový akt u Švehlových sadů
(slavnostní proslov: Ing. Josef Klabáč, emeritní senátor) 

Akci pořádá Obec Lnáře  
ve spolupráci 

s Římskokatolickou  
farností Blatná, 

SDH Lnáře, TJ Sokol Lnáře   
a Sborem selských jízd  
Jana Žižky z Trocnova 

 
Parkování: 

u bož í ch muk sv. Mikula s e
nebo 

na severní m okraji Zahorc ic

Co se událo
V obci proběhla 6. 1. Tříkrálová 
sbírka, při které se vybralo 5650 Kč. 
Poděkování od charity je vyvěšeno 
na web. stránkách obce. Ten den 
zastupitelé uklízeli i vánoční výzdobu 

po obci. 
Bezdomovec se i nadále rochní na cizím 

pozemku, který není v zástavbové části obce. 
Majiteli nevadí, co se děje u něj na pozemku 

a obec se diví…. Zastupitelé vysvětlují cestovatelům z vlaku, co je to za 
nepořádek při příjezdu do obce…  Asi se mu u nás také líbí. 😊
17. 2. Proběhl v obci dětský maškarní bál. Dětičky se vyřádily, maminky 
se unavily a poté tatínkové pivo dopili. Takže všichni byli spokojeni. 
24. 2. Na sále obce byla cyklo beseda pana Šestáka – Mazurská jezera 
a US Route 66. Na besedě panovala velmi uvolněná, domácí atmosféra.

Mačkov
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Vzpomínka
Dne 6. března 2024 by se dožil 100 let 
pan Jaroslav Šoun, stavitel z Myštic. Stále 
vzpomínají manželka, dcera a vnuk. 
Za obec Myštice bych pak chtěl také připojit 
vzpomínku na tohoto místního patriota, 
člověka, který pro svou rodnou ves doslova 
dýchal. Kultura v obci zejména jeho 

přičiněním byla na takové úrovni, že ještě dnes lidé ze širokého 
okolí vzpomínají na akce tehdy v Myšticích konané. Zasadil se 
zejména o zachování stávajícího interiéru hospody, který měl být 
v 70 letech minulého století „modernizován“ k obrazu tehdejšího 
socialistického designu. Myslím, že z jeho odkazu čerpá naše 
obec dodnes.

starosta obce

Co se bude dít
Velikonoce
28. 3. na Zelený čtvrtek sraz dětí na návsi v 9 h
30. 3. na Bílou sobotu ve 13 h s koledou po vejcích
Běh
20. 4. běh od kapličky ke kapličce
Čarodějnice, Májka
30. 4. pálení čarodějnic a stavění máje

Oslavenci
Krásné 75. narozeniny oslavil pan Doležal a úžasné 95. narozeniny 
oslavila paní Kusalová
Ještě jednou přejeme krásný, pohodový, klidný a bezbolestný život.

Paní Kusalová, 95 letPan Doležal, 75 let

Největší ledové 
kluziště
Měsíc leden dostál po dvouleté 
odmlce svého jména a přinesl do 
našich končin ledové dny a noci. 

Rybník Labuť se tak mohl proměnit 
v nekonečně dlouhé ledové kluziště, 

a protože na sníh jsou zimy čím dál skoupější 
a letošní obzvlášť, vodní plocha zamrzla bez jediné 

sněhové vločky a proměnila se tak v obrovské ledové zrcadlo. Mnoho 
místních i přespolních využilo příležitosti a vyrazilo užít si ledové plochy. 
Rybník Labuť se tak proměnil v pulzující sportoviště plné hokejistů, 
krasobruslařů, rychlobruslařů i odvážných dobrodruhů, kteří neváhali 
vydat se na průzkum i do nejvzdálenějších končin rybníka. Na ledovou 
plochu se vydávali i chodci bez bruslí, kteří se jen chtěli netradičně projít 
po zamrzlé vodní hladině nebo se jen tak lehce sklouznout. Jediné, co 
malinko kazilo zimní ledovou idylu, byl neustálý silný vítr, který kazil 
celkový prožitek z bruslení. Ledová plocha nám na rybníce vydržela celý 
týden a jeden víkend navíc. Můžeme jen doufat, že to nebyla poslední 
možnost, kterou jsme my a naše děti k bruslení na přírodních kluzištích 
měly.

Myslivecko–hasičský ples
Opět po roce se v Myšticích konal Myslivecko – hasičský ples. Tentokráte 
událost připadla na sobotu 3. února. Obě sdružení si jako obvykle 
připravila bohatou tombolu, která se, jak je již tradicí skládala z mnoha 
úlovků místních myslivců a mnoha sponzorských darů, které SDH 
obdrželo nejen od místních firem. Letošní ples byl pro organizátory 
konečně o něco méně náročný, neboť opět funguje hospoda, a tudíž 
občerstvení a osvěžení bylo zajištěno naší hospodskou Eliškou. Ples 
tradičně zahájili nejvyšší představitelé obou sborů a k poslechu i tanci 
zahrála jako loni blatenská kapela Melodion. Vrcholem plesu byla 
půlnoční nabytá tombola. 

Hana Machuldová

Myštice

Tříkrálová sbírka
Po uzávěrce lednového čísla 
proběhla v našich obcích Tříkrálová 
sbírka. V letošním roce se podařilo 
vybrat 5 540 Kč. Tyto prostředky 
pomohou financovat činnost Charity 

Strakonice. Všem, kteří se sbírky 
zúčastnili, patří velký dík. 

Sběrný dvůr Blatná
Na konci minulého roku uzavřela naše obec smlouvu o využívání 
sběrného dvoru v Blatné. V provozní době, 6 dnů v týdnu, tak 
mohou občané obcí a majitelé rekreačních objektů v obci bezplatně 
odevzdávat velkoobjemový, nebezpečný a další druhy odpadu 
přímo do dvora. Zároveň dojde k omezení přistavování kontejnerů 
na velkoobjemový odpad.  Pro rok 2024 plánujeme jeden termín 
přistavení. 

Ukliďme Česko
Stejně jako v minulých letech, tak i letos se naše obec připojí 
k celorepublikové akci Ukliďme Česko. Akce proběhne v sobotu 
6. 4. 2024 a sraz účastníků bude v 9 hodin u kapličky v každé 
místní části. Po ukončení úklidu bude připraveno pro všechny malé 
občerstvení. Tímto zvu všechny občany….

Střípky z kroniky mladých hasičů
Exkurze do HZS Blatná
V sobotu 16. 12. 2023 se náš dětský hasičský oddíl vydal na ex-
kurzi k profesionálním hasičům v Blatné. Pod dohledem vedoucích 
Martina Boukala, Josefa Mály a Miroslava Vávry si děti vyslechly 

Předmíř
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odborný výklad spojený 
s ukázkou hasičské tech-
niky. Také si měly mož-
nost vyzkoušet a osahat 
hasičské vybavení a vý-
stroj. Děti kladly hasičům 
všetečné otázky, ale ti se 
nenechali zaskočit a trpě-
livě odpovídali, mnohdy 
s úsměvem na tváři, až 
do konce exkurze. I přes 
nepříznivé počasí se děti 
skvěle bavily. Příjemné 

odpoledne pak děti i dospělí společně zakončili pizzou a prohlíd-
kou adventních trhů na blatenském zámku.

Bruslení v Sušici
Další akce, které jsme se zúčastnili 10. 2. 2024, bylo bruslení v hale 
v Sušici. Mladí hasiči se spolu s dalšími zájemci z obce nejdříve 
rozbruslili a poté se již mužská část věnovala hokejové hře. Ženská 
část výpravy dala přednost krasobruslení. Vzhledem ke kladným 
ohlasům všech zúčastněných plánujeme akci zopakovat ještě 
v březnu. Děkujeme OÚ Předmíř za finanční podporu této akce.

Petra Muchová, kulturní výbor

Radomyšl

Městys hospodařil 
v roce 2023 
s přebytkem
V roce 2023 hospodařil městys 

s přebytkem 11.341.161 Kč. 
Významnou roli v tom sehrály daňové 

příjmy, které překročily očekávané 
hodnoty. 

Příjmy: 42.151.037 Kč
Výdaje: 30.809.876 Kč
Stav účtů na konci roku byl 37.059.949 Kč, dluhy žádné.

Hokejisté skončili v Krajské lize 
ve čtvrtfinále, ale se ctí
Hokejisté Radomyšle A skončili v základní části na 8. místě, a tak ve 
čtvrtfinále narazili na suverénní HC Milevsko 1934, které v základní 
části neprohrálo jediný zápas. V prvním utkání v Milevsku naši 
hokejisté vzdorovali 2 třetiny, bohužel v posledním dějství dostali 
6 gólů a odvezli si vysokou porážku. Úplně jiný zápas se odehrál 
o 2 dny později, když naši borci dlouho sahali po vítězství, když 
nakonec podlehli gólem v prodloužení. Stejně tak třetí zápas 
v Milevsku, kde do posledních vteřin bojovali o vyrovnání, 
a nakonec prohráli o gól a sezóna tak pro nás skončila. Za výkon 
v play off si však hráči v čele s trenérem zaslouží poděkování.
HC Milevsko 1934 – TJ Sokol Radomyšl 11:1 (3:1, 2:0, 6:0)
TJ Sokol Radomyšl – HC Milevsko 4:5 v prodl. (2:1, 2:2, 0:1–0:1)
HC Milevsko 1934 – TJ Sokol Radomyšl 3:2 (1:0, 2:1, 0:1)
Skvělou sezónu hrají v Dudák hokejovém přeboru hokejisté 
Radomyšle B, když v nadstavbové části bojují o titul.   

Play off navštívil i náměstek hejtmana Pavel Hroch

Maškarní rej v sokolovně 

Sešlo se nám spousta krásných postaviček od princů a princezen, 
po kočičky, berušky, králíky ap.  Náš DJ Tesil s pomocnicemi 
beruškou a kočičkou rozjeli odpoledne plné her, soutěží, dovádění 
a předtančení. Zapojovali se i rodiče a atmosféra byla prostě báječná 
a k tomu bohatá tombola, kdy vyhrával každý lístek. Obsluha byla 
vzorná, a tak nikdo nečekal dlouho na pití či občerstvení. Za rok 
se zase uvidíme. Poděkování patří všem pomocníkům. A co nás 
čeká? Turnaj v člověče, oslava MDŽ, slet čarodějnic, vystoupení 
Václava Kopty v sokolovně, módní přehlídka pro baculky s prodejem 
aj. akce.

Za ČSŽ Radomyšl Blanka Matoušková

Období Masopustu v Leskovicích
V sobotu 10. února proběhl u nás již tradičně masopustní průvod 
vesnicí. Jako vždy se účastnili místní obyvatelé v originálních 
převlecích a maskách. Tato tradice se již dostala do podvědomí 
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hlavně dětem, které s námi tuto zábavu aktivně provozují a hojně 
se účastní. Celkem nás bylo 38 masek, kdy většinu tvořily právě 
děti. Letošní rok jsme měli krásné počasí, které nám chození vesnicí 
zpříjemnilo. Jsme moc rádi, že se účastní stále hodně lidí, kteří 
si dopředu lámou hlavu tím, za co půjdou, ve svém volném čase 
masku tvoří a připravují a vždy se sejde velké množství originálních 
maškar. Každý se snaží, aby vymyslel nový převlek, za který ještě 
nebyl (což je po těch letech opravdu velmi těžké). Po tomto veselí 
se můžeme těšit již na Velikonoce a přivítat tak nadcházející jaro, 
na které se jistě všichni moc těšíme.

Mgr. Tereza Žílová Kadlecová 

Co nového u Bábinek?
Dalo by se říci, že letošní rok zahájily bábinky ve znamení kultury. 
V lednu se vypravily do Prahy, aby ve Smetanově síni Obecního 
domu zhlédly veřejnou generální zkoušku symfonie č. 9 e moll 
op. 95 „Z nového světa“ v podání symfonického orchestru 
hl. m. Prahy FOK. Po tomto jedinečném kulturním zážitku však 
Obecní dům neopustily, naopak strávily zde i zbytek dne. Po obědě 
v místní restauraci je čekala komentovaná prohlídka zdejších sálů 
a na závěr návštěva výstavy Timeless – tvorby světově proslulé 
módní návrhářky Blanky Matragi. V únoru jste mohli potkat 
bábinky na Staročeském plese v Radomyšli. Ne že by snad toužily 
protančit večer, spíše je zaujaly krásné kroje, staročeské zvyklosti 
a v neposlední řadě předtančení dětí nebo předvedení české besedy. 
Ještě jedna větší akce čekala na bábinky ve druhé polovině února. 
Sešly se v místní sokolovně a pozvaly mezi sebe divadelní soubor ze 
Základní školy Radomyšl. Děti jim zde předvedly své herecké umění 
a zahrály ukázku z chystaného divadelního představení „Čáry báby 
Cotkytle aneb Tři zlaté zuby Děda Vševěda“.

Bábinky z Radomyšle

z Příbrami a také tetičky z Prachatic za což jim velice děkujeme.  
Patří též poděkovati velké skupině našich Bábinek za jejich účast 
a podporu našeho spolku. Určitě nesmíme zapomenout na všechny 
tetičky a sousedy, kteří se a přípravě podíleli a v neposlední 
řadě i všem ostatním, kteří na náš ples přišli a trpělivě vydrželi 
náš nástup při zahájení, který se každoročně opakuje a je možná 
trochu okoukaný. Je to staročeský rituál, který udávají naše regule 
jako pokyn k zahájení plesu. Samozřejmostí je pro nás připravit 
tombolu, dík všem sponzorům byly ceny hodnotné a každý si mohl 
zasoutěžit.  Ples se mimořádně i díky vám vydařil a už teď se se na 
vás těšíme příští rok, opět s hudbou Experiment.

Zdeňka Jůzková, panímaminka Obce baráčníků

Planeta Země 3000 – Kambodža
V rámci projektu Země 3000 navštívila naše škola představení 
s názvem Kambodža. Poutavým příběhem nás provázel Adam 
Lelek společně s kolegy. Cestovatelé se nebáli objevovat krásné 
i zranitelné kouty celé Kambodži. Výprava začala v hlavním městě 
PHNOM PENHU, kde si zakoupili khmérský tuk tuk – dopravní 
prostředek, kterým cestovali po celou výpravu. Dozvěděli jsme se 
něco málo o historii, která byla poznamenaná občanskou válkou 
díky rudým khmérům a diktátorem Pol Potem. Navštívili jsme 
kambodžskou tržnici, ochutnali tradiční pochoutky rybí pastu, 
durian, místní pepř a netradiční pochoutky v podobě smažených 
sklípkanů. Také jsme obdivovali krásu lotosového květu a jeho 
zpracování, šikovné děti, které ve škole cvičí v rámci cirkusového 
představení, historii chrámových komplexů, plnou emocí, kouzel 
a dobrodružství. Celý dokument resonoval smutným faktem 
o globálním oteplování, kácení pralesů a těžbou dřeva. Už teď vím, 
že jsme s výpravou nebyli naposledy a budeme se těšit na příště.

Mgr. Johana Šišpelová Irová

8. třída v Techmánii
I fyziku je třeba si trochu zpestřit, proto jsem vzala osmou třídu na 
exkurzi do Plzně do Techmanie. Mohli si tak vyzkoušet vědomosti, 

Obec baráčníků Radomyšl
Tak jako tradičně každým rokem připravili baráčníci z Radomyšle 
„Staročeský ples“, který se konal dne 10. února 2024. Dlouhé 
přípravy začínají pečením a zdobením perníkových srdíček na 
dámskou volenku, o které byl letos mimořádný zájem. Nácvik 
lidových tanců pro naše nejmladší i starší děti, které jsou ozdobou 
při zahájení plesu. Vždyť ti začínající, kteří stáli na počátku této 
tradice, jsou v současné době již studenti, nebo pracující, kteří 
si budují svojí kariéru. Část z nich zůstala mezi baráčníky a stále 
pomáhá s tančením např. České besedy, jak tomu bylo i na 
letošním plese. Také z řad starších tetiček a sousedů je stále ještě 
možno vybrat taneční kolony. Svojí návštěvou nás poctili baráčníci 
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které mají ze školy na různých experimentech. Stihli jsme i krátký 
3D film v planetáriu. Nejvíce se žákům líbila nakloněná plocha 
v domě nebo simulace resuscitace. Pomocí kladky a kladkostroje 
se zvládli vytáhnout do výšky. Páteční den v Techmanii přiblížil 
žákům fyziku zase z jiné strany a poznali, jak některé věci fungují.

Mgr. Monika Babková

Strakonická laťka
V pátek 15. prosince se žáci a žákyně z 6., 7. a 9. třídy zúčastnili 
soutěže ve skoku vysokém. Velký potlesk patří všem zúčastněným, 
mezi kterými byli Jakub Babka, který překonal výšku 130 cm stejně 
jako Nikola Machová a Kateřina Kozáková, Václav Čapek 105 cm, 
Eliška Mandlová, Veronika Mandlová 120 cm a Daniel Stieber 
153 cm. Gratulace patří medailistovi Šimonu Demetrovi, který se 
s výkonem 162 cm umístil na 2. místě.

Bc. Michaela Uhlíková

Florbalový turnaj pro I. stupeň
V pátek 15. 12. se chlapci 3., 4., a 5. ročníku zúčastnili florbalového 
turnaje konaného v obloukové hale ve Strakonicích. Mladí 
florbalisté trénují dvakrát týdně v rámci školního volnočasového 
kroužku na ZŠ Radomyšl, na turnaj se tedy velice těšili a šli do 
něj s odhodláním. Do turnaje jsme vstoupili vítězným zápasem, 
ZŠ Cehnice jsme porazili s výsledkem 5:1, 3 branky vstřelil Jan 
Švihovec a po jednom gólu dali Jindřich Baloušek a Vítek Pavešic. 
Po krátké pauze přišla první porážka 0:6 od ZŠ T.G.M. Blatná. Proti 
ZŠ Dukelské se střelecky prosadil pouze jednou Vítek Pavešic, 
Dukelská skórovala třikrát. Skupinu jsme uzavřeli zápasem se 
ZŠ Čelakovského, který, i díky bezchybnému výkonu brankáře 
Ivana Bosniaka, skončil remízou 0:0. Turnaj jsme zakončili utkáním 
o sedmé místo, Které jsme proti Štěkni obhájili výhrou 6:1, hattrick 
se povedl Jindřichu Balouškovi, dále skórovali Vítek Pavešic a Jan 
Švihovec. Tímto bych chtěl pochválit všechny zúčastněné chlapce 
a poděkovat jim za reprezentaci ZŠ Radomyšl. Jmenovitě: Ivan 
Bosniak, Jindřich Baloušek, Jan Karvan, Lukáš Lojík, Antonín 
Vopalecký, Adam Sokol, Vít Mrázek, Vítek Pavešic, Jan Švihovec 
a Ondřej Chylík.

Mgr. František Křešnička

postoupili, hráli dále na 2 vítězné sety. Po celou dobu turnaje 
panovala příjemná sportovní atmosféra. Někteří žáci z řad publika 
podporovali své favority velmi srdnatě. Nejen pro vítěze bylo 
připraveno mnoho krásných cen. Děkujeme všem zúčastněným za 
bezproblémový průběh turnaje a budeme se těšit na další ročník.

Ivan Křešnička

Volejbalový turnaj 
smíšených družstev
V posledním týdnu před vánočními prázdninami jsme se 
zúčastnili volejbalového turnaje mixů v tělocvičně na Povážské 
ve Strakonicích. Před začátkem turnaje jsme všichni měli obavu, 
jak jednotlivé zápasy zvládneme. Když jsme viděli rozcvičování 
týmu ZŠ Povážská, okamžitě jsme se rozklepali. Turnaj se hrál na 
dvě skupiny po třech týmech. První zápas se nám moc nevyvedl. 
Důležité ale bylo se rozehřát na další zápasy. Druhý zápas jsme již 
suverénně vyhráli a postoupili tak z druhého místa. V semifinále 
jsme bohužel těsně prohráli se ZŠ Volyně. Zápas o třetí místo byl 
napínavý do poslední vteřiny. Chvíli jsme vedli, pak zase prohrávali. 
Nakonec jsme ale zvítězili tím nejtěsnějším možným výsledkem 
25:23. V únoru nás čeká další kolo tohoto turnaje. Doufáme, že 
tento výsledek ještě vylepšíme.

Bc. Anita Nepodalová

Vánoční turnaj ve stolním tenisu
Dne 20. 12. 2023 se uskutečnil 2. ročník vánočního turnaje ve 
stolním tenisu. Šest vybraných žáků z každé třídy mělo možnost 
zúčastnit se turnaje. Turnaj byl zahájen v 8:00 pro první stupeň 
v kategoriích 1.–2. třída chlapci, 1.–2. třída děvčata a 3.–5. třída. 
V 10:15 přišel na řadu druhý stupeň v kategoriích 6.–7. třída 
a 8.–9. třída. Hrálo se ve skupinách každý s každým a ti nejlepší 
si zahráli semifinále, finále a zápas o 3. místo. K dispozici byly 
4 herní stoly. Ve skupinách se hrálo na 1 vítězný set a ti, kteří 

Rozinky nebo brusinky
Kroužek ručních prací zahájil v lednu nestandardně. Štrúdlem 
a domácí čokoládou. O občerstvení šlo jen částečně. Děvčata 
připravovala z domácího těsta jablečný závin. Musela si sama 
oloupat a nastrouhat jablka a také vylouskat oříšky ze skořápek. 
Trošku byl problém s rozinkami, někdo je miluje, jiný je nemůže ani 
vidět. Tedy jsme udělali kompromis, použili jsme sušené brusinky. 
Jablíčka sladká, ani cukr nebyl zapotřebí a co nesmí chybět? Přeci 
skořice. Ještě vyválet a natrénovat zabalení závinu a už mohl jít 
do trouby. Čas mezi pečením vyplnilo popíjení výborné čokolády. 
Upéct a vše uklidit jsme dokázali jen tak tak do určeného času. 
Ještě horký štrúdlík si děvčata odnášela také domů. «Musíme 
dát ochutnat i doma,» řekla Viktorka ze čtvrté třídy. To je přeci 
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samozřejmé. Děvčata dostala za úkol si vymyslet, co dalšího se 
v budoucnosti bude péct nebo vařit, protože radomyšlská škola má 
krásnou novu kuchyňku s pěkným vybavením, tak můžeme vytvářet 
dobroty do nekonečna.

Alena Šrámková

Pekařský workshop
Ve spolupráci s Jihočeskou 
hospodářskou komorou, která 
tento rok organizuje program 
na rozvoj řemesel v našem 
okrese, a Jednotou SD ve Volyni, 
jsme se zúčastnili pekařského 
workshopu ve Strakonicích. 
Odborníci z praxe ukázali žákům 
celý proces pečení různých 
pekařských výrobků a následně 
děti samy vše vyzkoušely. 
Nejen, že si pečení velmi užily, 
ale dokonce některá děvčata 
začala reálně uvažovat o studiu 
této profese.

Klára Halgašová, DiS.

Pasování na čtenáře
Pro druhé třídy základní školy Radomyšl byl tento týden spojen 
s velkou slávou. Paní uči-
telky a paní knihovnice 
z místní knihovny je nau-
čily, jak se chovat a orien-
tovat v místní knihovně. 
A protože jsou to šikovní 
žáci a šikovné žačky, tak 
už ze školy ví, jakým způ-
sobem psát a prezentovat 
čtenářský deník. A díky 
tomu se stali 23. 01. 2024 
všichni žáci z 2.A a 2.B 
pasovanými čtenáři. Ka-
ždý žák získal knihu, řád 
čtenáře v podobě slušivé 
medaile, kterou zdobí pís-
menko A – jako abeceda 
a pochopitelně také cer-
tifikát se svým jménem, 
aby všichni široko dale-
ko věděli, že číst umíme 
a všechny potřebné dovednosti k titulu čtenáře už máme!

Mgr. Tereza Perná

Dějepisná olympiáda
Dne 18. 1. 2024 se ve Strakonicích konalo okresní kolo dějepisné 
olympiády. Z naší školy se jí zúčastnili tři žáci, kteří získali ve 
školním kole největší počet bodů. Byli to Veronika Mandlová 
a Jan Vachulka z deváté třídy a Tereza Křivancová z třídy osmé. 
Letošního kola okresní olympiády se účastnil rekordní počet 
soutěžících. Z našich žáků se nejvíce dařilo Verče, která se umístila 
mezi první polovinou nejlepších soutěžících. Úspěšnými řešiteli 
byli také Terezka a Honza. Verče, Terezce i Honzovi děkuji za účast 
a reprezentaci školy.

Mgr. Jitka Tetourová

Lyžařský kurz 7. třídy
I letošní sedmáky čekal kurz na horách. Vyrazili jsme v pondělí 
ráno vlakem na Lipno. Už od vlaku do penzionu nás svezl skibus, 
který jsme si oblíbili a řidič byl ochotný pro nás jezdit i mimo 

jízdní řád do penzionu a na svah. Byla velká část dětí, která stála 
poprvé nebo po druhé na lyžích, a přesto hned první den všichni 
zvládli sjet kopec. V průběhu týdne své lyžařské umění všichni 
zdokonalovali a poslední jízdy už vypadaly výborně. Ve středu 
jsme si došli zregenerovat své síly na bazén. Chtěla bych všechny 
sedmáky, co byli na kurzu moc pochválit, jak si navzájem pomáhali, 
na sjezdovce byli ohleduplní a celý kurz s nimi byl velice zábavný 
a příjemný.

Mgr. František Křešnička, Mgr. Monika Babková

Nejlepší mladý chemik
Letošní deváťáci se opět zapojili do soutěže Hledáme nejlepšího 
mladého chemika. Na hodině chemie vypracovali vědomostní test, 
v němž si zábavnou formou otestovali své znalosti či neznalosti 
z chemie. Celkově soutěžilo za Jihočeský a Plzeňský kraj 1646 
žáků ze 76 základních škol Tři nejlepší z každé školy postoupili do 
dalšího kola, které probíhalo na Střední škole obchodní v Českých 
Budějovicích. Zde se utkalo asi dvě stě soutěžících v teoretických 
znalostech, mezi nimi i Jakub Benedikt, Veronika Mandlová 
a Kateřina Kozáková ze ZŠ Radomyšl. Mezi třiceti nejúspěšnějšími 
řešiteli byli i dva žáci naší školy. Bohužel Veronika Mandlová 
onemocněla a nemohla se zúčastnit praktické části krajského kola.
V krajském kole naši školu úspěšně reprezentoval žák 9. třídy 
Jakub Benedikt. V praktické části zaměřené na chemické výpočty 
a stanovení tvrdosti vody si Jakub vedl obzvlášť výborně, neboť 
získal největší bodové ohodnocení ze všech soutěžících. Po 
celkovém vyhodnocení teoretické i praktické části se v krajském 
kole za jihočeský a plzeňský region Jakub umístil na výborném 
osmém místě. K tomuto úspěchu mu gratuluji a děkuji za výbornou 
reprezentaci naší základní školy.

Mgr. Milena Maroušková

Exkurze kroužku záchranář na Policii
Zážitkovým odpolednem by se dal nazvat čas, který děti z kroužku 
„Záchranář“ strávily v budově Územního odboru policie Strakonice 
v Plánkově ulici. Policejní preventistka Jaromíra Nováková nás 
přivítala u vstupu a první navštívené místo bylo dozorčí služba 
obvodního oddělení. Kam všude po městě vidí kamery, jaké mají 
úkoly policisté, kteří jsou posláni na výjezd a co vše musí absolvovat 
po příjezdu zpět na základnu. Těch úkonů je mnoho.
Největšími zážitky pro všechny byla místa, kam se jen tak nikdo 
nepodívá. Záchranáři viděli policejní celu, a do detailu slyšeli, jak 
probíhá situace, když v cele někdo musí nějaký čas pobýt. „Nechtěl 
bych se sem dostat,“ řekl Vašík. Místnost působila nehostinně, ale 
i to má svůj důvod.
Nadšení vyvolala policejní střelnice, dlouhá místnost, která je pro 
střelbu speciálně odhlučněná byla dozajisté pro děti raritou. „Chtěla 
bych se v budoucnu naučit střílet,“ řekl s přesvědčením Jonáš.
Celý čas, co děti strávily na policii, bylo pro ně zajímavé a plné nových 
informací. Závěrem se zašly podívat na psy, které jsou speciálně 
vycvičené pro policejní práci a už spěchaly na zastávku autobusu, 
aby se včas vrátily domů. Třeba zase někdy.

Alena Šrámková
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Divadelní představení 
pro žáky 7. a 8. tříd
Naši žáci 7. a 8. třídy měli jedinečnou příležitost prozkoumat literární 
svět skrze zábavný stand-up. Tři talentovaní herci, Vincent Navrátil, 
Ondřej Kubina a Alex Kolva, předvedli komediálně edukativní 
divadelní představení v Písku. Představení se zaměřilo na literární 
tituly a jejich autory, které jsou klíčovým prvkem maturitní zkoušky. 
Tato inovativní forma vzdělávání propojila zábavu s literární edukací, 
poskytující našim žákům jedinečný a interaktivní pohled na literární 
díla. Po úspěšném představení si naši žáci užili krás města. Věříme, 
že tato zážitková forma učení posílí jejich zájem o literaturu.

Mgr. Markéta Schánělcová

Kulturní dílny na škole oživily tradici
Na naší základní škole v Radomyšli se v pátek 16. 2. 2024 konaly 
kulturní dílny na téma Masopust a jeho tradice. Žáci i učitelé přišli 
v masopustních maskách, což dodalo celé akci nezapomenutelnou 
atmosféru. Dílny byly plné tvořivých aktivit, které žákům přiblížily 
historii a tradice Masopustu. Třídní učitelé připravili se svou třídou 
různé edukativní hry a úkoly, které byly spojeny s tímto svátkem.
Žáci měli také možnost vytvořit si vlastní masopustní masky 
a navrhovat kostýmy, což byla jedna z nejoblíbenějších aktivit. Do 
programu byly zapojeny i děti z mateřské školy Radomyšl. Ty se 
jako diváci zúčastnily průvodu v masopustních maskách a měly 
možnost seznámit se s touto tradicí. Do tříd si poté odnesli 
masopustní mlsání. Celá akce byla velmi úspěšná a přinesla radost 
a zábavu nejen žákům, ale i učitelům. Bylo to skvělé spojení zábavy 
a možnosti učit se v pohybu a praxi. Během Masopustu se ukázalo, 
jak mohou být tradice zábavné a poučné zároveň. Děkujeme všem 
zapojeným.

Mgr. Tereza Perná, Mgr. Markéta Schánělcová

Školní kolo recitační soutěže
Dvacet nadšených recitátorů se 21. 2. 2024 sešlo, aby se vzájemně 
inspirovali svými přednesy literárních textů. Někteří už mají za sebou 
pestré zkušenosti i úspěchy z okresních kol, pro některé účastníky 
to byly naopak úplně první pokusy o pochopení obsahu literárního 
textu do takové hloubky, aby byli schopni jej zpracovat k předání 
ostatním posluchačům ve školním kole. Všichni svá vystoupení 
pojali velmi osobitě a pro tříčlennou porotu bylo nesmírně 
obtížné vybrat v každé kategorii dva postupující. V okresním kole 
14. a 15. 3. budou naši školu reprezentovat Gabriela Švihovcová 
a Aneta Maříková za I. kategorii, Veronika Němcová a Elena 
Králíková za II. kategorii a III. kategorii zastoupí Ema Kadečková 
s Eliškou Karešovou. Děkuji recitátorům za jejich odhodlání k tak 
dlouhodobé a jemné práci s literaturou a doufám, že této náročné 
disciplíně zůstanou i nadále nakloněni. Postupujícím slečnám 
gratuluji a přeji hodně energie do následujících 3 týdnů, během 
kterých je čeká ladění svých textů do dalšího kola.

Mgr. Lada Brandová

Házenkářský turnaj ve Strakonicích
Žáci 5., 6. a 7. třídy naší školy nedávno překvapili skvělým výkonem 
na turnaji házené ve Strakonicích. I přesto, že většina kluků běžně 
házenou nehraje, dokázali se umístil na 5. místě v konkurenci 
městských škol. I přes svou omezenou zkušenost v házené se žáci 
ukázali jako skvělí sportovci. Jejich výkony byly nejen kvalitní, ale 
také plné odhodlání, snažení a bojovného ducha. Tento turnaj 
slouží nejen jako důkaz sportovního talentu žáků, ale také jako 
motivace pro budoucí účast ve sportovních akcích. Děkuji za účast 
a reprezentaci školy všem žákům: Vasyl Bosniak, Tadeáš Hřebíček, 
Jan Babka, Jakub Babka, Miroslav Hraše, Adam Demetr, Alex 
Demeter, Adam Křišťan, Jan Patěk, Jan Švihovec, Vítek Pavěšic, 
Luboš Ondřík a Josef Bažata.

Mgr. Monika Babková
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Sedlice

Sbírka ke Dni válečných 
veteránů 2023 v Sedlici
Ve dnech 1.–30. listopadu 2023 
probíhala v Sedlici sbírka vlčích 
máků kde Dni válečných veteránů, 

kterou od roku 2014 pořádá nezisková 
organizace Post Bellum, která je 

zřizovatelem archivu Paměti národa. 
Dokumentaristé již shromáždili více než 

10 000 svědectví od více jak 800 pamětníků. Tato databáze rozhovorů 
tak patří k třetí největší na světě. Právě díky příspěvkům dárců v této 
sbírce pořádané k Dni válečných veteránů mohou být tyto unikátní 
příběhy pamětníků zaznamenány.
Od dob covidové pandemie provozuje Paměť národa také Centrum 
pomoci válečným veteránům a odpůrcům totalitních režimů, které 
jim zajišťuje nákupy, léky a další potřeby rovněž financovány z této 
sbírky. 
V Sedlici se sbírka koná každý rok od roku 2019. Od roku 2020 je 
kasička s vlčími máky každý rok umístěna v prodejně Jednoty Coop 
na náměstí TGM v Sedlici. Tímto děkuji paní místostarostce města 
Sedlice Kateřině Brabcové a pracovnicím prodejny Jednoty Coop 
Sedlice za zajištění umístění kasičky.
V loňském roce se v Sedlici v rámci této sbírky vybrala částka 2088 
Kč. V celé České republice se vybralo 4 316 886 Kč. Tímto děkuji 
všem dárcům. I váš příspěvek tak pomohl válečným veteránům 
druhého i třetího odboje i odpůrcům totalitních režimů. 

David Maňhal, Jednota ČsOL Strakonice

Tříkrálová sbírka
Tříkrálová sbírka se letos v Sedlici a v Mužeticích konala v neděli 
7. ledna, v Holušicích koledovaly místní děti již v sobotu 6. ledna 
odpoledne.
Neděle začala setkáním koledníků v kostele sv. Jakuba. Připomenuli 
si význam Tříkrálové sbírky. Smyslem je nejen vykoledovat příspěvek 
pro potřebné, ale současně přinést radost zpíváním „My tři králové 
jdeme k vám“ a požehnání do domu nápisem křídou „K+M+B 2024“.
Všichni se společně vyfotili a hned poté se skupinky rozešly po 
určených trasách. Letos bylo o jednu skupinku koledníků více než 
loni, o jednoho koledníka více než loni a vybralo se více peněz než 
loni – viz tabulka. Odpoledne se koledníci sešli v zasedací místnosti 
Měststkého úřadu, kde bylo připraveno bohaté občerstvení. 
Koledníci se podělili o dobroty, které dostaly kromě příspěvků do 
pokladniček a o bonbóny, které jim s poděkováním přinesl starosta 
Vladimír Klíma. 
Mezi obcemi Blatenska si Sedlice vedla jako obvykle velmi dobře – viz 
tabulka v úvodní části SOBáčku. Poděkování patří všem koledníkům, 
vedoucím skupinek, organizátorům i těm, kdo se podíleli na přípravě 
závěrečného setkání, ale především obyvatelům Sedlice za velkorysé 
příspěvky.

František Jirsa

Holušice 3 595

Mužetice 5 100

Sedlice 50 778

CELKEM 59 473

Tříkrálová sbírka, tradice, která nekončí
Poslední roky jsou pro naši společnost náročné, každý z nás cítí, 
že doba není jednoduchá. Přesto opět začátkem ledna vyšli do 
našich měst a vesnic koledníci s pokladničkami a prosbou o dar 
potřebným. Právě ve složité době je ochota pomáhat potřebným 
důležitější více než kdy jindy. 
Tříkrálová sbírka je největší dobrovolnická akce v naší republice.  
Letošní sbírka byla opět rekordní – v celé republice se vybralo více 
než 173 milionů korun. Také Charita Strakonice, která organizuje 
sbírku na Blatensku, hlásí rekordní výnos – 1 137 127 Kč. K tomu 
výsledku výrazně přispěly i obce sdružené ve Svazku obcí Blatenska. 
Jejich výsledky uvádíme v tabulce. V rámci Charity Strakonice bude 
podle pravidel sbírky 65 % výtěžku věnováno na přístavbu Domu 
klidného stáří sv. Anny v Sousedovicích.
Vybrané peníze jsou jistě důležité. Společnost je tak silná, jak 
se dokáže postarat o slabé, nemocné, o ty, kteří se již z různých 
důvodů nedokáží postarat sami o sebe a potřebují pomoc druhých. 
Ale možná důležitější, než peníze je vědomí sounáležitosti, 
vzájemné solidarity, které všichni zúčastnění pociťují.   
Za skvělý výsledek Tříkrálové sbírky je třeba poděkovat všem 
dobrovolníkům, dětem, dospělým organizátorům i charitním 
koordinátorům a zejména všem štědrým dárcům za příspěvek i za 
důvěru.

František Jirsa

Obec Vybráno Kč

Bělčice 25 484

Bezdědovice 6 271

Blatná 41 464

Buzice 5 628

Čečelovice 12 548

Doubravice 11 859

Hajany 7 657

Hornosín 12 100

Chlum 9 038

Kadov 18 081

Kocelovice 6 473

Lažánky 9 821

Lnáře 12 943

Mačkov 5 650

Mečichov 12 226

Myštice 9 801

Předmíř 13 610

Radomyšl 47 570

Sedlice 59 473

Škvořetice 11 207

Tchořovice 13 438

Třebohostice 8 350

Uzenice 6 196

Uzeničky 5 632

Velká Turná 5 684

Záboří 12 143

 Blatensko celkem 390 347



35Svazek obcí Blatenska - březen 2024

Jaroslav Klas 
– živá kronika kina v Sedlici
V neděli 17. prosince 2023 se v sedlickém kině promítal životopisný 
film „Oppenheimer“. Tato událost by asi nestála za zaznamenání, 
kdyby to nebyl poslední film, který promítal pan Jaroslav Klas. 
Pan Klas v kině pracoval nejen ve funkci promítače a vedoucího 
bez mála 40 let – od roku 
1986. Před zahájením 
filmu mu starosta Sedlice 
Vladimír Klíma poděkoval 
za dlouholetou službu 
a společně s předsedou 
kulturní komise Zdeňkem 
Mikešem mu předali 
stylový dort a odměnu. 
Požádal jsem pana Klase 
o rozhovor. Manželé 
Klasovi mě pozvali k sobě 
domů a zavzpomínali na 
historii promítání filmů 
v Sedlici. 
Veřejné promítání filmů 
začalo v Sedlici v první 
polovině padesátých 
let minulého století. 
Promítalo se v 1. patře domu Dolejšů na náměstí č. p. 119. 
Do sálu se vstupovalo po vysokých kamenných schodech. 
V pokladně prodávala lístky paní Barbora Koubová, později její 
dcera paní Jaroslava Hřebíčková, jako zřízenec pracoval pan 
Dolejš, filmy promítal pan František Ryba, vedoucí kina byla paní 
Marie Rybová. V neděli dopoledne se promítala pohádka pro děti, 
večerní představení byla určená pro dospělé diváky. Svoji činnost 
kino ukončilo na konci roku 1979 po výpovědi od majitele budovy.
Nové kino s kapacitou 175 diváků bylo vybudováno v Akci Z za 
pomoci spolků – myslivců, svazu žen a sedlických občanů. Kino 
bylo otevřeno v roce 1985 filmem „Slunce, seno, jahody“. Pro 
Sedlici to byla velká událost a o filmová představení byl velký 
zájem. To dokazovaly dlouhé fronty zájemců před pokladnou kina. 
V novém kinu byl vedoucím pan František Ryba, filmy promítali dva 
promítači – pan Vladimír Klíma a pan Ladislav Hanzlík, v pokladně 
vstupenky prodávala paní Anna Barochová, šatnu obsluhovala 
paní Růžena Krejčová, kumulovanou funkci uvaděčky, uklízečky 
a zřízence vykonávala paní Anna Švecová. V té době se promítaly 
týdně tři večerní představení (úterý, čtvrtek, neděle) a jedno dětské 
představení jedenkrát v měsíci v neděli odpoledne. V té době dle 
bezpečnostních předpisů museli být při promítání širokoúhlých 
filmů v promítací kabině přítomni dva promítači. Při výše uvedené 
četnosti promítání hledali dalšího promítače a tato činnost mi 
byla nabídnuta. Stát se promítačem v té době znamenalo získat 
promítačský průkaz, a to nebylo vůbec lehké. Adept na promítání 
musel mít odpromítáno 200 hodin pod dohledem zkušeného 
promítače – tuto povinnost jsem plnil v dnes již zrušeném kině SVĚT 
ve Strakonicích. Po splnění této podmínky bylo nutné absolvovat 
třítýdenní internátní školení ve filmové škole v Klánovicích u Prahy 
a na jeho závěr se skládaly promítačské zkoušky. Až potom jsem 
se v roce 1986 stal třetím promítačem sedlického kina. Po náhlém 
úmrtí vedoucího kina pana Františka Ryby mě požádal předseda 
národního výboru pan Josef Helige, zda bych tuto funkci nepřevzal. 
Tak jsem kino vedl a dále také promítal. 
V době promítání z pásu se filmy distribuovaly ve velkých zelených 
plastových kulatých bednách (jeden film měl dvě nebo tři přepravky) 
a jejich doprava byla zajišťovány vlaky až do Sedlice. V počátcích je 
na kárce na zastávku vozila paní Anna Švecová (zřízenec), později 
nám filmy vykládali jenom na nádraží, tak bedny vozil pan Vladimír 
Klíma, který bydlel na Sídlišti 2 u nádraží. I tento dovoz do Sedlice 
byl Českými drahami zrušen a pro filmy jsme jezdili na nádraží do 
Blatné a později do Strakonic. 

S dopravou filmů byly problémy. Filmy vlakem chodily někdy 
špatně, někdy jej zapomněli naložit do vlaku nebo ho poslali zcela 
jinam. Takže se muselo stále hlídat, zda film přijde nebo ho složitě 
po nádražích shánět. Pamatuji si, že jednou jsme přebírali film 
kolem půlnoci na benzínové pumpě v Karlových Varech, protože ho 
někdo zapomněl poslat. Jednou jsme jeli pozdě večer do Tachova. 
Věděli jsme, že film tam zůstal, přijeli jsme dost pozdě, bylo skoro 
21 hodin večer, a najít v okresním městě člověka, který má na 
starosti kino nebylo jednoduché. Šli jsme se zeptat do hospody 
a byl tam zrovna promítač. Film byl zamčený v kině, ale nakonec 
jsme ho dostali. Také se stalo, že zaměnili dvě bedny, takže jsme 
dostali půlku jednoho filmu a druhá bedna patřila k jinému filmu. 
To vše se muselo operativně řešit.
S nástupem nových médií došlo k ústupu zájmu o promítané 
filmy v kinech. S klesajícím počtem diváků byla v sedlickém kinu 
zrušena šatna. Během roku 2012 došlo k rychlé digitalizaci velkých 
vícesálových kin, proto distribuční společnosti začaly nabízet filmy 
většinou jen na digitálních nosičích. Naše kino nemohlo nabídnout 
divákům atraktivní filmy a tím výrazně poklesla návštěvnost kina. 
Koncem roku 2012 byli zastupitelé města Sedlice postaveni před 
rozhodnutí, jak bude kino pokračovat. Rozhodli, že zachování 
kina je důležité a následně se realizovala kompletní rekonstrukce 
kinotechniky.
V měsíci dubnu 2013 byla úprava dokončena. Kabina byla nově 
vybavena diaprojektorem s velkou ohniskovou vzdáleností, 
aby dokázal nasvítit velké plátno vzdálené 18 metrů. Dále byla 
v kinosále osazena nová reprodukční technika pro přehrávání 

sedmikanálového zvuku. 
Jedná se tzv. digitalizaci 
CINEMA 2. Plná digitalizace 
kina nemohla být provedena 
z finančních důvodů neb 
cena této modernizace 
se pohybovala ve výši 
cca 3 500 000 Kč. Celá 
rekonstrukce byla provedena 
tak, aby v promítací kabině 
mohly být ponechány staré 
osvědčené promítačky na 35 
mm film, protože i nadále 
byl omezený počet filmů 
distribuován na těchto 
nosičích. Ještě dnes bych 
mohl promítnout film 

z filmového pásu. Stačí vyčistit a namazat ty staré mašiny, nechat 
je půl hodiny proběhnout a za 2 až 3 hodiny mohu promítat.
První promítání z Blu-ray disku se uskutečnilo 5. května 2013, 
promítal se film „Nanga Parbat“. Během roku 2013 se postupně 
přešlo z promítání z filmového pásu na promítání z DVD a z Blu-
ray. Ale i tyto nosiče mají svá omezení. Není možno promítat 
libovolné DVD. V kině se mohou promítat pouze ty filmy, které jsou 
určeny k veřejné produkci a ke kterým mají distribuční společnosti 
oprávnění, takže výběr filmů byl značně omezen. V roce 2016 byla 
zřízena zastupitelstvem Města Sedlice kulturní komise, která se 
zabývala výběrem filmů. Někdy ale nebylo z čeho vybírat. 
Největším trhákem roku 2019 bylo promítání filmu „Ženy v běhu“. 
Jednalo se o českou veselohru a film byl pro velký zájem diváků 
v roce 2019 promítán 3x (21. 7., 11. 8. a 8. 9.). Představení byla 
beznadějně vyprodána a film zhlédlo 470 diváků. Podobný zájem 
zažilo sedlické kino pouze při otevření nového kina, kdy se promítal 
film „Slunce, seno, jahody!“.
V roce 2020 mělo být po celý rok promítáno jedno večerní 
představení týdně (neděle večer) a v každém měsíci 1 dětské 
představení (neděle v odpoledních hodinách před večerním 
představením). Ovšem i do života sedlického kina zasáhl vir 
covid-19 a všechny plány byly změněny. Koncem měsíce února 
a začátkem března roku 2020 se nákazová situace zhoršila tak 
významně, že byl vyhlášen zákaz kulturních představení (divadla, 
kina). 8. března bylo promítnut poslední film „Národní třída“. 
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Sedlické kino nejdříve zrušilo promítání v neděli 15. a 22. března, 
následně bylo odvoláno i poslední březnové promítání v neděli 
29. března. Protože zákaz pořádání kulturních představení stále 
trval, bylo kino uzavřeno až do konce měsíce května. Prvním 
filmem promítnutým po nucené uzávěře byl film „Rambo: poslední 
krev“ v neděli 7. června. Promítání mohlo být obnoveno pouze za 
přísných hygienických pravidel, která se den ze dne měnila. Ve všech 
prostorách kina musela být umístěna desinfekce na ruce, vstup byl 
povolen pouze se zakrytým nosem a ústy, byly nařízeny rozestupy 
dva metry mezi osobami. Vnitřní prostory musely být ošetřeny 
desinfekcí po každém představení. To, co se nejvíce měnilo, byl 
počet míst v kině, který mohl být obsazen. Nejdříve musela být 
zaslepena každá druhá řada sedadel a diváci mohli obsadit pouze 
každé druhé sedadlo. Počet vpuštěných diváků do hlediště se 
ještě několikrát měnil. Bylo složité, prodávat vstupenky tak, aby 
se splnila všechna nařízení. Po letním rozvolnění hygienických 
nařízení došlo po prázdninách opět k vyššímu šíření nákazy, vláda 
začala vyhlašovat přísnější pravidla a opět následoval úplný zákaz 
kulturních představení. Poslední promítání v roce 2020 bylo 
11. října, kdy se promítal velmi očekávaný film „Šarlatán“. Od 
tohoto data již nebyl v roce 2020 promítnut žádný film.
I v roce 2021 byl provoz kina z důvodu šíření nemoci covid-19 
značně omezen. Kino bylo uzavřeno od 1. ledna do 31. července. 
Návrat diváků do kin byl pozvolný. Pro pořádání kulturních 
představení platilo mnoho různých nařízení a omezení, které se 
několikrát měnila.
A právě covidová opatření dopomohla k vzestupu nových 
technologií při šíření filmů. Dalším technologickým krokem bylo 
promítání filmů z formátu MP4. Znamenalo to, že distribuční 
společnosti umožnily větší přístup k žádaným titulům nových 
filmů. Některé společnosti umožnily vyhlásit premiéru ve všech 
kinech v jeden den – jak v multikinech, tak v malých sálech. Jiné 
společnosti ale stále posouvají uvedení nových filmů v malých 
kinech o několik měsíců ode dne premiéry. Dne 6. září 2020 se 
v Sedlici promítal první film v MP4 – byl to film „Bourák“. Tyto 
filmy poskytují distribuční společnosti přes internet. Jejich 
stahování bylo zvláště v začátcích různorodé, někdy dosti obtížné. 
Každá společnost měla jiné zabezpečení, poskytovala filmy v jiném 
formátu a jejich stažení trvalo 12 i více hodin. Postupem času se 
technologie zasílání filmů ustálily. Filmy jsem stahoval přes domácí 
internet, protože v kině není připojení. 
Do náplně vedoucího kina patřilo i mnoho administrativy 
a tuto agendu z velké části přebrala moje manželka. Jednalo 
se o vypracování výkazů kina a objednávání filmů. Dříve se 
muselo vše vyřizovat telefonicky. Před několika lety byla zřízena 
organizace DISFILM, přes kterou lze vyřídit většinu úkonů 
týkajících se provozu kin. Takže objednání filmů, jejich zapůjčení, 
určení vstupného, dopravní dispozice, hlášení návštěvnosti 
filmů – to vše je prováděno přes internet. Dalším úkolem bylo 
zajišťování reklamy – vypracování návrhu měsíčních plakátů, jejich 
vytištění a jejich rozvoz vlastním autem do širokého okolí (Sedlice, 
Mužetice, Holušice, Škvořetice, Lom, Stražovice, Mirotice, Velká 
Turná, tábořiště Milava), dále rozesílání programu kina do novin 
a dalším zájemcům. Ve vývěskách v kině a na náměstí jsem 
vyměňoval plakátky ke každému promítání. Dále jsem vykonával 
údržbu a drobné opravy promítacích přístrojů, zajišťoval jejich 
revize, prováděl údržbu v budově kina – výměny žárovek, opravy 
splachovačů a další drobné opravy. V zimě jsem prohrnoval sníh 
na přístupovém chodníku ke kinu, kontroloval, zda se na střechách 
kina nezadržuje velké množství vody nebo sněhu. Další povinností 
bylo vedení docházkové agendy zaměstnanců a zasílání hlášení 
o návštěvnosti promítaného filmu. 
Během let mého působení v sedlickém kině nastoupil další promítač 
pan Zdeněk Chochol, ale postupem doby jsem zůstal na promítání 
sám. V pokladně se vystřídaly pokladní paní Anna Šmatová a paní 
Lucie Válková, kumulovanou funkci uvaděčky a uklizečky již mnoho 
let zastává paní Hana Sabatová.
Postupem doby se snižovala i frekvence promítání – při otevření 
kina se promítalo 3x týdně, pak 2x týdně, později jenom v neděli 

a v letních měsících také ve středu, nyní již několik let se promítá 
pouze v neděli. Dlouholetou tradicí je promítání dvou dětských 
představení zdarma – k Mezinárodnímu dni dětí a na Vánoce. 
Pokud byl ze strany sedlické školy a školky zájem, byla nepravidelně 
zařazována školní představení v dopoledních hodinách. Sedlické 
kino promítlo i dvě školní představení pro radomyšlskou školu. 
Původně určovala cenu vstupného obec. Několik let se například 
držela jednotná cena 20 a později 30 Kč za dětské představení 
a 40 a později 50 Kč za večerní představení. V posledních letech 
se cena postupně zvyšovala, vývoj cen vstupenek v podstatě 
kopíroval vývoj cen ve společnosti. Současná výše vstupného pro 
dětská představení je 50 Kč a pro večerní představení se pohybuje 
v rozmezí od 80 do 140 Kč. V současnosti existují dvě varianty 
pro stanovení ceny vstupného v souvislosti s platbou půjčovného 
distributorovi filmu. První je fixní platba za půjčení – to znamená, 
že za půjčení filmu zaplatíme pevnou částku určenou distributorem 
(výše většinou závisí na tom, zda se jedná o novinku nebo 
o starší film). V tomto případě cenu vstupenek určuje zřizovatel. 
Druhá varianta je platba půjčovného na procenta. Distributor 
určuje minimální výši vstupného a zřizovatel odvádí 50 % + DPH 
z vybraného vstupného. 
Provoz kina je ztrátový, ale stále plní účel společenský a kulturní, 
takže jeho existence je v tak malém městě, jako je naše, důležitá. 
Z toho důvodu je činnost kina dotována zřizovatelem – Městem 
Sedlice. 

František Jirsa a Jaroslav Klas

Předjaří v ZŠ Sedlice
První měsíce roku bývají na události poměrně bohaté. Kromě 
tradičního pololetního finišování čekalo deváťáky rozhodování, na 
jakou střední školu podají přihlášku. 
Vedle typicky školních povinností se uskutečnilo i několik 
zajímavých mimoškolních akcí. Ve třídách proběhly preventivní 
programy Policie ČR, 1. stupeň navštívil Městskou knihovnu 
v Sedlici. Žáci 1.–4. ročníku absolvovali plavecký výcvik v Písku. 
Stalo se již tradicí, že deváťáci připravují pro své mladší spolužáky 
maškarní karneval. Ten letošní proběhl 15. února. První část patřila 
prvnímu stupni. Účastníků bylo opravdu mnoho, a tak porota, 
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která hodnotila nejlepší 
masky, neměla snadnou 
úlohu. Stejně těžké to měli 
porotci dalších soutěží. 
Nakonec drobnou odměnu 
dostali všichni účastníci, 
takže nikdo neměl důvod 
ke smutku. Druhá část 
byla vyhrazena pro druhý 
stupeň. Maškarní karneval 
se vydařil a osmáci již dnes 
jistě přemýšlejí, čím překvapí spolužáky za rok. A již tradičně 
uspořádali deváťáci karneval také v mateřské škole. 
Rozběhly se také předmětové olympiády. V okresním kole 
Olympiády v českém jazyce obsadil Šimon Hrabě pěkné 10. místo, 
v okresním kole Konverzační soutěže v anglickém jazyce skončila 
Amálie Barochová na velmi pěkném 7. místě. Gratulujeme.

Marek Charvát

Valentýnské tvoření s Modráskem
V neděli 11. 2. proběhla v zasedací síni městského úřadu v Sedlici 
akce Valentýnské tvoření pro všechny, „kdo se cítí být dospělí“. 
Bylo jasné, že na své si přijde každý, kdo rád něco dělá vlastníma 
rukama, těší ho zkoušet 
přitom nové techniky 
a s chutí objevuje nové 
způsoby využití toho, co už si 
jednou osvojil. V deštivém dni 
se sešlo celkem 22 účastníku, 
z nichž většina si vytvořila 
hned několik dárečků pro 
ty, které má rád. A tak si 
mnozí odnesli vlastnoručně 
vycpaný a technikou plstění 
ozdobený plyšový polštář, 
duhové mandaly vybarvované 
akvarelovou technikou, fixy 
nebo pískováním. Plstěné 
ozdoby našly využití i na 
kartičkách s přáníčky. Jinými slovy, nikdo se nenudil. Atmosféra 
byla příjemná, káva a čaj voněly… Jako obvykle jsme se přesvědčili 
o tom, že společné tvoření přináší radost do života.

Ivana Eignerová, spolek Modrásek

Městská knihovna Sedlice
Nový rok jsme přivítali prostřednictvím literárních programů 
Šmidingerovy knihovny Strakonice určených pro žáky prvního 
stupně Základní školy T. G. Masaryka v Sedlici. Paní Tereza 
Machková, pracovnice oddělení Základních knihovnických 
informací, si pro místní žáky připravila hned tři programy zaměřené 
zejména na výchovu ke čtenářství a rozvoj čtenářské gramotnosti.
První program s názvem O smutném tygrovi byl realizován dne 
15. ledna pro žáky 1. a 2. třídy. Děti si zahrály na tygry a snažily 

se přijít na to, proč je tygr z knihy Aloise Mikulky smutný.  Druhé 
setkání proběhlo 22. ledna a jmenovalo se Kdo je mocnější. Žáci 
4. a 5. třídy se seznámili se sibiřskou pohádkou o dvou šamanech. 
Jejich hlavním úkolem bylo odhalit poučení, které daný příběh 
obsahoval. Poslední program s názvem Vznik Československa, 
zaměřený na práci s literárními prameny, byl realizován dne 
29. ledna pro žáky 5. třídy. Jak už název napovídá, hlavním tématem 
byla významná událost v historii naší země, která se odehrála 
28. října 1918. 
Během ledna byl zahájen také nový cyklus přednášek s názvem 
Večery v knihovně určený především dospělým. Celkem bylo 
naplánováno pět zajímavých témat vždy doplněných o dostupnou 
literaturu, a to jak z knihovního fondu naší knihovny, tak z fondu 
Šmidingerovy knihovny Strakonice. Setkání probíhala vždy ve 
čtvrtek 1x za 14 dní od 17 hodin v zasedací místnosti Městského 
úřadu Sedlice. Nechybělo ani drobné občerstvení.
První „večer v knihovně“ se uskutečnil ve čtvrtek 18. ledna pod 
názvem Kroniky – pátráme po nejstarších záznamech. Jak je již 
z názvu patrné, byla řeč o nejstarších písemných pramenech 
i o nejstarších záznamech v obecní kronice, která je v digitalizované 
podobě přístupná na webových stránkách Oblastního archivu 
v Třeboni. Povídání spojené s prezentací si připravila Kateřina 
Brabcová.
Druhé setkání s názvem Bezpečně na internetu se odehrálo 
1. února. Přednášející František Jirsa přítomné seznámil 
s nástrahami, které číhají na uživatele internetu, sociálních sítí 
apod. Poradil, jak si vytvořit bezpečná hesla, jak si je zapamatovat 
a jak s nimi pracovat. Nechyběly ani zásady bezpečného chování na 
internetu ani praktické ukázky. 
15. února přišla vyprávět Ivana Eignerová ze spolku Modrásek, 
z. s.  o přírodě v Sedlici a okolí. Zajímavé povídání o rostlinách 
a o zvířátkách doplnila krásnými fotografiemi, které pořídil její muž 
Josef Eigner. Mluvilo se o kopretinách, bršlici husí noze, o víle hmyzí 
říše „zlatoočce“, ježkovi, dudkovi, slepýšovi, kosovi či ťuhýkovi. 
Ještě nás čekají dvě další setkání, o kterých vás budeme informovat 
příště.

Městská knihovna Sedlice 

Jarní  
vlastivědné procházky 

26. března  
Kamenice 

9. dubna 
Punčoška, Kabelík, Pilský mlýn 

16. dubna 
Křídlí, chaty na Pile 

Městská knihovna Sedlice a Klub žen Sedlice  

zvou srdečně všechny občany na 

16:00—17:00/17:30 

sraz na náměstí před budovou Městského úřadu Sedlice 
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Historie mladých hasičů SDH Sedlice
V loňském roce mladí hasiči SDH Sedlice slavili 10. výročí od 
posledního znovuzaložení po několika letech.
Obnovit mladé hasiče byl společný nápad starších hasičů, kteří jako 
mladí hasiči ve sboru začínali. Vedoucími se stali Martin Mokrý, Jirka 
Makovec, Pavel Kopta, Zdeněk Chochol a Linda Chocholová. Koncem 
prázdnin proběhl nábor dětí v místní hasičárně, kam přišlo 40 dětí, 
které byli rozděleni podle věku do kategorie přípravka, mladší 
a starší. Školení vedoucích proběhlo ve Střelských Hošticích.
První trénink s vodou proběhl za požární nádrží Martin. Trénovalo 
se dvakrát týdně, úterý a čtvrtek. V prosinci byla pro děti připravena 
mikulášská nadílka, která se každoročně opakuje.
V roce 2014 byla založena kronika MH. Kronikářkou se stala Kristýna 
Strnadová, jedna z mladých hasičů. Dne 22. 4. se uskutečnila exkurze 
do hasičské zbrojnice ve Strakonicích. První soutěž proběhla 17. 5. 
v Sousedovicích.
Přes menší komplikace při požárním útoku jsme si odnesli spoustu 
nových zkušeností a zážitků. Na podzim jsme se rozhodly zúčastnit 
podzimního kola Okresní soutěže hry plamen. Zakončením hasičské 
sezony se uskutečnila tzv. dohasná kde se shrnuly úspěchy 
a neúspěchy během roku. Jako překvapení dostali děti dva obrovské 
dorty ve tvaru hasičského automobilu.
Začátkem roku 2015 se děti zúčastnili výroční valné hromady, kde 
přednesli básničky. V březnu byla připravena beseda na téma ze 
zdravovědy od Elišky Procházkové, zdravotní sestřičky ze strakonické 
nemocnice.
Prvně tento rok mohli mladí hasiči získat odznaky odbornosti. 
Dozor nad plněním přijel dělat člen Odborné rady mládeže z SDH 
Tchořovice. V letních měsících přípravka zabodovala na soutěži 
v Dřešíně a umístila se na 2. místě. O prázdninách jsme vyrazili na 
víkendové stanování na Pilu, které obsahovalo přípravu na podzimní 
kolo hry plamen, dále jak se chovat a přežít v přírodě, i stezka odvahy 
a opékaní buřtů bylo.
V roce 2016 převzala kroniku MH Magdalena Mazáčková ml. Na 
výlet jsme se vydali za drážními hasiči do Českých Budějovic, kde 
pro všechny byl zajímavosti hasičský tank. Ve Strakonicích jsme se 
zúčastnili Otavského plamínku, který každý rok zahajuje soutěže. Jeli 
jsme jako nováčkové, a i tak si přípravka odvezla krásné 2. místo. 
O letních prázdninách se konal od vedením p. Kovaříka Střelecký 
den, kde mohli mladí hasiči trénovat střelbu ze vzduchovky a hostem 
tu byl hokejový brankář Dominik Hašek.
V roce 2017 se maskotem MH stal plyšový medvěd oblečen 
v hasičských montérkách. Na výlet v tomto roce jsme jeli starším 
typem autobusu do expozice Požární ochrana ve Zbirohu.
Po pěti letech se konal další nábor MH. Pan Karel Ambruš, dětem 
připravil besedu o Odznaku odbornosti – preventista. Jejím obsahem 
byla údržba komínu, hasicí přístroje. Letos se zadařilo Jakubovi 
Šindelářovi v soutěži PO očima dětí, kde vyhrál krásné druhé místo. 
V Katovicích se konala soutěž pouze pro přípravku, kde dětem uteklo 
o pár sekund 3. místo. Další výlet se konal na požární stanici Plzeň 
Košutka, kde nás prováděl plk. Ing. Pavel Musil.

 

Klub žen Sedlice zve všechny děti i dospělé na 
 

Cestu pohádkovým 
lesem 

v tradičním i moderním podání 
                                  (s chytrým telefonem) 

 
    v sobotu 1. června 

 

 
Start bude otevřen od 13:00 hod do 15:00 hod 

na fotbalovém hřišti v Sedlici 
 

 
trasa v blízkém okolí Sedlice 

délka trasy 3 km 
VSTUPNÉ DOBROVOLNÉ                               

 za děti si ručí rodiče 

Byla zde vidět zásahová technika, a i klecový výcvikový Polygon.
První úspěch v roce 2019 byla výhra v soutěži PO očima dětí na téma 
„V domě hoří a co teď…?“
Společná tvorba mladších a starších hasičů byl z krabice vyroben 
domeček, ve kterém byly znázorněny příčiny vzniku požáru 
a zároveň prevence vzniku požáru, a ten jim přinesl 1. místo. 
Přípravka obdržela ocenění za 1. místo. Hasičský kroužek není jen 
o soutěžích, ale i o pomoci v místní hasičárně brigádou, kdy se hrabe 
listí   a pomáhá se s čím je potřeba. Po účasti MH na jarním kole hry 
Plamen bylo umožněno přespání v místní hasičárně a opékaní buřtů. 
Ze soutěže v Dřešíně si přípravka přivezla 2. místo.
V roce 2020 MH nafotili kalendář pro rok 2021. Jinak Covidové 
období zakázalo skoro vše, soutěže, setkávání apod.
Před Velikonocemi v roce 2021 MH pod vedením Jitky Prokopcové 
natočili Velikonoční zdravici, na jejíž úpravě se podílela Nina 
Prokopcová. Dorostenky Karolína Brabcová a Kateřina Dolejšová 
se v červnu zúčastnili okresního kola hry Plamen pro dorost. Obě 
dorostenky získaly 2. místa. Kateřině Dolejšové se poštěstilo jet na 
krajské kolo místo holčiny, která sice vyhrála, ale bohužel se nemohla 
zúčastnit. Katka si přivezla medaili za 3. místo. 
Od MŠMT přišla nabídka uspořádat týdenní příměstský kemp 
nejen pro hasiče a vedoucí se toho chytli a začali s přípravami. 
Dětí se zúčastnilo 15 dětí s opravdu nabytým programem. Beseda 
o zdravovědě, malování kamínků, výlet do požární zbrojnice 
v Blatné. Na kempu všem zúčastněným vařil šikovný kuchař Zdeněk 
Oudrnický.Děti si jídla pochvalovaly a těšili na další den, co dobrého 
jim zase uvaří. Dorostenky se zúčastnily ZPV pro dorost, kde jedna 
z nich si odvezla 1. místo.
V roce 2022 Při příležitosti oslavy MDŽ pořádanou odbornou radou 
žen při OSH Strakonice děti přednesli naučenou básničku a všem 
přítomným ženám předali vlastnoručně vyrobená přáníčka. V soutěži 
PO očima dětí na téma“ živelná pohroma“ se úspěšně umístila 
A. Vágnerová a M. Chuda.  Dorostenky našeho sboru s hostující 
Kateřinou Brousilovou z SDH Křenovice jely soutěžit do Strakonic na 
okresní kolo hry Plamen pro dorost do Strakonic. Nejlépe se umístila 
Kateřina Dolejšová na 1. místě, které ji posunulo do krajského kola 
opět ve Strakonicích, kde opět získala 1. místo a tím si zajistila 
postup na republikové kolo soutěže do Ústí nad Labem. Přes velkou 
konkurenci sice nevyhrála, ale získala další zkušenosti a velký obdiv. 
Letos opět Letní kemp, zájem dětí velký a program plný zajímavých 
akcí, výletů a soutěží. 
Desátý rok, tedy rok 2023, bohužel bez soutěží. Letní kemp 
opět nejen pro hasiče se konal na téma“ Složky Integrovaného 
záchranného systému“. V rámci programu nechyběli přednášky od 
Policie ČR, Záchranné služby ze Strakonic.  V prosinci se uskutečnila 
Mikulášská nadílka pro mladé hasiče a nadílka pro seniory v Domově 
s pečovatelskou službou v Sedlici.
Doufáme, že mladí hasiči budou dále fungovat, rozšiřovat své řady 
a budeme jim držet palce.

Odznak odbornosti
V sobotu 17. 2. se konalo plnění odznaků 
odbornosti pro mladé hasiče z okresu 
Strakonice na hasičárně v Blatné pod 
vedením člena Odborné rady mládeže 
Petra Bláhy. Odznaků by mělo být splněno 
5, bohužel děti nutit nemůžeme, a tak se 
Terezka V. rozhodla pro splnění jednoho 
z nich, a to odznak Kronikáře. Plnění 
probíhalo formou testu a zkoušejících, 
vedoucí MH SDH Sedlice a člen ORM. I přes 
nervozitu vše Terezka zvládla a si odnesla 
Osvědčení o splnění. Poté ji čekala sladká 
odměna v cukrárně.

Vystoupení MH na VVH SDH Sedlice
V lednu jako každý rok na výroční schůzi sboru, která se konala v místní 
hasičárně, mladí hasiči vystoupili s básničkou na hasičské téma. 
Za vystoupení dostali sladkou odměnu.
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Podařený „restart“ 
masopustní tradice 
ve Škvořeticích
Loni byla co do účasti na masopustní 

veselici ve Škvořeticích bilance 
poměrně žalostná. Rybářskou mluvou 

by ji šlo označit za „podměrečnou“. 
Horko těžko se tenkrát dalo dohromady 

dvacet maškar. „Začalo se dokonce uvažovat o možném zrušení 
masopustních průvodů. Nechtěli jsme to za každou cenu „lámat 
přes koleno“, nechává se slyšet hlavní organizátor spanilé 
masopustní poutě Škvořeticemi Petr Šavrda, který pravidelně 

Škvořetice
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vystupuje v roli a uniformě maršála Malinovského. Byla by to jistě 
velká škoda, zvláště když se tam tahle lidová tradice udržuje tak 
dlouho. Letos šlo již o 23. ročník!
A právě na něm došlo k podařenému „restartu“ celé akce. Do 
místní hospůdky, kde mají maškary od samého počátku vždycky 
sraz úderem deváté hodiny ranní, tentokrát „vplulo“ čtyřicet 
nadšenců. „Docela jsme se ale báli, že to zase bude slabota. Na 
rozdíl od předchozích ročníků totiž nikdo nevyužil možnosti požádat 
o některý kostým z půjčovny,“ dodává slovutný maršál Malinovskij 
alias Petr Šavrda. Po cestě se nadto k rozvernému průvodu ještě 
několik jedinců v převlecích přidalo, takže konečný počet se ustálil 
na padesáti „duších“. Aby se jim lépe kráčelo a tancovalo, nechyběla 
v útrobách hostince horká knedlíčková polévka pro všechny. Po 
společném fotografování a formálním udělení povolení k volnému 
pohybu po vsi starostou Jaroslavem Chlandou vypuklo to toužebně 
očekávané bujaré veselí.
K vidění byla celá řada fantastických masek- Asterix, dívčí škola 
plus venkovský učitel vystavující na odiv tabulku s poopraveným 
heslem V. I. Lenina: „Učit se, učit se, opít se…“, fortelný venkovský 
řezník s neodmyslitelným „nádobíčkem“. Zvláštní půvab měla 
rodinka pravěkých lovců, ozdobená prakticky od hlavy až po paty 
kostmi. A rozhodně se nejednalo o žádné umělohmotné náhražky. 
„Jsou to jelení kosti. Originál. Sponzorský dar od kamaráda 
hostinského z vedlejších Buzic, který za týden pořádá zvěřinové 
hody,“ zdůrazňuje hlava podařené neandrtálské partičky.
Masopustní trachtace ve Škvořeticích by nebyla úplná bez zdařilé 
repliky asijské rikši, kterou kupředu pohání dobrý voják Švejk 
alias Josef Hora z přilehlých Pacelic. Letos tento exemplář plnil 
kromě dekorační úlohy rovněž roli „sběrného vozu“ pro nejmladší 
účastníky průvodu. Ale nejen pro ně.
Na minikorbě rikši si rád pohověl i takový osmnáctiletý Jan 
Vlášek, který v půjčené policejní uniformě „pokutoval“ dopravní 
prostředky, co se připletly do cesty škvořetickým maškarám. A měl 
věru plné ruce práce. Naštěstí mu výborně sekundovali Daniel 
Fišer a Tomáš Vylita v uniformách armády. Ne vždy se ale setkali 
s pochopením řidičů. „Dvakrát nám šoféři před nosem frnkli, div 
že přitom nepřejeli naše nohy. Jeden dokonce vyhrožoval fyzickou 
inzultací,“ kroutí hlavou nad nepochopitelným jednáním několika 
protějšků dočasný policista Jan Vlášek.
Obyvatelé Škvořetic se opět projevili jako vzorní a štědří hostitelé. 
Pod slanými i sladkými pochoutkami se stolky jen prohýbaly. Pestrá 
škála alkoholických „elixírů“ byla také samozřejmostí. Inu – lidský 
organismus prostě funguje na něco jiného, než je benzín či nafta. 
A v takovém větrném počasí, které vládlo onu sobotu a činilo 
pochod vesnicí nadmíru náročným, byl každý takový „liguére“ 
vítaným dopingem. Pamatováno bylo i na přítomný „potěr“ a tak 
se rovněž podávalo nealko.
Pětice muzikantů, která poctivě u každého stavení odehrála dvě 
nebo tři písničky, si za svůj výkon vysloužila velké uznání. Opravdu 
mimořádnému obdivu se těšil „nestor“ průvodu František Mařík 
z Lomu, který dovršil věku 77 let. Za zmínku stojí, že nechyběl ani 

u jednoho ze 23. ročníků škvořetického masopustu: „Při úvodním 
ročníku se ještě dokonce jelo i do sousední osady Pacelice. To se 
naše kapela vezla na voze. Takový zápřah se ale ukázal být pro 
účastníky průvodu velmi únavný, a proto se hned následující rok 
obcházely jen Škvořetice,“ upřesňuje nadmíru vitální muzikant. 
V začátcích této tradice „obsluhoval“ František Mařík tahací 
harmoniku: „Po pěti letech jsem ji vyměnil za velký buben. Stalo se, 
že mně nošení tohoto břemene v určitých fázích zmohlo a museli 
mně vystřídat mladší jedinci. Bylo to ale víceméně proto, že je 
lákalo si taky zabubnovat. Loni jsem měl takovou nějakou lepší 
formu a hezky jsem si odnosil buben celou obcí,“ uvádí obrovský 
muzikální i lidský srdcař.
Škvořetický masopustní průvod jako obvykle vyrážel vstříc svému 
poslání úderem desáté hodiny dopolední. Do cíle – škvořetické 
hospody na návsi – dorazily jednotlivé maškary okolo čtvrt na 
sedm večer. Měly za sebou pořádnou štreku, ale všichni do 
jednoho to statečně zvládli a nedošlo k žádným ztrátám. „Uvnitř 
se pokračovalo ve volné zábavě.  Nejtvrdší jádro vydrželo skoro až 
do půlnoci,“ prozrazuje se smíchem venkovský učitel alias „kulturní 
atašé“ obce Vojta Nový. Teprve potom třiadvacátý škvořetický 
masopust oficiálně skončil. Výtěžek z celé akce vyzněl nadmíru 
příznivě – na penězích se vydělalo přes 8000 korun. Mimoto tu 
ještě byly „naturálie“ čítající dvě kárky lahví s posilujícím, a hlavně 
zahřívacím obsahem.
23. ročník škvořetického masopustu byl výjimečný tím, že se s ním 
loučila definitivně postava maršála Malinovského. Místo pohřbívání 
Bakuse tady jeho představitel Petr Šavrda pohřbil tento legendární 
symbol. A to tak, že přenášel od stavení ke stavení něco na způsob 
urny s jeho fotografií. Na příští ročník této folklórní sešlosti tak 
bude muset přijít s jiným originálním nápadem a převlekem.
Ve Škvořeticích strávili zase jednou prima víkendový den. Někoho 
z masopustního víru možná ještě druhý den bolela hlava či žaludek. 
Ale tomu se prostě říká daň z povolených otěží. Hlavně, že zase 
jednou bylo možno zaplašit negativní myšlenky a nechat starosti 
doma za zavřenými dveřmi.

Vladimír Šavrda    

Co se chystá v Pacelicích
Neděle 12. května – legendární „Cyklohrátky“ pro děti a mládež do 
17 let. Cyklistické soutěže, jízda zručnosti a závody okolo vesnice. 
Prezentace: 12.00–13.00 hodin v Obecním domě v Pacelicích 
u místního hřiště. Pořádá PROSPORT Blatná, Obec Škvořetice 
a Jednota Orel Strakonice.
Neděle 26. května – „Zlatá muška“, závody ve střelbě ze vzduchovky 
pro děti i dospělé, ryzí amatéry i závodníky. Prezentace: 
12.00–13.00 hodin v Obecním domě v Pacelicích u místního 
hřiště. Pořádá PROSPORT Blatná, Obec Škvořetice, Jednota Orel 
Strakonice a Sportovně střelecký klub Blatná.
Hodnotné ceny, poháry, medaile, diplomy. Nebude chybět ani 
zajímavý doprovodný program.

Tchořovice

Výroční schůze 
hasičů
V sobotu 6. ledna 2024 se konala 
výroční schůze SDH. Schůzi zahájil 

starosta sboru, který přivítal všechny 
přítomné členy i hosty. Stručně shrnul 

všechny aktivity konané v průběhu roku 
2023 a zároveň nastínil připravované akce.  

Poté následovaly zprávy z činnosti mladých hasičů a finančního 
hospodaření sboru. K dobré pohodě a příjemnému posezení nám 
přispělo hudební seskupení p. Velíška, které nám hrálo po skončení 
schůze k poslechu i tanci. Pověstnou třešničkou na dortu byl 
výborný gulášek, který nám připravili členové sboru. 
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Uzenice

Tříkrálová sbírka
V neděli 7. ledna se konala v naší obci Tříkrálová sbírka. Dvě 
skupinky dětí ve složení: Mikuláš Šimůnek, Barbora Zitková, 
Kateřina Linhartová a Markéta Matějková, Ondřej Matějka a Eliška 
Körišová procházely obcí, u každých dveří zazvonily, aby přinesly 
radost a požehnání a zároveň tím pomohly potřebným. Ve sbírce se 
vybralo celkem 13 438 Kč. Děkujeme všem, kteří přispěli.

Maškarní bál
V sobotu 24. února ve 14 hodin se otevřely dveře do místní 
hospůdky pro všechny pohádkové i nepohádkové bytosti. Ferda 
mravenec s beruškami připravili pro děti spoustu soutěží i sladkých 
odměn. Po celé odpoledne nás doprovázela hudba DJ Jardy a Jirky, 
která byla skvělá, ale nejvíce stejně děti přitahovaly pověšené 
balonky a barevné fáborky, na které mohly dosáhnout a zatahat 
za ně a spousta bublinek, které pro ně vykouzlili z bublifuků Ferda 
s beruškami. Nakonec si všechny děti odnesly překvapení v podobě 
tomboly, která pro ně byla nachystána. Domů, tak všichni odcházeli 
spokojení s úsměvem ve tváři. Myslím si, že i když jsme se sešli ve 
skrovnějším počtu než loni, tak si tento den všichni užili. Děkuji 
všem, co se podíleli na přípravě této akce. 

Hasičský bál
Po maškarním odpoledni následoval večer od 20:00 tradiční 
hasičský bál.  Celým večerem nás provázela hudební skupina 
Avengers, která se své role hudebního doprovodu zhostila opravdu 
skvěle. Nechyběla ani tradiční bohatá tombola, která všechny 
zajisté potěšila. Bavili jsme se a tančili až do brzkých ranních hodin. 
Opět musím poděkovat všem, kdo přiložil ruku k dílu a přičinil se 
tak ke zdárnému průběhu celé akce. 

Martina Čadková

Něco málo z Uzenic
Na začátku nového roku bylo akcí 
pomálu, ale navzdory tomu se 
nějaké uskutečnily.
První akcí byla výroční schůze SDH 
Uzenice, která se konala 6. 1. 2024. 

Zúčastňuje se rok od roku stále méně 
členů sboru SDH, což je velká škoda. 

Na schůzi byli jako hosté členové sborů 
z Uzeniček, Chobota a Myštic. Dále se musel 

zvolit nový starosta SDH a pokladní sboru, jelikož předchozí 
vykonavatelé těchto funkcí na své posty rezignovali. Letošní schůze 
byla bez kapely, ale jako každý rok se podávalo drobné občerstvení.
A ještě tento samý den obcházeli vesnici tři moc šikovná děvčata 
s Tříkrálovou sbírkou. V naší obci vybraly 6 196 Kč. Myslím si, že 
na tak malou vesnici je to úctyhodné. Všem, kteří přispěli, moc 
a moc děkujeme a pochopitelně i třem královnám, které byly moc 
šikovné.
Čtvrtou lednovou sobotu se uskutečnila hasičsko-obecní brigáda, 
na které se vyřezávaly keře a dřeviny kolem cesty mezi obcemi 
Uzenice a Ostrov. Účast byla v celku početná a udělal se docela 
pěkný kus práce. Paní Kučerová udělala všem brigádníkům k obědu 
výbornou dršťkovou polévku, na které si všichni pochutnali 
v hasičském klubu. 

Renata Marešová a David Melichar

Krátce z Uzeniček 
a Černívska
Vážení spoluobčané, dovolujeme si 
Vás upozornit, že splatnost poplatků 
za svoz komunálního odpadu a za psy je 

do konce měsíce března. Bližší informace 
naleznete na úřední desce obce a také na 

webových stránkách obce. 
V letošním roce nás čeká opět spousta práce. 

Osázení části vykáceného lesa, údržba komunikace na Hostišovice, 
úprava pozemku okolo kulturního domu a u nové autobusové čekárny, 
vykácení náletových dřevin u rybníka Podvrského, rozmístění a osázení 
květníků, opravy vnitřních prostor KD. Vše, co jsme v obcích v loňském 

Uzeničky
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roce udělali a co bude potřeba v obcích udělat, je možné především díky 
brigádníkům, našim občanům, kteří jsou ochotni věnovat svůj osobní 
čas obci a za to jim děkuji a velice si toho vážím.
Tento rok, stejně jako minulý, uspořádáme akce pro děti, setkání 
důchodců a taneční zábavy. 2. března se uskutečnil Hasičský ples, 
který uspořádali hasiči z Uzeniček, Chobota a Uzenic v kulturním domě 
v Uzeničkách. Kulturák byl potřeba uklidit po provedené rekonstrukci. 
Přijeli členové SDH Uzenice i SDH Chobot. Velice všem, kteří pomohli 
s úklidem, děkuji, byla to super rychlá akce.

Za obce Uzeničky a Černívsko Jiřina Červenková

Tříkrálová sbírka
První lednový víkend proběhla v obcích Černívsko a Uzeničky Tříkrálová 
sbírka. Letos bylo koledníků celkem šest. V Černívsku koledovala Žanetka 
s Terezkou a Pepou, v Uzeničkách Davídek s Emou a Nicolkou. Koledníci 
získali do pokladniček štědré příspěvky a zaslouží si pochvalu za to, že se 
ve svém volném čase věnovali charitativní činnosti.
Lednové počasí přálo i zimním sportům – v Uzeničkách na návsi se 
místní rybník proměnil v kluziště, které s radostí využilo nespočet dětí 
i dospělých.

Popis symbolů znaku a vlajky 
obce Uzeničky a Černívsko
Heraldika, kromě historických pečetí, velmi ráda využívá symboliku 
místních dominant a památek, stejně tak i patronů-ochránců, neboť 
je naukou křesťanskou (evropskou) a tzv. mluvících znamení (názvů 
vyjádřených konkrétním stejně znějícím symbolem). Dějiny a památky 
Vaší obce jsou bohaté (oproti jiným) a proto je třeba vybrat jen to 
nejdůležitější a nejoriginálnější. 
Jako středověká vědní disciplína ale pracuje vždy jen s dvourozměrnou 
(čelní) kresbou (bez prostorové perspektivy) a výrazně zjednodušuje.
Na rozdíl od log zásadně nepoužívá realistické obrazy staveb, přírodních 
dominant, lidí apod.
Platí pravidlo symbolické stylizace (tj. nezobrazování konkrétního 
přírodního útvaru, jako je možno např. u loga).
Podobně má i limitovaný počet tinktur a přesný způsob jejich kontrastní 
kombinování (používá se totiž jen dvou světlých kovů – zlata/žluté 
a stříbra/bílé, kladených na tmavou červenou, modrou, zelenou nebo 

černou barvou, případně naopak) čili nemá být proto např. černá figura 
v zeleném poli – tj. barva na barvě. A proto vidíte:
• Dvě věže s cimbuřím jasně zastupující dvě bývalá šlechtická sídla, 
někdejší věžovitou tvrz Uzeničky (později přestavěnou na obdélnou 
sýpku) a kdysi též hranolovou věž hradu Křikava u Černívska.
• Černé návrší je jasnou narážkou na název části obce Černívsko. Černá 
barva je v našich znacích vzácná.
• Houžev (kruhový provazec), užívaný kdysi hojně našimi předky 
v lesích i na polích či v hospodářstvích je symbolem jednoty a možnou 
narážku na název Uzeničky (v první písemné zprávě 1364 „de Huzenicz“) 
viz staročesky „hůžev“ čili houžev, viz https://cs.wikipedia.org/wiki/
Hou%C5%BEev
• Jetelový trojlístek zastupuje zasvěcení černívského kostela 
Nejsvětější Trojici (tři listy tvořící nedílný celek neviditelných božských 
osob), jak na příkladu trojlístku vysvětloval již sv. Patrik.
• Vlnitý zúžený tzv. kůl čili svislý pruh (oddělující obě věže z tvrze 
a hradu na návrší) jasně odkazuje na zdejší vodní toky i jihočeské 
rybníky a také může být narážkou na možný původ názvu Uzeniček od 
staročeského slova «úžiti» čili zúženého místa.
 Červená je českou barvou národní.
Vlajka pak logicky zjednodušuje a figurálně opakuje pouze houžev 
a trojlístek (za Uzeničky a Černívsko) v žerďovém klínu a jednotlivé 
vodorovné pruhy odkazující na zbarvení polí variant štítu. Poměr šířky 
k délce 2:3 je daný státní vlajkou ČR.

Zdeněk Kubík, heraldik

Práce v obci
Zastupitelstvo obce v současnosti 
provádí Zprávu o uplatnění 
Územního plánu obce Velká Turná. 
Jedná se o revizi současného 

územního plánu a jeho plnění. 
Tato zpráva by měla být chválena do 

konce března 2024. Na základě výstupů 
a hodnocení naplňování stávajícího ÚP 

obce, bude navržena Změna č. 1 ÚP obce Velká Turná. Dále jsou 
projednávány možnosti prodloužení veřejného osvětlení k nové 
zástavbě. Z technických věcí jsou prováděny STK prohlídky na 
přívěsné vozíky obce. V měsíci březen bude provedeno kácení 
několika stromů, které jsou buďto ve špatném zdravotním stavu, 
nebo způsobují či ohrožují nemovitosti v obci.
Po schválení rozšíření dětského hřiště v obci, provedla v měsíci 
únor, firma LUNA – PROGRESS dodání a montáž herního prvku 
HZ011. Herní prvek se skládá z dvou závěsných houpaček a jednoho 
houpacího hnízda. Jde o cetifikovaný herní prvek podléhající revizi. 
Dětské hřiště bude dále doplněno o kreslící tabuli a domeček 
s kuchyňkou pro malé děti.

Velká Turná
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Projekt obce 

Obec Velká Turná jako 
vlastník a provozovatel let-
ního areálu ATC-Milavy, za-
žádala v roce 2022 o dotaci 
na projekt „Rekonstrukce 
zásobování TUV sociálního 
zázemí a kuchyňky v čp. 59 
autokempu ATC-Milavy“. 
Projekt bude řešit instalaci 
dvou nových bojlerů CZ 500 s kombinovaným 
ohřevem na el. energii, a hlavně ohřevem 
přes solární panely, které budou instalovány 
na střeše budovy. Dotace od Jihočeského kra-
je z programu „Podpora cestovního ruchu“, 
je ve výši 212 737 Kč. Na základě provedeného výběrového říze-
ní bude celková cena projektu 305 850 Kč z čehož je podíl obce 
93 113 Kč. Projekt bude realizován do konce měsíce března 2024.

Kulturní akce a dění v obci
V sobotu 6. ledna proběhla tradiční Tříkrálová sbírka. Obcí prošla 
trojice místních dětí, které potěšily občany koledou, obohacenou 
hrou na flétnu. Vybraná suma peněz ve výši 5 684 Kč, byla předána 
Charitě Strakonice.

Záboří

Silvestrovský pochod
Pro letošní silvestrovský pochod 
vybrali organizátoři trasu Záboří – 
Mečichov – Čečelovice – Záboří. Na 
startu se sešlo hodně turistů všech 
věkových kategorií, již od kočárku, jak 

je vidět na fotografii. Velkým lákadlem 
pochodu byla malebná vyhlídka na 

Šumavu z posezení vybudovaného nad 
Mečichovem a druhá šumavská vyhlídka, která 

vyrostla v Čečelovicích. Tyto atrakce nám, bohužel, zhatilo počasí, 
protože během cesty padla hustá mlha. I bez vyhlídky jsme si 
pochod velmi užili, popovídali jsme si, v hospůdce v Mečichově nás 
vzorně občerstvili na druhou polovinu cesty a po příchodu zpátky 
do Záboří byla v místní hospůdce připravena výborná silvestrovská 
polévka.

Text: Blanka Potůčková 
Foto: Michal Říšský

Další kulturní akcí bylo divadelní představení, které se uskutečnilo 
v pátek 16. února. Scéna mladých při Divadelním souboru 
Čelakovský Strakonice odehrála před zaplněným sálem představení 
„Znovu a líp“.
O den později 17. února prošel obcí masopustní průvod. 
Po několika letech byl opět průvod velmi početný. Nechyběla 
postava medvěda, doktor se sestřičkou a pohádkové postavy.
V sobotu 24. února uspořádala obec tradiční Obecní ples. 
Sál byl beznadějně vyprodán. K poslechu a tanci zahrála skupina 
VV band. Pro návštěvníky plesu byla připravena bohatá tombola. 
Před půlnocí vystoupila děvčata ze spolku SaK Turná z. s. se svým 
vystoupením.

SDH Velká Turná
Činnost sboru byla v letošním roce zahájena v sobotu 10. ledna. 
Členové sboru odklidili popadané a suché stromy z obecních 
pozemků a připravili tak bohatou zásobu dřeva pro vytápění 
společenského sálu pro letošní rok.
Následně došlo k odmontování chladiče z našeho historického vozu 
Henschel. Ten byl odvezen a předán odborné firmě, která provede 
jeho kontrolu a opravu.
Čeká nás: 
23. března – Velikonoční tvoření 
  pořádá SaK Turná z. s.
29. března – 1. dubna – Velikonoční řehtání
30. dubna – Stavění májky a Čarodějnický rej
7. května – Pokládání věnců u pomníku – pořádá obec,   
  SDH Velká Turná a SDH Osek

Eduard Červenka, místostarosta obce Velká Turná   
Foto: archiv obce
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Valná hromada SDH Záboří
13. 1. 2024 se konala Valná hromada SDH Záboří v Zábořské 
hospůdce. Jako každoročně se členové seznámili s veškerou činností 
sboru za rok 2023, vyslechli všechny výroční zprávy a odhlasovali 
plán činnosti na rok 2024. Na závěr schůze byli oceněni za 
příkladnou a obětavou práci v hasičském hnutí tito členové SDH 
Záboří: M. Braun, V. Češková, J. Černý, V. Čapek, J. Kůrka, J. Vydra, 
J. Slanec, J. Čadek, M. Petrášková, F. Říšský a J. Dočekalová.
Po skončení valné hromady a večeři, kterou výborně připravily 
kuchařky ZD Záboří, následoval hasičský ples, kde k tanci a poslechu 
hrálo duo Orchestrion.

Text a foto: Blanka Potůčková

Povídání s Františkem Šestákem 
v Záboří – nejen o Záboří
Je mnoho lidí, kteří mají k Záboří krásný, srdečný až láskyplný 
vztah a jejich život je bohatý a natolik pozoruhodný, že by bylo 
škoda nevyužít příležitosti podělit se o jejich autentické zážitky 
a třeba i nevšední názory. Rozhovory se zajímavými lidmi 
proto pravidelně připravuji do našeho Zábořského zpravodaje, 
ale věřím, že jsou i takové, které si snad získají i Vás, čtenáře 
Sobáčku. 
Pozvánku k rozhovoru tentokrát přijal František Šesták, 
a věřte – nebylo to povídání ledajaké.  V souvislosti s jeho 
všestrannými aktivitami a také v souvislosti s pořádáním Tour 
de Battaglia v Záboří jsme namísto dialogu nás dvou zvolili 
formu moderované přednášky v rámci pravidelného setkání 
zábořských seniorů, takže František si nakonec nepovídal jen 
se mnou, ale vlastně se všemi, kteří na sraz dorazili.   Dovolíme 
si tedy společně přenést slova otázek a odpovědí „na papír“.
Františku, známe Vás jako sportovce – cyklistu ověnčeného 
mnoha tituly, jako spisovatele – vypravěče, jako cestovatele, 
ale upřímně – třeba já osobně jsem neznala Františka Šestáka 
jako muzikanta, a tak pro pořádek – jaké bylo Vaše dětství 
a začátky celoživotních koníčků?
Narodil jsem se v Plzni. Vyrůstal jsem v Sedlici, kde měli rodiče 
hospodu. Oba měli hudební nadání, otec byl aktivní hudebník. 
Ti mne přivedli k hudbě. Začínal jsem na housle a potom jsem 
se jako samouk naučil hrát na několik dechových nástrojů. 
Muzika a zpěv mne provázejí celým životem.  Ke sportu rodiče 
vztah neměli. Velmi si však oblíbili skupinu místních cyklistů, 
za nimiž tam přijížděli další z okolí. Hospoda cyklistům sloužila 
jako místo, odkud vyjížděli na tréninky a kde po tréninku 
nacházeli zázemí. Jezdil sem i Christian Battaglia z Bratronic. 
Do cyklistického oddílu Sokola Sedlice přestoupil v r. 1956. 
S obdivem jsem tuto společnost vyhledával a někdy jsem s nimi 
alespoň na kus trasy vyjel. V r. 1951 jsem jako žák poprvé stál 
jako na startu prvního závodu v Sedlici. Velmi mne těší, že 
tento závod připomíná Město Sedlice každoroční jarní jízdou. 
Od r. 1956 jsem ve vypůjčeném dresu SOKOLA Sedlice startoval 
jako mladší dorostenec krajském přeboru v Plzni. Už jako žák 
jsem si „zadělal“ na celoživotní dilema: muzika – sport – rodina. 
Považuji za štěstí, že na tuto dobu mohu vzpomínat už jako 
zřejmě nejstarší pamětník v regionu. S velkým porozuměním 
čtu v Blatenských listech články se vzpomínkami na „Kristu“ od 
dalšího pamětníka, pana MUDr. Tomáše Bartoše i jeho názory 
na pořádání vzpomínkových jízd. 
Jaké bylo Vaše první kolo a na čem jste závodil, jaké značce 
jste věrný dnes?
Jako kluci jsme jezdili na kolech našich tátů, možná i dědečků. 
První moje kolo bylo značky ESKA sport. Později, když rodiče 
uvěřili svým hostům, aktivním cyklistům, že mám pro cyklistiku 
určité předpoklady, zakoupili mi první, skutečné závodní 
kolo zn. FAVORIT. Protože v té době bylo na běžném trhu 
naprosto nedostupné, zajistili mi jeho dodání přímo z továrny 
v Rokycanech právě cyklisti ze Sedlice. Všechna kola Favorit 
z tehdejší doby mají nyní vysokou sběratelskou hodnotu. 
Technika a kvalita se každoročně zlepšovala, zatímco vynikající 
továrna Favorit v Rokycanech bohužel zkrachovala.  Nabídka 
kol a vybavení pro cyklisty byla po r. 1990 široká. Zůstal jsem 
věrný českým značkám. Jako dárek při odchodu do důchodu 
jsem si nechal ve firmě KOVAŘÍK vyrobit na zakázku závodní 
silniční speciál. Na něm jsem projel všechny silniční závody, 
maratóny i alpské průsmyky, známé z profesionálních závodů.  
Závody horských kol jsem jezdil na značce ROCK MACHINE. Ke 
svátečním vyjížďkám se vydávám na klenotu mezi horskými 

Dětský maškarní ples
V neděli 25. 2. 2024, den po sportovním plese, uspořádalo SDH 
Záboří ve spolupráci s OÚ Záboří tradiční dětský maškarní ples 
v sále místní hospůdky. Začátek byl ve 14 hodin, plesu se zúčastnilo 
přibližně 55 dětí, většinou v doprovodu rodičů již odpočatých po 
sportovním plese, hudbu a zábavné soutěže zajistil DJ František 
Mareš, odměny za účast v soutěži, tombolu a výzdobu sálu 
připravily členky SDH Záboří a občerstvení měla na starosti paní 
Erika Ježková s pomocníky. 
Sál se zaplnil už před 14 hodinou. Od začátku bylo vidět, že 
program je dobře připraven, protože děti se nenudily, hned od 
začátku ochotně účastnily všech soutěží, tancovaly a měly radost 
z tomboly i ze společného focení. Hodně populární byly také 
konfety a nafukovací balónky, které byly podle potřeby doplňovány. 
Po závěrečné skladbě v 17 hodin se všichni pomalu rozešli do svých 
domovů. Všichni se těšíme, že příští dětský maškarní bude alespoň 
tak povedený, jako byl ten letošní.

Text a foto: Blanka Potůčková
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koly zn. AUTHOR Introvert.  Na cestovatelské expedice jsme 
měli spolehlivá trekkingová kola GALAXY Jupiter. A když mne 
teď vylákají mladší borci, nestydím se ve svých 82 létech 
sednout na elektrokolo.
Desítky let jste ale nezávodil, kdo Vás zpátky ke kolu přivedl 
a co Vás motivovalo?
Po vojně jsem se věnoval rodině, různým sportům, muzice. 
Na kole jsem jezdil jen rekreačně. S věkem přibývala váha, 
různé zdravotní neduhy, ale nikdy jsem nenašel sílu změnit 
svůj stereotyp.  Rozhodly dvě události. Ta první byla jednou 
na cestě do Sedlice. Předjel mne Christian a prohodil: „Franto, 
jedu, jedu! Ty na tom kole snad spíš!“   Zahanbeně jsem přidal, 
ale Christian mi stejně zakrátko zmizel za obzorem. Druhá 
událost byla r. 1989, uvolnění hranic a obnovení tradičních 
tuzemských i zahraničních závodů. Měl jsem potom hodně 
dobrých výsledků, vítězství a titulů v regionálních, celostátních 
i mezinárodních závodech veteránů. Vyjmenovávat je 
nehodlám. Je to už historie a jak se říká,“ světská sláva – 
polní tráva.“ Závodil jsem rád, unesl jsem i porážky, ale vždy 
mezi opravdovými cyklisty panovaly přátelské, férové vztahy. 
Výsledky nepřicházely úplně vlastní pílí. Někdy se štěstím, ale 
určitě díky vrozenému talentu, který mám darem od Boha. 
Poděkování patří především mé rodině. Bez jejich podpory 
bych se svým zájmům nemohl věnovat a nic bych nedokázal.
Jaká byla nejkrásnější cesta v sedle kola?
Postupem času jsem místo závodění upřednostňoval 
cykloturistiku a poznávání míst, naší generaci desítky let 
zapovězených. První, nejdelší, nejsmysluplnější a nejkrásnější 
byla expedice v r. 2005 od zámku v Blatné po stopách mírového 

R66 cíl v Chicagu

Rok 2003, na Bonette, 2862 m.



Svazek obcí Blatenska - březen 202446

poselstva krále Jiřího z Poděbrad. Předlohou byla kniha 
A. Jiráska „Z Čech až na konec světa“. Za 69 dnů jsme ujeli přes 
6 tis. km, poznali život, kulturu, historii v 10 západoevropských 
zemích. Provázela nás úžasná podpora z domova, z Blatné, 
z Rožmitálu pod Třemšínem a vstřícnost úplně neznámých 
lidí. Se spolujezdcem Františkem Hejtmánkem jsme se poznali 
až ve vyšším věku. Imponoval mi svých klidem, skromností, 
trpělivostí a fyzickou zdatností.  Splnili jsme si sen poznat 
svatojakubskou cestu do Santiaga de Compostela a bývalý 
konec světa, mys Finisterre ve Španělsku. Za jízdu jsme oba 
obdrželi Čestné uznání ministra kultury ČR.
Vím, že jste se dostal až za oceán a v Americe projel známou 
Route 66, jaká je Amerika ve Vašich vzpomínkách?
Cestu Los Angeles do Chicaga, nazvanou ROUTE 66, jsem si zvolil 
jako dárek k životnímu výročí stejného čísla. Tentokrát mne 
doprovázel Jan Hájek, vrstevník a velký soupeř z cyklistických 
závodů. Poznali jsme život v Americe a některá zajímavá 
turistická střediska. Postrádali jsme Evropu, její historii, 
kulturu, architekturu, přírodu. Příkladem pracovitosti a snahy 
prosadit se, byli naši krajani. Setkávání s nimi byl velký zážitek.  
Láska k vlasti v nich zůstala hluboce zakořeněná. Udržují si svůj 
mateřský jazyk, folklór, lidové písně a tance, zvyky a sokolské 
tradice.  
Jak se plánují takové cesty, jak jste si vybíral spolujezdce 
a kdo Vás sponzoroval?
Cesty jsem podrobně plánoval sám, vždy ale po předcházející 
dohodě se svými spolujezdci. Příprava na největší expedice 
(Z Čech. nebo ROUTE 66 v Americe) představovala několik 
měsíců. V rámci přípravy bylo nutné oživit jazykové znalosti, 
které od dob studií a nepoužíváním silně vyprchaly. Moji 
kamarádi měli přednost v technických dovednostech, přípravě 
a údržbě kol, turistického vybavení apod. Náklady na cesty 
jsme hradili převážně z vlastních prostředků. Kondici a dobré 
zdraví jsme uplatňovali po několik let jako pracující důchodci. 
Nabídku sponzorské podpory jsme využili pouze při nákupech 
za zvýhodněnou cenu kol, brašen, oděvních doplňků, 
energetických doplňků stravy. Po návratu byla finanční 
podpora od MěÚ Blatná, Rožmitálu pod Třemšínem a Sedlice, 
obce Volenice i dalších, použita při vydávání knih. Jména 
dalších sponzorů jsou v knihách zveřejněna. Tím, že jsem knihy 
vydával vlastním nákladem, mohli jsme s prostředky z prodeje 
volně nakládat. Abychom alespoň částečně zhodnotili podporu 
sponzorů a všech úplně neznámých lidí na cestách, rozhodli 
jsme se věnovat část výnosu z prodeje na dobročinné účely. 
V rámci projektu „Adopce na dálku“ jsme pět let podporovali 
studentku v Indii a podíleli se na léčbě dětí s onkologickými 
nemocemi.
Mluvili jsme o tom, že jste měl štěstí na lidi.  Jaké významné 
osobnosti jste na cestě životem potkal?
Na cestách byli vlastně významnými osobnostmi všichni 
neznámí lidé, kteří se k nám přátelsky chovali, pomáhali 
a nabízeli víc, než bychom chtěli. Přesto některé další vyjmenuji. 
Jsou to v prvé řadě moji spolujezdci na cestách a největší 
kamarádi, František Hejtmánek z Tažovic a Jan Hájek z Plzně. 
Na cestách se mnou snášeli dobré i zlé a jejich zásluhou jsme 
se pokaždé šťastně vrátili domů. Velkými osobnostmi pro mne 
byli a zůstanou cyklisté Christian Battaglia z Bratronic a Rudolf 
Válek ze Sedlice. Obdivoval jsem jejich charakterové, morální 
vlastnosti a sportovní výkony už od žáků. Osobností je rodilý 
blateňák, Jan Kára. Většinu života prožil mimo Blatnou. Poznali 
jsme se až na silničním maratonu v Rožnově pod Radhoštěm 
v r. 2004.  Přiběhl ke stupňům vítězů a řekl: „Slyšel jsem 
z amplionu, že vyhlašují krajana, musím Vám hned srdečně 
blahopřát.“ To by každý neudělal. Potom jsem nevynechal 

žádnou příležitost ke kratším i delším společným vyjížďkám. 
Úspěšně jsme spolu zvládli nonstop 300km maraton ve Švédsku. 
Patřil jsem mezi nejstarší účastníky (68 let), kteří maratón 
vůbec dokončili. Můj výkon ocenila velvyslankyně Švédska při 
návštěvě na zámku v Blatné. Významnou osobností je další 
blateňák, pan Marek Mora, tehdy zástupce ČR v EU. Také jsme 
se neznali. Ve Štrasburku se dozvěděl, že jsem z Blatné a že mi 
v hotelu ukradli kolo.  Zprostředkoval mi cestu domů vládním 
letadlem s tehdejším premiérem, panem Janem Fischerem. 
Nemohu zapomenout Ing. Miloslava Šustra v jehož prestižním 
týmu RICOH IMPROMAT Tábor jsem několik let závodil. Při 
charitativních jízdách Na kole dětem jsem navázal přátelské 
vztahy s prof. Pavlem Pafkem. Na setkáních cyklistických 
legend se dostávám do kontaktu s bývalými československými 
reprezentanty. S mnohými jsem závodil už jako dorostenec. 
Mnozí z nich se s úctou zúčastňují vzpomínkových jízd. Bylo 
by ještě mnoho dalších, kterým se omlouvám, že je konkrétně 
neuvádím.
Závěrem se nemohu nezeptat na Váš vztah k Záboří.
Do Záboří jsme jezdili na vyhlášené taneční zábavy. V Záboří 
jsem po boku otce poprvé hrál v kapele. Ze Záboří se mnou 
byli na střední škole dvě prima kamarádky, paní Žáková 
nyní Říhová Božena a paní Divišová nyní Halášková Růžena. 
S vyhlášeným hokejovým týmem Záboří jsme v dresech Sokola 
Sedlice sváděli líté boje na rybníku Pátek a v Sedlici odvety 
na rybníku Martin. Do Záboří se jezdilo na turnaje ve stolním 
tenisu, tenisu, volejbalu. V obci vytvořili podmínky pro konání 
cyklistických závodů celostátního významu.  Zkrátka sportovní 
obec. V TESLE Blatná jsem poznal několik dobrých kamarádů 
(Standa Hrubý, Pepa Slanec, Jarda Žižka, Ing. František Škoda). 
Starosta obce pan Ing. Kurz se od prvního ročníku zúčastňoval 
vzpomínkové jízdy Tour de Battaglia. Tu v r. 2016 založil a stále 
se do organizace v Záboří zapojuje bývalý československý 
reprezentant, cyklista Pavel Zeman. Na hřbitově v Záboří, který 
je pod správou obce, Ing. Kurz přivítal účastníky, položil květiny 
na hrob Blanky a Christiana Battagliových a pronesl krátký 
projev. Založil tak tradici, ve které pokračují jeho následovnici, 
starostové paní Lidka Brožová a pan Michal Říšský. Málokdo ví, 
že křížek na místě tragické nehody výborného cyklisty a našeho 
kamaráda, Luboše Hajny z Blatné, zhotovil a na místo umístil 
občan Záboří, pan Vladimír Slanec. V neposledním nemohu 
jinak než z celého srdce poděkovat za pozvání na krásný večer, 
který jsem mohl prožít při srazu dříve narozených Zábořáků 18. 
listopadu 2023.
Děkuji Františkovi za milý a obsáhlý – mluvený i psaný rozhovor, 
ke kterému jsme si na setkání promítali i spoustu úžasných 
fotografií z míst, které navštívil. Pro mnohé je jistě překvapivé, 
poutavé a snad i motivující, co všechno jeden takový člověk 
může prožít za osm desítek let. Každý z nás je na světě potřebný 
a důležitý, každý z nás si nese životem své úspěchy a prohry, 
snad je všem František Šesták příkladem, že dosáhnout na 
neobyčejné rozmanité lidské štěstí není nemožné. Jak řekl Jan 
Werich: „Lidské štěstí, to je taková šňůrka, na kterou navlékáme 
malé korálky, taková malá štěstí — čím jsou drobnější a čím je 
jich víc, tím je to jejich štěstí větší“, František Šesták má veliké 
a já mu přeji, aby se ještě o hodně korálků obohatil. Stejně tak 
Vám všem přeji, abyste i ty nejmenší korálky ve svém životě 
našli a měli radost z každého dne a možná i z každého milého 
setkání či jen popovídání s lidmi kolem Vás. Třeba právě na 
vzpomínkovém setkání cyklistů v Záboří, na které Vás rádi již 
nyní zveme:

Jitka Říhová a František Šesták, 
fotografie z archivu Františka Šestáka
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TOUR de BATTAGLIA 2024 

 
Obec Záboří, Nadace Jihočeské cyklostezky a zakladatelé akce zvou všechny 

příznivce cyklistiky 

na sobotu 10. srpna 2024 do Záboří, kde se pojede  

9. ročník TOUR DE BATTAGLIA 2024 

vzpomínková jízda na významného cyklistu, barona Christiana Battagliu. 

 
Prezence: 9:30–11:00 hod. v areálu pod lípou 
za OÚ Záboří 

Trasy 15, 40 a 60 km, s obvyklými zastávkami podle 
itineráře, vedou po místech s bezprostřední vazbou 
na rod Battagliů z Bratronic a kudy Christian často 
a s oblibou jezdil.  

Povrch je vhodný pro všechny druhy kol s možností, 
kdykoliv si trasu zkrátit. 

V prodeji budou upomínkové předměty 
se symbolickým potiskem.

Děkujeme za vaši účast, přejeme všem šťastnou, pohodovou jízdu 
a hezké zážitky z celého dne. 

Zároveň se těšíme na další setkání v Záboří u příležitosti pořádání  

10. ročníku TOUR DE BATTAGLIA 2025 
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Účast zábořských žáků 
ve vědomostních olympiádách
Na konci listopadu se u nás konalo školní kolo dějepisné olympiády, 
tentokrát na téma Kulturní kořeny českých zemí. Tři nejlepší 
řešitelé – Tereza Kluknerová (8. třída), Magda Kučerová a Jiří Balek 
(7. třída) se probojovali až do okresního kola. Všichni se takové 
soutěže zúčastnili poprvé, přesto naší škole neudělali ostudu. 
Tereza se umístila na 11. místě, Jirka a Magda obsadili 22. a 23. 
místo z celkových 35. Všichni se stali úspěšnými řešiteli, takže 
si odnášejí nejen body do přijímacího řízení na SŠ, které je čeká 
v následujících letech, ale i potřebné zkušenosti, které jim třeba 
pomohou příště umístění ještě trochu vylepšit.
Jen dva týdny nato jsme se do Domu dětí a mládeže ve Strakonicích 
vydali znovu, tentokrát na okresní kolo olympiády z českého 
jazyka. Barvy naší školy hájila znovu Tereza Kluknerová a spolu s ní 
Natálie Merašická z 9. třídy. Pro obě byla účast v okresním kole 
takové soutěže opět premiérou. Dívkám se dařilo, Terka skončila 
na 8.–9. místě, jen o bod méně měla Natálka, která se umístila na 
10.–13. pozici z 29 zúčastněných. I tentokrát se obě staly úspěšnými 
řešitelkami a zaslouží si pochvalu.

Šárka Kučerová

Jak válčili husité
Jednoho dne se naše paní učitelka rozhodla, že některé historické 
události by bylo dobré vidět nejen v učebnici, ale i na vlastní oči. 
A tak povolala husity. Konkrétně tedy jednoho husitu a jednoho 
křižáka, kteří 24. 1. 2024 přijeli do naší tělocvičny. Byli to členové 
skupiny historického šermu, která se jmenuje Pernštejni. Nejdřív 
nás trochu prozkoušeli, jenže například slovo „odpustek“ se 
nám všem nějak vykouřilo z hlavy.  Pak nám ukázali svou výzbroj 
a přivezli s sebou dokonce i část vozové hradby. 
Některé děti si mohly různé bojové taktiky i vyzkoušet, což se 
setkalo s obrovským nadšením. Program byl podán velmi vtipně, 
což nikomu rozhodně nevadilo. Všem se moc líbila ukázka pravého 
souboje s mečem. Po skončení představení jsme se mohli zblízka 
kouknout na všechny použité zbraně, já a moje kámošky jsme se 
vyfotily v helmách. Byla to super změna oproti klasickým hodinám.

Tereza Kluknerová, 8. třída, foto Šárka Kučerová

Lyže či plavky?
Letos je to téměř Hamletovská otázka. Sice v ní nejde úplně 
o balancování mezi životem a smrtí, ale přeci jen si ji až do 
poloviny února kladli všichni žáci, kteří se měli zúčastnit tradičního 
lyžařského zájezdu. Ten již podruhé hostily krkonošské Paseky nad 
Jizerou.
Možná byste se ptali, jak vůbec může v únoru někoho podobná 
myšlenka napadnout, ale paní zima, pokud letos vlastně může být 
takto nazývána, si s počasím opravdu nezvykle zahrávala. Vždyť při 
příjezdu na místo kurzu celý den pršelo, a tak se všichni ráno budili 

s obavou, jestli vůbec už z té minimální sněhové vrstvy ještě něco 
na pistách zůstane. Naštěstí se ty nejhorší předpovědi nenaplnily, 
29 milovníků lyží a snowboardu tedy mohlo celý týden vylepšovat 
své obloučky na dvou nebo jednom „prkýnku“. Ani počasí nakonec 
nedostálo své děsivé předpovědi, a tak se občas svahy vyhřívaly 
pod slunečními paprsky.
Člověk by řekl, že po celodenním lyžování v náročném firnu budou 
žáci večer zralí tak akorát na horkou koupel, ale chyba lávky. Ožili 
při společenských hrách, diskotéce či procházce, „nuda“ prostě 
neměla v programu kurzu vyčleněno pražádné místo.
Věříme, že podobné hrátky s počasím si Krakonoš příští rok odpustí 
a Zábořáci se opět budou moci prohánět na doufejme bílých 
svazích našich nejvyšších hor.

Text Michal Gutwirth, foto Miroslava Palečková, Martin Němec, 
MG

Finanční gramotnost 

V měsíci únoru jsme na naší škole uspořádali dvě přednášky na téma 
finanční gramotnost. Pozvali jsme si odborníky z Československé 
obchodní banky ve Strakonicích a dozvěděli se plno zajímavostí 
z bankovního světa.
Nejprve jsme získali přehled o tom, jak a proč vlastně peníze 
vznikly, a poté jsme na mapě určovali, kde se ve světě platí různými 
měnami. Euro, dolar a rubl zná asi každý z nás, hlavu nám lehce 
zamotaly dinár, peso a bulharský lev. Nicméně jsme byli úspěšní 
a aktivní, za což jsme byli odměněni malou pozorností. 
Po splnění úvodních úkolů už nic nebránilo tomu, abychom 
si vysvětlili podmínky vlastnictví bankovního účtu a platební 
karty. Zjistili jsme, jaké nástrahy na nás číhají při výběru peněz 
z bankomatu a naučili se pár triků, např. jak odhalit podvodnou 
čtečku karet nebo falešnou bankovku. Ve speciálním přístroji jsme 
si pak u jednotlivých bankovek prohlédli jejich ochranné prvky.
Velmi zajímavé pro nás bylo povídání historek „ze zákulisí“. Už 
například víme, jak vypadá bankomat uvnitř a proč jej nikdy neplní 
penězi ženy. Také jsme se dozvěděli, co se stane, pokud někdo do 
bankomatu vloží falešné bankovky. A alespoň v našich představách 
jsme navštívili bankovní trezor a pomyslně si odemkli jednu 
z bezpečnostních schránek. 
Závěrem nám bylo vysvětleno úskalí bankovních úvěrů a půjček „na 
cokoliv“. Také jsme si řekli, jak významným způsobem z hlediska 
financí ovlivní život člověka invalidita způsobená úrazem. 
A největší zážitek z celého odpoledne? Držet v ruce milion korun 
českých! Co na tom, že bankovky byly skartovány do úhledného 
válečku.

Za spokojené žáky 8. a 9. třídy Monika Dubědová

Tonda Obal na cestách
„Třídíte správně odpad?“ To byla jedna z prvních otázek, kterou 
dětem položil pán, který jim přijel povídat o třídění a recyklaci. 
Přednášek se zúčastnily postupně všechny třídy. Menší děti 
z prvního stupně zkoušely roztřídit kartičky s odpadky do 
recyklačních nádob. Většinou si věděly rady, jen s některými věcmi, 
které patří do sběrného dvora, jim musel pan lektor poradit. Žáci 
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NA KLÍČ

z druhého stupně jsou v třídění celkem znalí, proto lektor kartičky 
rovnou vynechal a místo toho jim pustil krátký film o spalování 
odpadků. Všichni se poté dozvěděli, jak vypadá vrstvení skládky 
nebo co se vyrábí z plastového granulátu. 
Na konci měli možnost si osahat a prohlédnout různé materiály 
a položit otázky. Přednáška byla velmi zajímavá a určitě ne 
poslední, která se tohoto tématu týkala. Bonusem pro školu je jistě 
pořízení nových nádob na třídění, které jsou umístěny na chodbách 
v přízemí a druhém patře. 

Mgr. Pavla Slezáková

Velikonoční 

ANČA BAND
Bezdědovice

Neděle 31. 03. 2024 
od 20,00 hodin

předkapela: REZONET

Ivana Fašianoková Rakoušová - Kříž v Poli

Jaroslava Vodičková - Jaro
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Novák  Radomyšl    Prodej  Kuřic   Rozvozový plán 2024 - trasa č.2
KDE

Blatná – u PENNY 08:45 Vysoká u Příbramě – u zastávky 13:30

Kadov – u OÚ 09:15 Tochovice – u restaurace 13:45

Tchořovice - u zastávky 09:30 Lazsko – u OÚ 14:00

Lnáře - u hotelu 09:45  Milín – u KD 14:15

Kasejovice - u RABBITU 10:00 Kozárovice – u restaurace 14:45

Předmíř – u prodejny 10:15 Zalužany - u prodejny 15:00

Mladý Smolivec – u aut. zastávky 10:30 Mirovice - u školy 15:15

Hvožďany – u OÚ 10:45  Rakovice – u OÚ 15:45

Bělčice - u jednoty 11:00 Čimelice – na náměstí u pomníku 16:00

Hudčice – u zastávky 11:15 Mirotice – náměstí 16:15

Bubovice - u OÚ 11:45

Březnice – u PENNY 12:00

Rožmitál pod Tř. - u obch. NORMA 12:30

Věšín – prodejny 13:00

Láz – u prodejny 13:15

KDY

V termínech 29.2 / 28.3 / 25.4 / 23.5 / 20.6 / 18.7 / 15.8 / 12.9 / 10.10 / 7.11

Nosné kuřice – červené, kropenaté, černé, bílé, modré, žíhané,vlašky
stáří 20 týdnů – 250 Kč/ks             tel: 602 115 750                  www.drubez-novak.cz

Městys Radomyšl přispěl DAREM na otevření
moderní prodejny COOP 24/7  

24/7

Dovolte mi touto cestou, jménem celé Jednoty, spotřební družstvo ve Volyni,
poděkovat vedení Městyse Radomyšl za finanční dar ve výši 300 000 Kč.
Díky tomuto daru jsme v Radomyšli otevřeli druhou automatizovanou prodejnu 24/7
v okrese Strakonice a umožňujeme tak občanům i ze širokého okolí nakupovat
24 hodin denně 7 dní v týdnu. 

Prodejna byla slavnostně otevřena v prosinci loňského roku. Vstup do prodejny i nákup v režimu 24/7
je možný přes jednoduchou bankovní aplikaci ČSOB DoKapsy. Městys Radomyšl je také prvním městysem v republice,
kde byly aplikovány nejmodernější elektronické cenovky.

 
  
 

Roman Slamka
Předseda představenstva

Jsme jediným českým obchodním řetězcem, který zůstává na venkově.
Ve spolupráci s lokálními dodavateli nabízíme nejširší výběr lokálních
a především českých výrobků.
Tady jsme doma, tady uděláme vše pro Vaši spokojenost. 
Velké díky také panu starostovi Ing. Luboši Peterkovi za jeho přístup
a snahu přivést do Radomyšle nejmodernější systémy prodeje. 
Přejme si tedy spoustu spokojených obyvatel a zákazníků.
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REALITY BLATNÁ – RNDr. PETR KERNDL,
B. Němcové 29, Blatná (u ubytovny TESLY Blatná)

33 let praxe na realitním trhu!
Tel.: 604 518 400, 383 42 35 22

 Všechny nabídky na: www.realityblatna.cz . 

HLEDÁME pro konkrétní zájemce další domy, chalupy,
chaty, byty, pozemky, lesy … Blatensko i kdekoliv jinde.

Nabídněte - RESPEKTUJEME VAŠI CENU!
Zajistíme Vám bezstarostný prodej.

Prezentace na největších realitních serverech
a právní servis ZDARMA! Ocenění nemovitostí.

Smlouvy o převodu nemovitostí - darovací, kupní, směnné...
Zavolejte k bezplatné konzultaci a využijte služeb

nejdéle působící realitní kanceláře v regionu.

Vážíme si důvěry, kterou nám projevíte!

RAKETOVÝ INTERNET
na 6 měsíců zdarma!

Rychlost 300 Mb/s

Instalace zdarma!

Ceny od 390 Kč měsíčně.

www.nej.czwww.nej.cz

KVALITNÍ
OPTICKÁ SÍŤ

VÝHODNÉ 
SPOJENÍ 

INTERNETU 
A NEJTV

VOLNÁ DATA
A NEOMEZENÉ 

VOLÁNÍ 

LOKÁLNÍ
PODPORA

MOBIL
pro celou rodinu

TELEVIZE
vlastní výběr programů

200+

299od
Kc
mes.

INTERNET
po optické síti až 500 Mb/s

Pobočka Blatná
Nad Lomnicí 1255, Blatná
sluzby.blatna@nej.cz
488 999 488
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Řešení sudoku z lednového vydání SOBáčku s pořadovým číslem 95 bylo jako vždy ve třech různých úrovních 
obtížnosti. Tajenky: NOVOROČNÍ (lehká verze, kontrolní 1. řádek 192368547); ČAS JE NAŠE (středně těžká 
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nebo na poštovní adresu: Svazek obcí Blatenska, Na Tržišti 727, 388 01 Blatná a to nejpozději do 30. 4. 2024.
                     Sudoku pro čtenáře SOBáčku připravila Ivana Zemánková

Jaro
Přišlo jaro, ve větvích si kosák 
zpívá,
vrabec v budce pokřikuje,
sýkorka se lojem živí,
pes pod stromem se povaluje.

Divné jaro je tu letos,
v únoru už teplo je, 
co když ještě zima přijde,
sníh v květnu zemi pokryje.

Dva vrabčáci, kluk a holka
nové hnízdo hledají,
v koruně stromu místo našli,
z klacíků už stavějí.

Vnitřek hnízda pěkně pírky
ať teplo tu je vyloží,
pak vajíčka vrabčí dáma
na ta pírka položí.

Oba s tátou vrabcem střídají se,
každý chvilku posedí,
vajíčka tak teplo mají
a život v nich se narodí.

Netrvá dlouho, jen dva týdny
vrabčáčci se vyklubou,
z vajíček jsou malí vrabci,
však malými dlouho nebudou.

Táta s mámou poletují,
potravu dětem shánějí,
semínka a trošku trávy,
i broučky jim dávají.

Dětičky jedí a rychle rostou,
po třech týdnech vylétnou,
hnízdečko už pro ně není,
svůj život si užijou.

Na starém stromě nedaleko
bum, bum, bum se ozývá,
to strakapoud hnízdo tesá
a strakapoudka pomáhá.

V dutině stromu strakapoudi
pro děti domov chystají,
když vystelou ho časně zjara
vajíčka do něj dodají.

Táta sedí na vajíčkách,
po chvíli zas maminka,
zahřívají svá vajíčka
dřív, než z nich budou miminka.

Z vajíček se brzy stali
strakapoudí dětičky,
na tátu, mámu pokřikují,
táto, přines nám broučky.

Rodiče pak po celý den
potravu dětem shánějí,
brouky, larvy, mravenečky,
i kukly jim dávají.

Děti rostou jako z vody,
za tři týdny vyletí,
a táta s mámou konečně si
odpočinou od dětí.

V přírodě to takto chodí,
rodiče se starají,
když děti z hnízda vylétnou
staří sami bývají.

Jak je to u vás, také tak?
Dětičky jsou z domova
a táta s mámou vzpomínají
na mládí, na čas zvaný rodina.

Miluše Kordulová


